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سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

بلاتکلیفی اماکن 
تجاری پردیسان

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم:

شهرقم نیازمند ۴۰کتابخانه جدید است

رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم:

استان قم ترمینال صادراتی صنعت کفش است
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معاون مرکز بهداشت شهرستان قم:

استقبال میانسالان قمی
 از خدمات مراکز سلامت پایین است

مردم آگاهی مناسبی از خدمات مراکز سلامت ندارند 
این که  باوجود  معاون مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: 
برای ارایه خدمات سلامتی در مراکز خدمات جامع سلامت به 
میانسالان پیگیری های تلفنی و ارسال پیامک انجام می شود، 

ولی میزان استقبال این گروه از هم استانی ها از خدمات نسبت 
به کودکان و مادران باردار پایین تر است.  محمدتقی سلطانی 
خدمات  از  شهروندان  آگاهی  عدم  افزود:  گفت وگویی  در 

تجاری های  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
پردیسان جزو دغدغه های مهم و به حق مردم است که لازم 
بوده تا با حمایت مجموعه مدیریت استان، نرخ تجاری های 

امراللهی  نیز سرایت کند. روح الله  این منطقه  به  شهری 
در گفت وگویی، با انتقاد از وضعیت اماکن تجاری پردیسان 
اظهار داشت: تجاری های پردیسان جزو دغدغه های مهم و 
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فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم تشریح کرد:
جزییات مراسم کنگره ملی ۶۰۹۰ شهید استان قم

  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: بوستان خضر نبی)ع( بااعتباری افزون 
بر 15 میلیارد تومان تا پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید. عباس حلوایی 
زاده با اشاره به احداث بوستان حضرت خضرنبی)ع( اظهار داشت: بوستان خضر 
نبی)ع( بخشی از بوستان فرا منطقه ای 1۰۰۰ هکتاری است که بااعتباری افزون 
بر 15 میلیارد تومان تا پایان امسال کامل به بهره برداری خواهد رسید. وی اضافه 
کرد: پیش بینی سه لاین مسیر پیاده روی به طول ۲ هزار متر و یک لاین مسیر 

شهردار قم  از ارائه 8۰ نوع خدمت در حوزه ایثار و شهادت در شهرداری قم خبر 
داد و گفت: برگزاری بیش از 17۰۰ کنگره و یادمان شهدا با حمایت و مشارکت 
شهرداری قم و چاپ 35 عنوان کتاب بخش کوچکی از فعالیت های شهرداری 
در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت بوده و این برنامه ها منوط به برگزاری کنگره 
ملی شهدا نبوده و ادامه خواهد داشت. سید مرتضی سقاییان نژاد ظهر یکشنبه 
در نشست خبری برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم که در سالن جلسات 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:
بهره برداری ازبوستان خضر نبی)ع( تا پایان سال

شهردار قم مطرح کرد:
ارائه ۸۰ نوع خدمت در حوزه ایثار و شهادت 
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تداوم قانون اساسی
»گاه مشاهده می شود کسانی که به مبانی قانون گذاری 
به ویژه قانون اساسی آشنایی ندارند مسایلی را پیرامون اعتبار 
قانون از نسلی به نسل دیگر مطرح می کنند که با توضیحات 
نادرست و کم دقتی در طرح مطالب، موجبات بروز شبهات در 

ذهن مخاطبان خود را فراهم می سازند.
قانون )به ویژه قانون اساسی( نهاد اجتماعی پیچیده ای است که کارکردهای وسیعی در 
شؤون مختلف جامعه دارد. از طریق قانون، انسجام و نظم سیاسی- اجتماعی ایجاد می شود، 
فرآیندهای تصمیم سازی شفاف می گردد، حکومت قانون و مفهوم عدالت شکل می گردد، 
حقوق اشخاص تنظیم و توزیع می گردد و ده ها اتفاق مهم دیگر در امتداد حیات جامعه رخ 

می دهد.
این خصوصیات حتی در قوانین عادی نیز وجود دارد. هیچ قانون گذاری در دنیا، عمر یک 
قانون خوب و مطابق با مصلحت که از طریق عقلایی و بر اساس اصول مردم سالاری تهیه و 
تصویب شده را موکول به یک نسل نکرده است. چه بسیار از قوانین عادی در کشورهای مختلف 
که عمرهای بسیار طولانی و بیش از یک قرن دارند. البته ممکن است برخی قوانین آزمایشی و 
موقت باشند یا توسط قانون گذار نسخ گردند، امّا قانون برای یک نسل نوشته نمی شود. وضع 
قوانین اساسی کشورها از این جهت روشن تر است. قانون اساسی متضمن اصول بنیادین 
یک نظام سیاسی است که ارزش های اساسی، حقوق ملت، نهادهای اساسی روش های حل 

اختلاف بین این نهادها و... را تعیین می نماید.
قانون اساسی کشور آمریکا در سال ۱۷۸۹ میلادی تدوین شده پس از حدود ۲۳۰ سال، 
بیست و چند اصلاحیه داشته که بخشی از آن ها نیز مسائل غیر مهم بوده است. اما با گذشت 

چند نسل، شبهه ای در استمرار و تداوم آن مطرح نشده است.
قانون اساسی کنونی )جمهوری پنجم( فرانسه نیز از ۱۹۵۸ میلادی با کمتر از ۲۰ اصلاحیه 

به حیات خود ادامه می دهد.
قانون اساسی هر کشور اهداف کلی و آرمان های یک ملت را ترسیم می نماید و امید دارد با 
پی ریزی ساختارهای مناسب و البته اصلاحات درونی در طول سالیان متمادی، کشور و ملت 
خود را به آرمان های اعلام شده برساند؛ لذا فرض تداوم قانون اساسی از قانون عادی شدیدتر 

و قوی تر است.
حتی اصلاحات و تغییرات پیش بینی شده در قوانین اساسی به راحتی اتفاق نمی افتد و 
برای بازنگری و تغییر، گاه تشریفات سخت و مهمی در این نوع قوانین پیش بینی می شود، 
اما هیچ قانون اساسی برای حذف کلی خود و نظام سیاسی مبتنی بر اصول خود راه حلی را 
ارائه نمی کند. به همین دلیل در قانون اساسی برخی از کشورها تصریح می شود که ارزش های 

اساسی و بنیان های یک نظام سیاسی قابل بازنگری نیستند.
در هر حال پایبندی به قوانینی که بر اساس اصول مردم سالاری ایجاد شده اند اولین درجه از 
رعایت اصل حکومت قانون است که قوام جامعه وابسته به آن است و همگان برای بهره مندی از 

آثار مفید قانون و تقنین باید به این اصل احترام بگذارند."
قائم مقام دبیر شورای نگهبان

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد:

اجرای پروژه های اولویت دار رفع نقاط 
حادثه خیز آب گرفتگی

مدیر منطقه سه شهرداری قم از اجرای لوله گذاری خیابان شهید جهان آرا در این منطقه با 
اعتباری بالغ بر ۷ میلیارد ریال خبر داد.

مهرداد روحانی وزیری ، با اشاره به پروژه های عمرانی در حوزه رفع آب گرفتگی های منطقه 
سه اظهار داشت: با توجه به شروع فصل بارندگی، یکی از پروژه های اولویت دار منطقه اتمام 

لوله گذاری های مسیرهایی که دچار آب گرفتگی است، بوده و با جدیت در حال اجراست.
وی به پروژه لوله گذاری خیابان شهید جهان آرا اشاره کرد و گفت: با توجه به مشکلات 
آب گرفتگی این خیابان و مطالبات به حق مردم، این پروژه در این خیابان شهید جهان آرا تعریف 
و در حال اجراست. مدیر منطقه سه شهرداری قم تصریح کرد: این پروژه شامل لوله گذاری از 
کوچه شماره یک خیابان شهید جهان آرا بوده که به نهر این خیابان و خیابان آیت الله شیرازی 
متصل می شود و با توجه به حجم آب گرفتگی ها، لوله های کاروگیت ۴۰۰ استفاده شده و پروژه 

لوله گذاری در مراحل پایانی است.
وی اعتبار این پروژه را عددی بالغ بر ۷ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: مدت اجرای این پروژه 

سه ماه تعریف شده و امیدواریم تا قبل از شروع بارندگی های شدید به اتمام برسانیم.
از پروژه های عمرانی منطقه بر اساس  روحانی وزیری در پایان خاطرنشان کرد: بخشی 
درخواست و مطالبه مردم در سامانه ۱۳۷ تعریف و اجرا می شود و از شهروندان درخواست داریم 
مشارکت و ارتباط خود را با مدیریت شهری بیشتر کرده و بدانند تمام درخواست ها با توجه به 

بودجه موردنیاز و فراوانی مطالبه مردم در دستور کار قرار خواهد گرفت.

استاندار قم:

نوجوانان و جوانان با دستاورد های 
انقلاب آشنا شوند 

استاندار قم از عدم آشنایی بخشی از جوانان و نوجوانان نسبت به دستاورد های علمی و 
فنی انقلاب اسلامی انتقاد کرد.

سیدمحمدتقی شاهچراغی روزیکشنبه در جلسه ستاد استانی هفته پژوهش گفت: رویکرد 
اطلاع رسانی در هفته پژوهش به ویژه در فضای مجازی باید امیدآفرینی بین مردم و اثرگذاری 

بر حل مسائل جامعه باشد.
رویداد های مختلف  برگزاری  بازنگری در  و  تنوع  اینکه تحول،  به  اشاره  با  شاهچراغی 
خوب است، گفت: در بحث موضوعات پژوهشی باید میزان اثربخشی پژوهش در رفع نیاز 
جامعه مورد توجه باشد. وی با انتقاد از عدم آشنایی بخشی از جوانان و نوجوانان نسبت به 
دستاورد های علمی و فنی انقلاب اسلامی گفت: ما در عرصه های مختلف علمی و فنی 
صاحب جایگاه ویژه ای هستیم و حتی در برخی موارد جزء کشور های برتر دنیا محسوب 
می شویم؛ پس باید این افتخارات علمی با استفاده از هر ابزاری به دانش آموزان ما معرفی 
شود. استاندار قم در ادامه گفت: برپایی نمایشگاه هفته پژوهش اتفاق خوبی است، ولی 
باید تلاش کنیم که دانش آموزان، دانشجویان، صنعت گران و ... در این نمایشگاه حضور پیدا 
کنند. شاهچراغی با بیان اینکه باید از رسانه ها در معرفی دستاورد های علمی و فنی استان به 
بهترین شکل استفاده شود، افزود: رویکرد اطلاع رسانی در هفته پژوهش به ویژه در فضای 

مجازی باید امیدآفرینی بین مردم و اثرگذاری بر حل مسائل جامعه باشد.
وی با تاکید برضرورت معرفی فعالیت های نیرو های نخبه، فناور و پژوهش گر گفت: باید 
به این معرفی به عنوان یک اصل نگاه شود و در همین راستا نیز راهکار های عملیاتی درنظر 

گرفته شود.
آمادگی استان برای رفع موانع توسعه

شاهچراغی  هم چنین روز یکشنبه در بازدید از یک مرکز پلاسما، اظهار داشت: حمایت از 
مراکز علمی و پژوهشی از مؤلفه های مهم در تداوم روند پیشرفت های علمی ایران در سطح 
جهان است. وی با تاکید بر ضرورت تامین زیرساخت ها و برخی مشکلات توسعه ای مرکز 
پلاسما، خاطرنشان کرد: در این خصوص لازم است تا همکاری و تعاملات بین دستگاهی 

مورد اهتمام مدیران استانی و شهری باشد.
استاندار قم خاطرنشان کرد: مجموعه مدیریت استان در خصوص برطرف کردن موانع 

توسعه و همچنین تامین منابع این مرکز آماده پیگیری از دستگاه های مسئول است.
وی با اشاره به ویژگی و کارکردهای دانش بنیانی مرکز پلاسمای قم، یادآور شد: همچنین از 
مشوقات شرکت های دانش بنیان و پارک علم و فناوری نیز برای توسعه و تامین زیرساخت های 

و تجهیزات لازم می توان استفاده کرد.
 

رئیس جهاد کشاورزی استان قم:

۲ درصد پروتئین مورد نیاز کشور در قم 
تولید می شود 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان اینکه ۲ درصد پروتئین مورد نیاز کشور در 
قم تولید می شود گفت: سالانه تولید ۳۲ هزار تُن مرغ و ۹۰ هزار تُن تخم مرغ را در استان 
داریم، در حالی که نیاز تخم مرغ قم تنها ۱۵ هزار تن است، و بقیه به استان های همجوار 

صادر می شود.
محمدرضا حاجی رضا در آیین افتتاحیه گردهمایی مسئولان حوزه ها و دفاتر نمایندگی 
ولی فقیه جهادکشاورزی در مجتمع یاوران مهدی )عج( قم افزود: میزان تولید محصول های 
کشاورزی قم سالیانه حدود ۸۰۰ هزار تُن است و نیم درصد عرصه های فعال بخش کشاورزی 

کشور نیز در این استان است.
حاجی رضا با بیان اینکه در این استان یک عرصه ۱۰۴ هزار هکتاری را مدیریت می کنیم 
گفت: از این وسعت تنها ۶۴ هزار هکتار به دلیل محدودیت منابع آبی تحت پوشش کشاورزی 

است. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم تولید ۱۹۰ هزار تن شیر و ۳۲ هزار تن گوشت قرمز 
سالانه در قم را مورد توجه قرار داد و بیان داشت: ۱۲ هزار تن مازاد مصرف استان تولید 
گوشت قرمز صورت می گیرد، و قم به عنوان بارانداز دام سبک و سنگین، نقش مهمی در 

امنیت غذایی ایفا می کند.
وی با اشاره به اینکه امسال یک رشد اقتصادی هشت درصدی برای استان پیش بینی 
شده است گفت: جهاد کشاورزی در نیمه نخست امسال با نگاه جهادی و عالمانه ، ۳.۵ 

درصد از رشد استان را تحقق بخشیده است.
حاجی رضا با تاکید بر اینکه با همان نگاه علمی کارهای بسیار خوبی در حال عملیاتی 
شدن است گفت: تاکنون ۶۵۰ پلاک از عرصه های کشاورزی قم سنددار شده، که ۲۵۰ 

پلاک آن در دولت سیزدهم بوده است.

سیامک ره پیک*

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :
نسل امروز باید بیشتر با شخصیت 
آیت الله مرعشی نجفی آشنا شود 

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: ایثار و کار فرهنگی  ارزشمند 
آیت الله مرعشــی نحفــی باید به 
صورت مبسوط تجلیل شود و نسل 
امروز مــا باید بدانند ایــن مواریث 
ارزشمند همانند کتابخانه ایشان با 
چه مشکلاتی به وجود آمده است.

محمــد مهــدی اســماعیلی روز 
یکشــنبه در مراســم بزرگداشت 

معاون علمی و فناوری رییس جمهور:
بانک ها با جذب و حمایت از دانش 
بنیان ها آینده خود را تضمین کنند
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جوادی حصارفعال سیاسی اصلاح طلب  :
رئیس جمهور برای حل مشکلات با 

روسای قوای قبلی به گفت وگو بنشیند
 معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
از  جمهــور  رییــس  دانش بنیــان 
بانک ها خواست با جذب و حمایت 
بــه  دانش بنیــان  شــرکت های  از 
عنوان مشــتریان مهم و سودآور، 
آینــده خــود را تضمیــن کننــد.  
دهقانــی فیروزآبادی در نشســت 
هماهنگی اجرای بندب تبصره 1۶ 
قانون بودجه 1۴۰1 کشــور اظهار 

یک فعــال سیاســی اصلاح 
طلب  گفت: اگر رئیس جمهور 
می خواهــد گفت وگوی منجر 
به نتیجــه کند، لزومــی ندارد 
علنــی گفت وگــو کنــد، زیــرا 
می خواهد راه برای مشــکلی 
کــه داریم را پیدا کند. ایشــان 
می تواند با روسای جمهور قبل 
و با روسای قوای قبل جلسات  72
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چند نکته پیرامون 
عمامه پرانی 

خدا رحمت کند آیت الله بهاءالدین را، عالمی مردم دار و 
مهربان بود که با همه ساده و صمیمی سخن می گفت. تازه 

طلبه شده بودم که یک شب در مسجدی که ایشان امامِ جماعت اش بود حاضر شده و 
پشت سرشان نماز خواندم. بعد از نماز به بهانه ی کاری کنار سجاده اش نشستم. نمی دانم 
چه پرسید که مجبور شدم بگویم: »تازه وارد حوزه ی علمیه شده ام.« نگاه معناداری کرد، 
پُک محکمی به سیگارش زد و گفت: »...امیدوارم به این خاطر طلبه نشده باشی که مردم 
برایت صلوات بفرستند؛ حالا که طلبه شدی بدان که یک روز ممکن است همین مردم به 

آخوندها سنگ هم بزنند.«
از  آزاردهنده ای  تصویرهای  مجازی  شبکه های  در  گریخته  و  جسته  روزها  این 
»عمامه پرانی« دست به دست می شود. برخی از جوان ها عمامه  روحانی ها را از سرشان 
بر می دارند. رفتاری که منتقدان زیادی، حتی در میان معترض های این روزها دارد. شاید 
دلیل این رفتار توقع های برآورده نشده ای  است که این نوجوانان از حوزوی ها دارند. شاید 
هم به  دلیل واکنش های خلاف انتظار )از نگاه آنان( برخی حوزوی هاست. البته نویسنده  
این سطور چند باری با رفتار گزنده  برخی از شهروندان روبه رو شده  است و می داند که 
در این شرایط چه فشاری بر هم کسوتان او وارد می شود؛ ولی هیچ چاره ای جز "قالوا 
سلاما" و اندیشیدن در چرایی داستان نیست. عمامه پرانی در کنار شعارِ »تانک و فشفشه« 
گروهی از شهروندان، ممکن است نشانه  کاهش قدرت اخلاقی روحانیان و یا حتی از بین 

رفتن آن باشد، ولی هرگز به معنای روی گردانی جامعه ی ایران از دین نیست.
هیچ کسی نباید این عمامه پرانی ها را جوری تفسیر کند که روی گردانی مردم از دین 
معنا بدهد. لباسی که تن روحانیان است، حتّی اگر لباس دین خوانده شود، نمادی 
است از وابستگی صنفی. هیچ دلیلی وجود ندارد که )دست کم( همه ی آن هایی که در 
این کسوت هستند خود را نماینده  دین بدانند و یا دیگران به آن ها چنین نمایندگی ای را 
بدهند. نهاد/سازمان روحانیت در طول حیات اجتماعی خود، پیوندی عمیق و نزدیک 
با مردم داشته است. همواره در شادی و غم، تنگی و گشایش، و رنج و گنج در کنار 
مردم بوده است. تاریخ اجتماعی شیعیان به خوبی نشان می دهد که این نهاد/سازمان 

مهم ترین نقش را در انسجام اجتماعی مردم داشته است. 
هیچ متغیّری نتوانسته بود بین این نهاد/سازمان و مردم فاصله  بیندازد. پراندن عمامه ها 
)که برای تینیجرها بیش تر شبیه یک بازی هیجان انگیز کودکانه است( باید این نهاد/

سازمان را بیش تر نگران بی فاصله گی تاریخی خود با مردم و نیز قدرت اخلاقی اش کند 
تا سطحِ دین داری مردم. این نهاد یا سازمان بهتر است به این پرسش پاسخ دهد که چه 

متغیّری میان او و مردم فاصله انداخته است؟ 
در پایان به تینیجرهای داستان می گویم که اشتباه می کنید! این آدم هایی که شما زیر 
عمامه شان می زنید، بیش تر از شما غم و رنج نداشته باشند، کم تر از شما ندارند. ممکن 
است رفتار و سخنان برخی از روحانیان شما را رنجانده باشد؛ ولی بهتر است بدانید منشاء 

آن رفتار و سخنان عمامه ی آن ها نیست؛ چیز دیگری است. اشتباه نزنید.
                                                                         استادیار گروه ادیان دانشگاه ادیان و مذاهب قم

دیدار مولوی عبدالحمید با نماینده اعزامی رهبری ؛

 طرح »تدابیر عالی رهبر انقلاب برای حل 
مشکلات سیستان با بزرگان استان

عبدالحمید اسماعیل زهی امام جماعت مسجد مکی زاهدان روز یکشنبه در جریان 
سفر حجت الاسلام حاج علی اکبری نماینده رهبر انقلاب به سیستان و بلوچستان با 

ایشان دیدار کرد. 
در این دیدار که نماینده ولی فقیه در سیستان و برخی علماو اساتید اهل سنت نیز 

حضور داشتند در مورد حوادث اخیر بحث و تبادل نظر شد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدجواد حاج علی اکبری روز یکشنبه به همراه هیاتی 
بلندپایه به نمایندگی از رهبری معظم انقلاب اسلامی به استان سیستان و بلوچستان 

سفر کرده است.
به گزارش خبر آنلاین ،حاج علی اکبری قرار است تدابیر عالی رهبر انقلاب برای حل 

مشکلات سیستان را با بزرگان استان و گروه های مختلف در میان گذارد.
وی همچنین قرار است با آسیب دیدگان و خانواده شهدای حوادث اخیر دیدار کند.

حاج علی اکبری : حامل سلام و پیام هستم
رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور و حجت  الاسلام  والمسلمین مهدوی مهر 
و حجت  الاسلام  والمسلمین لطفیان شنبه شب گذشته با استقبال نماینده ولی  فقیه در 

سیستان و بلوچستان و جمعی از مسئولان وارد استان شدند.
محمدجواد حاج علی اکبری در بدو حضور در استان گفت: خدا را شاکریم که از سوی 
مقام معظم رهبری برای دیار دوست و دوستان حامل سلام و پیام هستیم و آمده ایم تا 
سلام مقام معظم رهبری را به مردم استان سیستان و بلوچستان برسانیم و اندوه و ناراحتی 
ایشان را از حوادثی که اتفاق افتاده و تدابیر عالی که برای حل مشکلات داشته اند و 
تدابیر تکمیلی را با بزرگان استان و گروه های مختلف در میان گذاشته و از عزیزانی که در 
این حوادث، شهید، جانباخته، جانباز و مجروح شده اند دیدار خواهیم داشت و از آن ها 
دلجویی خواهیم کرد.وی ادامه داد: البته در این ایام نماینده مقام معظم رهبری در استان 
و استاندار سیستان و بلوچستان مسیرهایی را دنبال کرده اند اما این تدبیر ویژه مقام معظم 

رهبری است و امیدواریم منشا خیر و برکت باشد.
حجت ا لاسلام  والمسلمین مهدوی مهر دبیر هیئت امنای جامعه المصطفی و حجت  
الاسلام  والمسلمین لطفیان دبیر شورای برنامه ریزی مدارس دینی اهل سنت از دیگر 

اعضای این هیئت هستند.
مولوی عبدالحمید اسماعیل زهی، امام جمعه اهل سنت زاهدان روز یکشنبه در جریان 
سفر نماینده رهبری به سیستان و بلوچستان با وی دیدار کرد.در این دیدار که نماینده 
ولی فقیه در سیستان و برخی علما و اساتید اهل سنت نیز حضور داشتند در مورد حوادث 

اخیر بحث و تبادل نظر شد.
شهدای مدافع امنیت کشور از هستی خود گذشتند

نماینده رهبر معظم انقلاب اسلامی و رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه گفت: 
شهدای مدافع امنیت کشور برای حفظ کیان ایران اسلامی از تمام هستی خود یعنی 

جانشان گذشتند تا ما در امنیت باشیم. 
حجت الاسلام محمد جواد حاج علی اکبری شامگاه یکشنبه در دیدار با خانواده 
شهدا و مجروحان حادثه اخیر زاهدان اظهارداشت: جریان شهید و شهادت به بخشی از 
فرهنگ جامعه تبدیل شده است. نماینده رهبر معظم انقلاب اسلامی اظهارداشت: در 
جریان شکل گیری انقلاب اسلامی، پیروزی آن و سپس در دوران دفاع مقدس شهدا هر 

جا که لازم بود از میهن و ارزش های اسلامی دفاع کردند.
حجت الاسلام حاج علی اکبری گفت: شهدای ما برای دفاع از میهن اسلامی و این مرز 

و بوم از هستی و جانشان را فدا کردند.
وی بیان کرد: خانواده شهدا اگر به صراط و راه شهدا پایدار و ادامه دهنده راه امام)ره( 

باشند، قطعا در روز قیامت بر سر یک سفره متنعم خواهند شد.
رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه تصریح کرد: شهید دارای مقام شفاعت و در 

نزد خداوند متعال دارای جایگاه رفیعی است.
 

رئیس مرکز سنجش وزارت آموزش و پرورش خبر داد:

تاثیر قطعی۴۰ درصدی سوابق تحصیلی
 در کنکور

رئیس مرکز سنجش و پایش کیفیت آموزشی وزارت آموزش و پرورش با اشاره به تاثیر 
قطعی سوابق تحصیلی در کنکور سراسری سال ۱۴۰۲ گفت: موضوع ایجاد سابقه 
تحصیلی و تاثیر قطعی آن اتفاق خوبی بود؛ قبلا، تاثیر سوابق، مثبت بود اما مثبت خنثی  
بود و بازخوردی از لحاظ شدن این تاثیر در رتبه داوطلب را به صورت عینی نمی دیدیم 
که با این مصوبه جدید، حداقل تلاش دانش آموزان در طول دوره تحصیلی منعکس و 

دیده می شود. 
محسن زارعی روز یک شنبه با حضور در ایسنا همزمان با فرارسیدن ایام ثبت نام کنکور 
سراسری و برگزاری اولین نوبت آزمون در دی ماه، به تشریح چگونگی احصای سوابق 
تحصیلی، آخرین وضعیت ارزیابی مستندات معلمان در اجرای طرح رتبه بندی و تغییرات 

جدید برگزاری امتحانات نهایی از سال آینده پرداخت.
وی ابتدا با بیان اینکه شعار دولت سیزدهم، مردمی سازی است و هنوز این موضوع به 
طور کامل پیاده سازی نشده و لازمه اش این است که ذی نفعان را در برنامه ریزی هایمان 
دخالت داده و به آنها بهاء بدهیم تا در تصمیمات سهم داشته باشند اظهار کرد: به خصوص 
در دستگاه بزرگ تعلیم وتربیت که سرنوشت فرزندان ما در آن رقم  می خورد، بدون این 
مشارکت، اتفاقات خوبی نخواهد افتاد. وی با بیان اینکه موضوع کنکور سرجایش است 
اما سهمی را به سابقه تحصیلی می دهند که در سال اول اجرای مصوبه ۴۰ درصد است و 
در طول اجرا به ۶۰ درصد می رسد گفت: از این جهت، مصوبه مذکور به نظر اتفاق خوبی 

برای دستگاه تعلیم و تربیت است.

اخبار

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 مواضع اخیر صدراعظم آلمان تحریک آمیز 
و مداخله جویانه است

جمهوری  قبال  در  آلمان  صدراعظم  اخیر  موضع  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
اسلامی ایران را مداخله جویانه، تحریک آمیز و غیردیپلماتیک دانست. 

ناصر کنعانی روز یکشنبه در واکنش به مواضع اخیر صدراعظم آلمان درباره ایران 
اظهار داشت: متاسفانه برخی مدعیان حقوق بشر با فراموشی کارنامه تاریک خود 
در قبال مردم شریف و مقاوم ایران در جریان حمایت کور و غیرانسانی از رژیم صدام، 
همراهی با تحریم های ظالمانه متعاقب خروج آمریکا از برجام و نیز سکوت در برابر 
اقدامات تروریستی داعش که آخرین آن حمله تروریستی به حرم مطهر شاهچراغ بود، 

حقوق بشر را دستمایه بازیهای سیاسی کرده اند. 
کنعانی افزود: اراده جمهوری اسلامی ایران در مبانی بنیادین حقوق بشر از جمله 
کرامت انسانی، مقابله با زور و دفاع از مظلوم همواره مبتنی بر اصل مسئولیت پذیری 
بوده و این در حالیست که آلمان با فرار از مسئولیت بین المللی خود در احترام به 
حق حاکمیت کشورها، ضمن پناه دادن به گروه های تروریستی و تجزیه طلب معاند 
جمهوری اسلامی ایران و نیز اتخاذ رویکرد گزینشی و دوگانه در برابر جنایت رژیم کودک 
کش صهیونیستی در اقصی نقاط جهان ازجمله فلسطین، خود را بعنوان مدافع حقوق 
بشر معرفی می کند! سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید مجدد بر اینکه تخریب 
پیوند های تاریخی، پیامدهای بلند مدت دارد، تصریح کرد، مطالبات حقوق بشری 
جمهوری اسلامی ایران از مقامات آلمان فهرست بلندی است. لذا این آلمان است که 

باید مسئولانه نسبت به گذشته شفاف سازی کند. 
کنعانی در پایان یک بار دیگر مقامات آلمان را به بازگرداندن عقلانیت به فضای روابط 
و جلوگیری از آشفتگی بیشتر مناسبات توصیه کرد و در عین حال خاطرنشان ساخت 

احترام و منافع متقابل، تنها راه در مسیر همکاری پایدار است.
»اولاف شولتس« صدر اعظم آلمان روز شنبه در یک پیام توئیتری اعلام کرد که هفته 

آینده از دور جدید تحریم های اتحادیه اروپا علیه ایران حمایت خواهد کرد.
 

قالیباف: 

نباید اسقاط خودرو در کشور تعطیل شود
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس باید هم به خط تولید و هم مسائل 
زیست محیطی و هم مردمی که توان خرید موتور ۴۰ میلیونی را از دست داده اند، توجه 

کند. 
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی روزیکشنبه مجلس شورای اسلامی و در جریان 
بررسی لایحه الحاق یک تبصره به ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو بیان کرد: 
بنده وظیفه خود می دانم به عنوان یک نماینده مجلس شورای اسلامی نکته ای را در 
خصوص بررسی این قانون به نمایندگان عرض کنم. به دوستان در کمیسیون صنایع 
و معادن نیز این موضوع را جداگانه تذکر دادم. ما نباید در این قانون به گونه ای پیش 
برویم که نتیجه آن تعطیلی اسقاط خودرو در کشور شود و سپس با مشکل مواجه شویم 
یا این که نباید به گونه ای عمل کنیم تا پولی که برای اسقاط در نظر گرفته شده اینقدر به 

جاهای مختلف برود که تعارض منافع ایجاد شود.
وی در ادامه اظهار کرد: باید توجه داشت که هم مساله آلودگی هوا و محیط زیست 
حائز اهمیت است و هم مساله تولید دارای اهمیت می باشد و هم مردمی که یک موتور 
را ۱۵۰ هزار تومان خریده اند اما قیمت امروز آن به ۴۰ میلیون تومان رسیده و توان 
اسقاط ندارند. هنر مجلس شورای اسلامی این است که این سه موضوع را با یکدیگر 
تنظیم کند. رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: قانون مهمی در مجلس در 
حال دنبال شدن است و باید با یک دقت و جدیت به این موضوع رسیدگی شود. از یک 
طرف خط تولید حائز اهمیت است و از یک طرف محیط زیست. همچنین مردمی که 
قدرت خرید یک موتور ۴۰ میلیونی را ندارند باید در تصمیم گیری در نظر گرفته شود. 

هر سه مورد دارای اهمیت است.

معاون اول قوه قضاییه:

قضات در خط مقدم حفظ نظم و امنیت 
مجاهدت می کنند

 معاون اول قوه قضاییه گفت: قضات دادسرا و دادگاه های انقلاب در خط مقدم حفظ 
نظم و امنیت و صیانت از ارکان نظام خدمت می کنند و به صورت شبانه روزی در حال 

ایثار و مجاهدت هستند. 
حجت الاسلام و المسلمین محمد مصدق در نشست قضایی با قضات دادسرا و 
دادگاه انقلاب اسلامی تهران با اشاره به تشکیل قرارگاه عملیاتی اجرای فرامین مقام 
معظم رهبری در قوه قضاییه افزود: سخنان هفتم تیر امسال رهبر معظم انقلاب کاملا 
کارشناسی شده و تخصصی بود و برای تحقق فرامین و سیاست های رهبر انقلاب، 
قرارگاه عملیاتی در قوه قضائیه با حضور مسئولان ارشد قضایی تشکیل شد و جلسات 
این قرارگاه هر هفته برگزار می شود.   وی اضافه کرد: برنامه ای را از ابتدای سال جاری 
آیا  اقداماتی اجرا شد که  به عنوان مثال در دو استان به صورت نمونه  آغاز کردیم 
شاخصی غیر از آمار برای ارزیابی عملکرد قضایی در آن دو استان وجود دارد یا خیر؟ که 

طبق گزارش های دریافتی به نتایج مطلوبی رسیدیم.  
وی افزود: براساس معیار جدید بر مبنای کار و عملکرد افراد اقدامات قضایی در 
استان ها نه بر اساس زمان حضور افراد در محل کار و نه صرف ارائه آمار ارزیابی می شود.  
سید محمد تقوی رئیس دادگاه انقلاب اسلامی تهران با اشاره به آشوب های اخیر در 
کشور گفت: قضات شریف دادگاه انقلاب آمادگی دارند تا قاطعانه در چارچوب قانون 
با مخلان امنیت مانند گذشته برخورد داشته باشند.   تقوی به ارائه گزارشی از عملکرد 
دادگاه انقلاب اسلامی تهران پرداخت؛ همچنین وی با طرح مشکلات موجود در 

دادگاه انقلاب، مواردی را به معاون اول قوه قضاییه اعلام کرد.  
 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش خبرداد:

افزایش برد انهدام سامانه باور ۳۷۳ 
به بیش از ۳۰۰ کیلومتر 

 فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش، ایجاد دست برتر در مقابله با هرگونه تهدید هوایی 
و برد بلند و مقابله با مهمات دورایستا را از دلایل ارتقاء سامانه باور۳۷۳ دانست.

امیر علیرضا صباحی فرد در آیین شکرگزاری ارتقای سامانه بومی پدافند هوایی باور 
۳۷۳ که با حضور فرماندهان عالی رتبه نیروهای مسلح در دانشگاه پدافند هوایی خاتم 
الانبیاء )ص( برگزار شد، اظهار داشت: قرارداد خرید سامانه اس ۳۰۰ در سال ۲۰۰۴ 
منعقد شد و طبق آن، مقرر شد که این سامانه در سال ۲۰۰۹ به جمهوری اسلامی 
ایران تحویل شود. امیر صباحی فرد افزود: مهرماه سال ۱۳۸۷ تیم عملیاتی ایران که 
متخصصانی از وزارت دفاع و قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء )ص( برای آموزش نحوه 
کار با سامانه اس ۳۰۰ به مدت شش ماه به روسیه اعزام شدند؛ اما به علت شیطنت های 
رژیم تروریستی آمریکا و برخی ابرقدرت ها و فشارهای رژیم منحوس صهیونیستی این 
سامانه به ما واگذار نشد؛ حتی به مرحله ای رسید که گفته شد قرارداد آن هم باید ملغی 
شود؛ البته با پیگیری های بین المللی در آن زمان، این سامانه پس از ۱۰ سال به ما 
واگذار شد. فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در ادامه با اشاره به دلایل ارتقای سامانه 
باور ۳۷۳ تصریح کرد: یکی از دلایل اجرای این کار توسط وزارت دفاع و نیروی پدافند 
هوایی ارتش، اجرای فرامین فرمانده معظم کل قوا در عدم توقف و حرکت رو به جلو بود.

 
وزارت اطلاعات خبر داد:

انهدام بزرگترین شبکه بین المللی
 قاچاق مواد مخدر

با اقدامات اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( شبکه گسترده بین المللی توزیع 
مواد مخدر که از طریق بکارگیری اتباع بیگانه و با اتخاذ روش های حرفه ای در پوشش 
ناوگان حمل و نقل عمومی، مبادرت به انتقال محموله های کلان مواد مخدر از مرزهای 

شرقی کشور به دیگر استان های عمقی می کرد، شناسایی و دستگیر شدند.
به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، بر اساس بررسی و 
رصدهای فنی و اطلاعاتی انجام شده مشخص شد که شبکه مذکور به طور میانگین 
روزانه حدود ۳۰۰ الی ۴۰۰ کیلوگرم محموله های مواد مخدر را در کشور پخش کرده که 
ارزش ریالی تجمیعی مبالغ بدست آمده در طی سال های اخیر به بیش از ۱۳۰ هزار 
میلیارد ریال می رسد. در همین راستا حسب دستور قضایی ۳۲ نفر از عناصر اصلی 
شبکه بازداشت و ۱۰۵۴ حساب بانکی متعلق به اعضای شبکه مسدود گردید و علاوه 
بر آن حجم کلانی از اموال و دارایی متعلق به این شبکه شناسایی و توقیف شده است.

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران  گفت :آنهایی که با مشغول سازی و 
تضعیف توان دفاعی، امنیتی و اطلاعاتی باعث این وضعیت شدند، باید جواب 
بدهند. البته حساب ما با شیطان بزرگ جداست، ما طراح هر دو را یکی می دانیم؛ 
هم طراحی و اجرای اغتشاشات و هم طراحی و اجرای ترور و کشتار و نا امنی. هر 

دو سرنخش آمریکا، رژیم صهیونیستی و تفکر مردود سعودی است
امیر سرلشکر عبدالرحیم موسویپ در آیین تجلیل از دست اندرکاران و نخبگان 
ارتقای سامانه برد بلند باور ۳۷۳،  ضمن تسلیت شهادت هموطنان در حوادث 
اخیر اظهار داشت: شهادت جمعی از هموطنان عزیزمان در حادثه تروریستی حرم 

حضرت احمدبن موسی)ع( و نیز اغتشاشات اخیر را تسلیت عرض می کنم. 
سرکردگی  به  سلطه  نظام  سقوط  اسلامی  انقلاب  محتوم  پیامد  افزود:  وی 
آمریکاست که قطعا اتفاق خواهد افتاد و با فرو افتادن بت بزرگ، بت های کوچکتر 

نیز خود به خود فرو می ریزند.
فرمانده کل ارتش با اشاره به رونمایی از سامانه ارتقا یافته و دورایستای باور ۳۷۳  
گفت: این دستاورد بزرگ، توانایی )هدف قرار دادن پهپاد در ۳۰۴ کیلومتری 
توسط سامانه باور ۳۷۳( را به همه شما و همه کسانی که در خلق آن سهم دارند، از 
جمله صنایع دفاعی، نیروی پدافند هوایی ارتش، شرکت های دانش بنیان مرتبط و 

دانشگاه های پشتیبان تبریک عرض می کنم.
وی درباره این دستاورد افزود: عظمت این کار بزرگ یکی از این جهت است که 
مجموعه ای از دانش و فناوری های گوناگون، به روز و پیچیده است که یکی دو 
کشور بیشتر به آن دست پیدا نکرده اند و دیگر این که، این اتفاق مبارک، در تحریم 
و محدودیت کامل و فقط با فکر و دانش و به دست جوانان این مرز و بوم به نتیجه 
رسیده است، در حالی که سایر کشورها هیچ تحریم و محدودیتی هم ندارند، هنوز 

به آن دست پیدا نکرده اند.
امپراطوری رسانه ای نظام سلطه نمی گذارد پیشرفت های کشور دیده شود

موسوی تاکید کرد: متاسفانه امپراطوری رسانه ای نظام سلطه نمی گذارد این 
پیشرفت ها و ده ها موفقیت مثل آن که در سایه نظام جمهوری اسلامی صورت 

گرفته است، شیرینی خود را به ملت و به جهان نشان دهد.
وی افزود: امپراطوری رسانه ای تلخی ها را بارها بزرگنمایی می کند و بلکه اصلا 
به دروغ، می سازد و با ترفندهای شیطانی با جنگ شناختی روی ادارک مخاطب 
تاثیر منفی می گذارد تا مخاطب شیرینی ها، موفقیت ها و امیدها را نبیند و نشنود و 
با پاشیدن بذر نا امیدی و یاس و تلخی ها و مشکلات کام مردم را دائم تلخ می کند.

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران با تشریح اقدامات دشمن اظهار 
و  شادی  در  ملت  این  نمی خواهند  شناختی  جنگ  فکرهای  اتاق  داشت: 
شورموفقیت و سربلندی باشد، می خواهند او را دائم در غم، ناکامی، ناامیدی، 
نارضایتی و خود بدبخت بینی نگه دارند. این روش شیطان است و عزادار کردن، 
ماتم آفرینی و نا امید سازی از خطوات شیطان است و بر همه است که در جهاد 
تبیین، جوانان و آحاد این کشور را از غم، کینه، غصه، ماتم و کدورت بین خود 

برهانند و انسجام، همبستگی و برادری را دوباره به همه بازگردانند.
 موسوی در پایان گفت: آنهایی که واقعا و از صمیم قلب به دنبال کشف حقیقت 
هستند، یک هفته، فقط یک هفته، چشم و گوش نازنین خود را بر صدا و تصویر 
شیطان ببندند و در یک فضای واقعی به اطراف خود بنگرند؛ به برادران و خواهران 
هموطن خود و فضای رو به پیشرفت این کشور نگاه کنند، آنگاه در می یابند چرا 
یک ملت این چنین با عشق پای نظام و انقلاب خود ایستاده و حاضر است جان 

خود را برای ارزش ها، آرمان ها و رهبر خود فدا کند.

فرمانده کل ارتش:
تضعیف کنندگان توان دفاعی، امنیتی و اطلاعاتی کشور باید جواب بدهند 

جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه ما امروز 
را حفظ کردیم  الهی سیطره دریایی خود  به فضل 
و پهنه دریایی خود را گسترش دادیم گفت : الان به 
قدرت و فناوری دست یافته ایم و دشمنان از آن در 

هراسند. 
سردار دریادار پاسدار علی فدوی جانشین فرمانده 
جمع  در  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل 
دریایی  نیروی  خامنه ای  امام  دانشگاه  دانشجویان 
سپاه با اشاره به اینکه شما آینده سازان قدرت دفاعی 
بدانند  همه  داشت:  اظهار  هستید،  دریاها  در  ما 
پاسداران دریادل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به 
هیچ کس اجازه دخالت و تجاوز به کشور را نخواهند 
داد. سردار فدوی با بیان اینکه ایستادگی و حمایت 
ملت از کلام حق موجب حذف توطئه های دشمن 
می شود، خاطرنشان کرد: پیشرفت و امنیت جامعه در 

گرو یک »جهاد کبیر« است.

وی با اشاره به اینکه پیش از این سازه های قدرت ما 
را دیگران می ساختند، عنوان کرد: این یعنی پایه های 
قوه  و  به حول  اما  بود،  اختیار دیگران  ما در  قدرت 
الهی، الان به این قدرت و فناوری دست یافته ایم و 

دشمنان از آن در هراسند.
به هیچ کس اجازه دخالت در امور کشور را 

نخواهیم داد 
افزود: برای مستقل   جانشین فرمانده کل سپاه 
بودن نیاز داریم که در حوزه های علم، فناوری، تولید 
اصلی  نشانه های  که  فرهنگ  در  و  اقتصاد  قدرت، 
هویت یک جامعه است، استقلال کامل داشته باشیم.

وی با تأکید بر اینکه هیچ کس جز ملت ایران نباید 
برای سرنوشت خود تصمیم بگیرد، بیان کرد: این 
پیام ما است که اگر کسی بخواهد برای سرنوشت ما 

تصمیم بگیرد، با جدیت با آنان مقابله خواهیم کرد.
سردار فدوی افزود: قدرت ما توقف ناپذیر است و این 

پیام را باید همه بدانند که ما به هیچ  بیگانه ای اجازه 
دخالت در امور کشور را نخواهیم داد.

وی سپس با اشاره به اینکه ما امروز به فضل الهی 
پهنه دریایی  و  را حفظ کردیم  سیطره دریایی خود 
خود را گسترش دادیم، گفت: امروز فناوری های نوین 
دریایی را در سطح مناسبی در اختیار داریم که این 

خود یک قدرت به حساب می آید.
»عبدالرضا  سردار  مراسم،  این  ابتدایی  بخش  در 
دریایی  فنون  و  علوم  دانشگاه  فرمانده  دبستانی« 
فعالیت  ارائه گزارش عملکرد  امام خامنه ای ضمن 
مأموریت  داشت:  اظهار  اساتید،  و  دانشجویان 
نیروی دریایی سپاه تربیت پاسداران پرتلاش در تراز 

جمهوری اسلامی است.
سردار فدوی از موقعیت ها و تجهیزات دانشگاه علوم 
و فنون دریایی امام خامنه ای نیروی دریایی سپاه نیز 

بازدید کرد.

سردار فدوی: 

هیچ کس جز ملت ایران نباید برای سرنوشت خود تصمیم بگیرد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ایثار و کار فرهنگی  ارزشمند آیت الله مرعشی 
نحفی باید به صورت مبسوط تجلیل شود و نسل امروز ما باید بدانند این مواریث ارزشمند 

همانند کتابخانه ایشان با چه مشکلاتی به وجود آمده است.
محمد مهدی اسماعیلی روز یکشنبه در مراسم بزرگداشت مقام علمی و فرهنگی 
آیت الله العظمی سید شهاب الدین مرعشی نجفی که به همت انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگی در کتابخانه ملی برگزار شد افزود: حضرت آیت الله مرعشی نجفی از افراد بزرگ 

فقهی دوران ما بودند و تلاش شبانه روزی داشتند.
وی گفت: ایشان در کنار ویژگی های فقهی، اخلاقی و اصولی به شدت مردمی بودند 
و در یک دوره ویژه به لحاظ ارتباط فراگیری که مرجع تقلید می تواند با جامعه برقرار کند، 
قرار داشتند. کار بزرگی که ایشان انجام دادند مجاهدت ستودنی یک قرنی در خدمت به 

کتاب و نشر فرهنگ دینی بود.
اسماعیلی افزود: اگر به شرایط دوره حیات ایشان مخصوصا سال های اول که مقارن با 
حضور قوی استعمار در کشور های اسلامی مخصوصا در عراق و شامات است دقت کنیم 

متوجه کار بزرگ صیانت از مرز های علمی و فرهنگی از جانب وی می شویم.
وی گفت : ایشان در اوج تنگدستی با کار شبانه روزی در کارخانه برنج کوبی و با اجیر 

شدن برای اقامه نماز و روزه و کار هایی از این دست و با حداقل درآمد ها تلاش می کردند 
جلوی غارت منابع علمی جهان اسلام و پیروان اهل بیت را بگیرند.

اسماعیلی تاکید کرد: ایشان با مرارت و تلاش بسیار برای اینکه جلوی فروش یک دوره 
کتاب به خارجی ها را بگیرد و برای اینکه هزینه های آن را تامین کند سختی های زیادی را 

پشت سر گذاشت و انصافا این کار ها درخور ستایشی عظیم است.
ایثار و کار فرهنگی ارزشمند باید به صورت مبسوط تجلیل شود.  وی گفت: این 
ما در جمهوری اسلامی ایران باید به معرفی چنین الگو هایی بپردازیم و نسل امروز ما 
باید بدانند این مواریث ارزشمند همانند کتابخانه مرحوم آیت الله مرعشی نجفی با چه 
مشکلاتی به وجود آمده است و اگر این مشکلات مستند نبود خیلی سخت می شد باور 
کرد که یک انسان با چنین سختی هایی به این حوزه ورود کرده است تا برای نسل فعلی 

و آینده، مواریث فرهنگی را حفظ کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اضافه کرد: خوشحالم که امروز به برکت نهضت امام عظیم 
الشان ما این فرصت برای همه علاقه مندان به علم و دانش فراهم شده تا بتوانند در حوزه 
فرهنگی موثر واقع شوند و ان شاءالله بتوانند با گنجینه عظیمی که ایشان بنا کرده اند 

نقش موثری در تمدن نوین اسلامی داشته باشند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

نسل امروز باید بیشتر با شخصیت آیت الله مرعشی نجفی آشنا شود 

 معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
از  حمایت  و  جذب  با  خواست  بانک ها  از  جمهور 
و  مهم  مشتریان  عنوان  به  دانش بنیان  شرکت های 

سودآور، آینده خود را تضمین کنند. 
اجرای  هماهنگی  نشست  در  فیروزآبادی  دهقانی 
اظهار  کشور   ۱۴۰۱ بودجه  قانون   ۱۶ تبصره  بندب 
دانش بنیان  شرکت های  به  کشور  آینده  داشت: 
وابسته است و فردا این مجموعه ها تصمیم می گیرند 
کجا  و  بانک  کدام  در  را  خود  ارزشمند  سرمایه های 

سرمایه گذاری کنند.
وی با تاکید بر اینکه ۱۵ سال پیش از اقتصاد دانش 
بنیان و مفاهیم مرتبط با آن در کشور خبری و اثری نبود، 
افزود: امروز این مفاهیم به گفتمان حاکمیت بدل شده 
و حمایت های جدی از آن صورت می گیرد؛ بنابراین 
یک هوشمندی نیاز است تا از این دارایی فکری و آینده 

کشور استفاده کنیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
اقتصادی است که تحقق  تنها  جمهور تصریح کرد: 
سودهای چند برابری و چند درصدی در آن تضمین 
شده است. اقتصادی که فقط مختص استارتاپ های 

کوچک نیست بلکه شرکت های بزرگ فعال دارای ارزش 
افزوده بالا در زمینه کشاورزی، بهداشت و درمان، انرژی 
و غیره را هم دربر می گیرد که آینده اقتصادی کشور در 

دستان آنها است.
آینده کشور به شرکت های دانش بنیان

 وابسته است
به  کشور  آینده  داد:  ادامه  فیروزآبادی  دهقانی 
شرکت های دانش بنیان وابسته است و فردا این مجموعه 
ها هستند که تصمیم می گیرند سرمایه های ارزشمند 
خود را در کدام بانک و کجا سرمایه گذاری کنند. بنابراین 
حمایت امروز بانک ها از شرکت های دانش بنیان آینده 
کشور را رقم می زند و در واقع بانک ها با این کار مشتریان 

خود را برای آینده تامین می کنند. 
پایانی  ماه های  تا  امیدواریم  کرد:  خاطرنشان  وی 
امسال شاهد تحقق بخش بزرگی از تبصره ۱۶ قانون 
جهش تولید دانش بنیان و پرداخت تسهیلات بانکی به 
شرکت های دانش بنیان باشیم و امید را به کشور تزریق 
بنیان  دانش  اقتصاد  و  فناوری  علمی،  معاون  کنیم. 
رییس جمهور افزود: کشور طی این سال ها در توسعه 
مفهوم شرکت های دانش بنیان و خلاق خوب عمل 

کرده است و امروز یک جامعه بزرگ داریم از شرکت های 
توانمندی که آمادگی دارند از سطحی به سطح بالاتر 
بروند و اثرگذاری جدی در اقتصاد داشته باشند. این 
شرکت ها در حوزه فناوری فعالیت می کنند به بلوغ 
رسیده اند و نیازمند حمایت جدی هستند تا به سطح 

بازار برسند و تاثیرگذار شوند.
به گفته دهقانی فیروزآبادی یکی از ابزارهای ارتقای 
این شرکت ها از جنبه ابزارهای مالی و گسترش بازار، 
ارائه تسهیلات مالی به آنها است. قانون جهش تولید 
از  برای حمایت  منابع خیلی خوبی  دانش بنیان هم 
شرکت های دانش بنیان و خلاق در نظر گرفته است. 
صندوق نوآوری و شکوفایی هم به عنوان یک نهاد پیشرو 
و مترقی مدل های خوب و کارآمدی برای این حمایت 

ها دارد.
وی ادامه داد: مجموعه این اتفاقات با کمک دو مفهوم 
صندوق نوآوری و شکوفایی نسل ۳ و معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان نسل ۴ تسریع و تسهیل 
خواهد شد. نقطه تفاوت این دوره با دوره گذشته، کمک 
به شرکت های دانش بنیان و خلاق در دریافت سهم 

جدی از اقتصاد و تولید ناخالص ملی است.

معاون علمی و فناوری رییس جمهور:
بانک ها با جذب و حمایت از دانش بنیان ها آینده خود را تضمین کنند

 دادستان کل کشور گفت: درباره جرایم و جنایاتی که در اغتشاشات اخیر به وقوع 
پیوسته، به طور قطع دستگاه قضایی به وظیفه و تکالیف خود عمل می کند و اشخاصی 
که فریب خورده و مرتکب جنایت نشده اند را با کسانی که مرتکب جنایت می شوند از 

یکدیگر جدا می کند. 
حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری روز یکشنبه با حضور در منزل طلبه 
شهید آرمان علی وردی که در جریان اغتشاشات اخیر در تهران به شهادت رسید با 

خانواده این شهید مدافع امنیت دیدار و گفت وگو کرد.
دادستان کل کشور ضمن عرض تسلیت و ابراز همدردی با خانواده این شهید اظهار 
داشت: این مصیبت برای مادر شهید آرمان علی وردی خیلی سخت است و در این 
موقعیت ها حضرت زینب )س( برای مادران حقیقتاً یک الگو است. خداوند صبر و تحمل 

به این خانواده عنایت کند و به ما نیز توفیق دهد تا پاسدار خون این عزیزان باشیم..
فرمان اغتشاشات اخیر در دست آمریکا و برخی کشورهای غربی است 

منتظری اضافه کرد: اغتشاشاتی که اخیرا در کشور شاهد بوده ایم فرمانش در دست 
آمریکا و بعضی از کشورهای غربی است که یک عده ای را فریب داده اند و یک عده ای 
را خریده اند تا با پول ها و هزینه هایی که می کنند جامعه و ایران اسلامی را از این مسیر 

پیشرفتی که دارد بازدارند و رسماً در رسانه های خود اعلام می کنند که به دنبال تجزیه 
ایران هستند، متأسفانه عده ای هم غافل و فریب خورده به میدان آمده اند ولی همانگونه 

که شاهد هستید دشمن به هدفش نخواهد رسید.
دادستان کل کشور در ادامه اظهار داشت: در حوادث اخیر نزدیک به ۴۰ نفر از نیروهای 
ارزشمند در حوزه های مختلف بسیج، سپاه پاسداران، نیروی انتظامی و مردم عادی 

توسط این عناصر خود فروخته جانشان را از دست داده اند.
وی تصریح کرد: سیاست قطعی و راهبردی دستگاه قضا این است که میان کسانی 
که به میدان می آیند اعتراض و نقد به عملکردی دارند با کسانی که ارتکاب جنایتکارانه  و 

اغتشاش ایجاد می کنند کاملًا تفکیک قائل شود.
تحمل این مصیبت ها برای مردم نیز بسیار سخت و سنگین است 

منتظری گفت: دستگاه قضایی باید در کنار دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی به وظایف 
و تکالیف خود عمل کند و به دلیل اینکه اقداماتش باید حتما در چارچوب قانون و بر 
اساس موازین عدل و انصاف باشد بنابراین ممکن است رسیدگی به پرونده ها از زمانی که 
وارد دستگاه قضا می شود تا زمانی که منتهی به صدور حکم و اجرای حکم می شود یک 

زمان قابل توجهی  را به خود اختصاص دهد که این بستگی به نوع پرونده و جرایم دارد.

دادستان کل کشور: 
دستگاه قضایی در اغتشاشات اخیر به تکلیف خود عمل می کند

مهراب صادق نیا*
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 6 نکته در مورد ذات الریه مطالعات نشان می دهد؛

بیماری شریان پا می تواند منجر به قطع 
عضو شود

پزشکان چیزهای زیادی در مورد بهترین راه های درمان حملات قلبی و سکته 
می دانند، اما تاکنون واقعاً چنین اطلاعاتی برای بیماری شریان های محیطی 

نداشتند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، بیماری شریان های محیطی، با 
تجمع پلاک در شریان های پا مشخص می شود که باعث درد و مشکل در راه رفتن 
می شود. بیش از ۱۰ درصد از افراد مبتلا به بیماری شریان های محیطی دچار 
ایسکمی مزمن تهدید کننده اندام می شوند که خطر قطع عضو و مرگ را افزایش 

می دهد.
این تحقیق نشان می دهد در صورت داشتن ایسکمی مزمن تهدید کننده اندام 
به اضافه مشکل در ورید اصلی بزرگ پا برای تغییر جهت جریان خون، جراحی بای 
پس بهترین گزینه نسبت به درمان اندوواسکولار کم تهاجمی است. گفته می شود، 

هر دو روش به طور چشمگیری کیفیت زندگی بیماران را بهبود می بخشد.
در بای پس، پزشکان از ورید برای تغییر مسیر جریان خون در اطراف رگ خونی 
مسدود شده استفاده می کنند. در روش اندوواسکولار کم تهاجمی، یک کاتتر با 
نوک بالون در یک شریان مسدود شده قرار داده می شود تا آن را باز کند و جریان 
تعبیه  باز نگه داشتن شریان  برای  اوقات، استنت  را تقویت کند. گاهی  خون 

می شود.
دکتر »متیو منارد«، نویسنده این مطالعه از بیمارستان زنان و بریگهام در بوستون، 
گفت: »این یک کارآزمایی برجسته است زیرا ما داده هایی را ارائه می دهیم که تا به 
امروز بسیار کم بوده است. ایسکمی مزمن تهدید کننده اندام شدیدترین شکل 
بیماری شریان های محیطی است و کیفیت زندگی این بیماران به طور کلی بسیار 

ضعیف است.«
برای این مطالعه، محققان ۱۸۳۰ بزرگسال از ایالات متحده، کانادا، فنلاند، 
ایتالیا و نیوزلند را مورد بررسی قرار دادند. از این تعداد، بیش از ۱۴۰۰ نفر در گروه 
اول قرار گرفتند و به عنوان بهترین کاندیدهای جراحی بای پس ارزیابی شدند، 
زیرا دارای ورید بزرگ پا بودند. آنها به طور تصادفی برای انجام یک عمل بای پس یا 

اندوواسکولار انتخاب شدند و تا هفت سال پیگیری شدند.
گروه دوم شامل تقریباً ۴۰۰ بزرگسالی بود که کاندیدای ایده آل برای جراحی بای 
پس نبودند زیرا فاقد ورید کافی پا بودند. آنها تحت یک روش اندوواسکولار یا بای 
پس قرار گرفتند که از مواد جایگزین استفاده می شد و تا سه سال پیگیری شدند.

در پایان کارآزمایی، افرادی در گروه اول که بای پس را دریافت کردند، نسبت به 
همتایان خود که عمل اندوواسکولار را انجام داده بودند، ۳۲ درصد کمتر احتمال 
داشت که به حوادث پزشکی عمده مرتبط با ایسکمی مزمن تهدید کننده اندام 

دچار شوند.
این مطالعه نشان داد که به طور خاص، کاهش ۶۵ درصدی در تکرار جراحی های 
بزرگ برای بازگرداندن جریان خون در ساق پا و کاهش ۲۷ درصدی در نیاز به قطع 

عضو در گروه بای پس وجود داشت.
هنگامی که محققان به زندگی بیماران پس از درمان نگاه کردند، دریافتند که 
بازگرداندن جریان خون در پا به هر طریقی منجر به درد کمتر و کیفیت زندگی بهتر 

می شود.

تنبلی چشم که به آن آمبلیوپی نیز می گویند از علت های اصلی کاهش بینایی 
در کودکان است. ۳ درصد از بچه ها دچار تنبلی چشم می شوند که اگر بین ۳ تا 
۶ سالگی تشخیص داده شود و درمان لازم انجام شود بهترین نتیجه را می گیرند و 

درمان در سنین بالاتر گاهی بی نتیجه خواهد بود. 
تنبلی چشم زمانی به وجود می آید که مغز به مرور زمان به سیگنال های تنها یک 
چشم )چشم قوی تر( وابسته می شود، در نتیجه قدرت بینایی چشمِ ضعیف تر 
کاهش می یابد. هرچند تنبلی چشم ممکن است برای هر دو چشم نیز روی بدهد، 

اما اتفاقی نادر است.
علائم شایع تنبلی چشم این است که یکی از چشم ها به سمت بیرون یا داخل 
چرخش می کند و گویی سرگردان است. هر دو چشم ممکن است در جهت های 
مخالف حرکت کنند و فرد مجبور است گوشه ی چشم ها را جمع کند یا سرش را 
کج کند تا بهتر ببیند. تنبلی چشم می تواند با افتادگی پلک بالا نیز همراه باشد. 
کودکی که تنبلی چشم دارد با پوشاندن چشم تنبل، احساس ناراحتی می کند. 
علامت های بارزتر تنبلی چشم معمولا در فاصله ی بین تولد و هفت سالگی ایجاد 

می شوند.
انواع تنبلی چشم

تنبلی چشم استرابیسم )انحرافی(
شایع ترین نوع تنبلی چشم است که علت آن عدم تعادل عضله چشم می باشد و 

منجر به انحراف چشم ها به سمت داخل یا بیرون می شود.
اگر دلیل تنبلی چشم، دوربینی یا نزدیک بینی باشد یا آستیگماتیسم یک چشم 
موجب تنبلی چشم شده باشد، عینک و لنزهای تماسی اصلاحی چشم تجویز 

می شوند
تنبلی انکساری چشم 

نوع دیگر تنبلی چشم، تنبلی چشم انکساری است و زمانی به وجود می آید که 

هر یک از چشم ها نسبت به چشم دیگر دارای قابلیت های بسیار متفاوتی است، 
مثلا یک چشم نزدیک بین و چشم دیگر دوربین است. 

وجود ایراد در یک چشم
تنبلی چشم می تواند در اثر وجود اشکالی در یک چشم نیز به وجود بیاید که 
شامل آب مروارید یا انسداد دیگری در چشم می شود و نیازمند مداخلات درمانی 

فوری برای پیشگیری از آسیب دائمی چشم است.
علائم تنبلی چشم چیست؟

تنبلی چشم در صورتی که شدید شود به سختی درمان خواهد شد. علائم 
هشداردهنده ی تنبلی چشم شامل موارد زیر می شود:

. برخورد با اشیا در یک طرف
. سرگردانی چشم به سمت داخل یا بیرون

. چشم هایی که به نظر می رسد همسو نیستند و با هم کار نمی کنند
. تند تند پلک زدن 

. دوبینی
. جمع کردن گوشه ی چشم ها برای بهتر دیدن

علت تنبلی چشم چیست؟
همان طور که گفتیم تنبلی چشم به مشکلات تکاملی در مغز مربوط می شود. در 
این حالت، راه های عصبی در مغز که بینایی را پردازش می کنند عملکرد مناسبی 
ندارد. این اختلال عملکرد زمانی روی می دهد که چشم ها، کاربرد برابری با 
هم ندارند. علت ها و عواملی باعث می شوند به یک چشم نسبت به چشم دیگر 

متکی تر شوید:
. انحراف مداوم یا چرخش یکی از چشم ها

. ژنتیک یا سابقه ی تنبلی چشم در خانواده
. سطح دید متفاوت در هر چشم

. آسیب ناشی از تروما به یکی از چشم ها
. افتادگی پلک یکی از چشم ها

. تولد زودرس
A کمبود ویتامین .

. زخم قرنیه
. جراحی چشم

. اختلال بینایی مانند نزدیک بینی، دوربینی یا آستیگماتیسم
. آب مروارید

. آب سیاه یا گلوکوم که فشار بالا در چشم است و می تواند منجر به مشکلات 
بینایی و نابینایی شود

چشمی که از آن کمتر استفاده می کنید به مرور زمان تنبل می شود.
تنبلی چشم چگونه تشخیص داده می شود؟

تنبلی چشم معمولا فقط در یکی از چشم ها رخ می دهد. برای اولین بار وقتی 
این اتفاق می افتد، معمولا والدین و بچه ها متوجه آن نمی شوند. به همین دلیل 
مهم است که معاینه ی روتین چشم ها برای نوزاد و کودک انجام شود، حتی اگر 

هیچ مشکل چشمی در ظاهر وجود نداشته باشد.
پزشکان توصیه می کنند بچه ها در شش ماهگی و سه سالگی تحت معاینه ی 
چشم قرار بگیرند. بعد از آن، چشم های کودکان باید به طور منظم هر دو سال یک 
بار یا حتی مکررتر معاینه و بررسی شود. چشم پزشک به طور معمول یک معاینه ی 
استاندارد از چشم ها به عمل می آورد تا وضعیت بینایی را در هر دو چشم بررسی 

کند.
تنبلی چشم چگونه درمان می شود؟

درمان عارضه ی اصلی، موثرترین روش درمان تنبلی چشم است. به عبارتی 
دیگر، شما باید به چشم آسیب دیده کمک کنید تا به حالت نرمال خود برگردد. 
درمان به موقع می تواند ساده باشد که شامل عینک، لنزهای تماسی، چسب های 
چشمی، قطره های چشم و ویژن تراپی یا ورزش چشم می شود.  در مان تنبلی 
چشم هر چه زودتر شروع شود، نتیجه ی بهتری خواهد داشت. البته درمان تنبلی 

چشم در سنین بالاتر هم امکان پذیر است اما دشوارتر خواهد شد.
عینک و لنزهای تماسی

اگر دلیل تنبلی چشم، دوربینی یا نزدیک بینی باشد یا آستیگماتیسم یک چشم 
موجب تنبلی چشم شده باشد، عینک و لنزهای تماسی اصلاحی چشم تجویز 

می شوند.
چسب چشمی

پوشاندن چشم مسلط یا غالب با چسب می تواند به تقویت چشم ضعیف تر کمک 
کند. پزشک احتمالا توصیه می کند بسته به شدت تنبلی چشم، روزی یکی دو 
ساعت چشم غالب را بپوشانید. چسب چشم کمک می کند قسمتی از مغز که 

بینایی را کنترل می کند قوی تر شود.
قطره های چشمی

قطره های چشمی ممکن است روزی یک یا دو بار مصرف شوند تا چشم سالم 
چشم  از  می کند  وادارتان  چشم،  چسب  مانند  هم  چشم  قطره  نبیند.  واضح 

ضعیفتان بیشتر استفاده کنید.
جراحی

اگر انحراف چشم ها علت تنبلی چشم باشد، احتمالا لازم است روی عضلات 
چشم عمل جراحی انجام شود.

رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت؛

آنچه باید از ویروس واگیر فصل سرما بدانیم

رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درباره 
راه های انتقال ویروس آنفلوانزا، روش های پیشگیری و مراقبت های درمانی 

بیماران مبتلا، توضیحاتی ارائه داد.
ابراهیم قادری، با بیان اینکه آنفلوانزای انسانی، یک بیماری واگیر بوده 
و معمولًا به وسیله قطرات تنفسی حاصل از سرفه و عطسه فرد بیمار منتشر 
می شود، در خصوص علائم این بیماری گفت: تب، گلودرد، سرفه و بدن درد 
به عنوان علائم کلیدی مطرح هستند که سرفه اغلب شدید بوده و برای مدتی 
ادامه دارد، اما دیگر نشانه های بیماری معمولًا بعد از هفت روز بهبود می یابند.

وی شروع ناگهانی تب بالا، درد عضلانی و سردرد، خستگی مفرط، ناراحتی 
گلو و سرفه خشک را از جمله علائم افتراق آنفلوانزا با کووید ۱۹ دانست و افزود: 
آنفلوانزا در افراد مختلف ممکن است از دیگر بیماری های ویروسی دستگاه 
تنفسی قابل تشخیص نباشد و نشانه هایی مانند سرماخوردگی، برونشیت، 
پنومونی ویروسی و دیگر بیماری های حاد غیر قابل افتراق دستگاه تنفسی را 
نشان دهد و اختلالات دستگاه گوارش شامل تهوع، استفراغ و اسهال نیز بروز 

کند که در کودکان، نشانه های گوارشی ممکن است واضح تر باشد.
رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با اشاره 
به اینکه ویروس آنفلوانزا ۲۴ ساعت پیش از شروع علائم بیماری در ترشحات 
دستگاه تنفسی فرد آلوده قابل شناسایی است، گفت: مهم ترین راه انتقال 
ویروس آنفلوانزا در محیط های بسته و پر جمعیت مانند اتوبوس یا خوابگاه ها، 
از طریق قطرات تنفسی و هوا بوده و ازآنجایی که این ویروس ممکن است 
ساعت ها در شرایط سرد و با رطوبت کم در محیط زنده بماند، انتقال آن از 

طریق سطوح آلوده به ترشحات فرد بیمار نیز می تواند صورت گیرد.
وی افزود: دوره کمون بیماری کوتاه و معمولًا بین یک تا سه روز است و روند 
دفع ویروس در افراد بالغ بین سه تا پنج روز بعد از بروز نشانه های بالینی بیماری 
است و در کودکان و برخی از موارد، حتی بیشتر از هفت روز پس از بروز علائم 

نیز می تواند ادامه یابد.
قادری افراد بالای ۶۰ سال، ساکنان آسایشگاه ها و کارکنان آنها، مبتلایان 
و  و خونی  کلیوی  متابولیک، کبدی،  قلبی عروقی،  مزمن  بیماری های  به 
بیماری های مختل کننده سیستم تنفسی را از جمله افراد در معرض خطر 
ابتلاء به آنفلوانزای انسانی دانست و ادامه داد: خانم های بارداری که سه 
ماه دوم و سوم حاملگی آنان مقارن با فصل شیوع آنفلوانزا است، کودکان و 
نوجوانان ۶ ماهه تا ۱۸ ساله ای که تحت درمان طولانی مدت با آسپرین هستند 

و کودکان ۶ ماه تا ۵ سال نیز در معرض خطر ابتلاء به این بیماری هستند.
وی همچنین یادآور شد: کارمندان مراکز ارائه کننده خدمات بهداشتی 
و درمانی و نیروهای درمانی خدمت دهنده در منازل افراد در معرض خطر و 
اعضای خانواده این افراد، از جمله کودکان آنها، دامپزشکان و دیگر مشاغل 
خاص و افراد کلیدی جامعه نیز به دلیل قرارگیری در معرض تماس با ویروس 

آنفلوانزای انسانی، در خطر ابتلاء هستند.
بیماری های واگیر وزارت بهداشت در  اداره مراقبت مرکز مدیریت  رئیس 
خصوص اقدامات احتیاطی برای تماس های نزدیک و خانگی با فرد بیمار یا 
مشکوک به آنفلوانزا گفت: این افراد باید با استفاده از ماسک، شستشوی کامل 
دست ها با آب و صابون به مدت ۳۰ ثانیه پس از هر تماس یا آلودگی احتمالی، 
تهویه مناسب اتاق ها، استفاده نکردن از ظروف غذاخوری مشترک و پرهیز از 

تماس چهره به چهره، از خود مراقبت کنند.
وی تاکید کرد: در موارد تماس با بیمار یا تماس در محیط های بسته، شامل 
خانه، خانواده، بیمارستان و دیگر مراکز نگهداری یا سرویس های نظامی، باید 
روزانه درجه حرارت کنترل و علائم بیماری تا هفت روز پس از آخرین تماس 
پیگیری شده و در موارد تماس نزدیک و خانگی، در صورت مشاهده تب بالای 
۳۸ درجه و سرفه، تنگی نفس یا سایر علائم، باید بلافاصله با نظر پزشک 

تست های تشخیصی و درمان آغاز شود.
از اصولی ترین اقدام  را  قادری، رعایت آداب بهداشت فردی و اجتماعی 
پیشگیرانه در بیماری های واگیر تنفسی، به ویژه آنفلوانزا دانست و گفت: 
اجتناب از لمس چشم ها، بینی و دهان با دست های آلوده، رعایت حداقل 
فاصله یک متر با افراد بیمار، توجه به خواب کافی و تغذیه مناسب، نوشیدن 
مایعات کافی و کاهش اضطراب، توصیه های عمومی برای پیشگیری از ابتلاء 

به آنفلوانزا هستند.
بیماری های واگیر وزارت بهداشت در  اداره مراقبت مرکز مدیریت  رئیس 
خصوص واکسن نیز گفت: واکسن آنفلوانزا برای گروه های در معرض خطر 
که ابتلاء به این بیماری در آنان با عواقب و عوارض سنگین تری همراه است 
و نیز گروه هایی که به دلیل مشاغل خاص، بیشتر در معرض تماس با ویروس 
بیماری قرار دارند، توصیه و تجویز می شود که شرایط  به  ابتلاء  و  آنفلوانزا 
مناسب نگهداری آن، در دمای دو تا هشت درجه سانتی گراد و در طبقه میانی 
یخچال مخصوص واکسن است. وی سپس توصیه هایی را برای مبتلایان به 
بیماری های تنفسی واگیر، از جمله آنفلوانزا مطرح کرد: پوشاندن دهان و بینی 
ترجیحاً با ماسک یکبار مصرف یا دستمال کاغذی در هنگام عطسه و سرفه، 
استفاده از ماسک مناسب و دفع بهداشتی آن، نوشیدن آب و مایعات کافی، 
اقامت در منزل و حضور نیافتن در اماکن پرجمعیت و محل کار و به حداقل 
رساندن تماس ها تا رفع علائم حاد بیماری، پرهیز از دست دادن، روبوسی 
کردن و در آغوش گرفتن دیگران، استراحت کافی و مراجعه به پزشک و پرهیز 
از خوددرمانی و مصرف خودسرانه داروهای آنتی بیوتیک که روی بیماری های 
ویروسی تأثیری ندارند، مهم ترین اقداماتی است که بیماران باید برای بهبودی 

خود و پیشگیری از ابتلای اطرافیان به بیماری، انجام دهند.

مهمترین عوامل انتقال بیماری آنفلوآنزا 
دفتر آموزش و ارتقاء سلامت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، مهم 
ترین عوامل انتقال بیماری آنفلوآنزا را، فضاهای سرپوشیده با تهویه نامناسب و 
ناکافی، شلوغی و تجمع افراد، تماس و حضور فرد بیمار بدون ماسک در بین 

جمعیت عنوان کرد. 
به گزارش گروه سلامت خبرگزاری فارس، دفتر آموزش و ارتقاء سلامت 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، مهم ترین عوامل انتقال بیماری 
آنفلوآنزا را، فضاهای سرپوشیده با تهویه نامناسب و ناکافی، شلوغی و تجمع 

افراد، تماس و حضور فرد بیمار بدون ماسک در بین جمعیت عنوان کرد.
بر اساس اعلام این دفتر راه های پیشگیری از این بیماری، تزریق واکسن در 
افراد واجد شرایط، رعایت بهداشت دست، استفاده از ماسک در فضای بسته، 
برقراری تهویه و باز گذاشتن پنجره ها، حفظ فاصله دو متری با افراد دارای 
علائم، ماندن در خانه در صورت داشتن علائم، رعایت بهداشت عطسه و سرفه 
و مصرف مایعات کافی است. بر اساس این گزارش برخی از افراد در معرض 
خطر ابتلا به فرم شدید آنفلوآنزا قرار دارند که شامل افراد دارای نقص ایمنی، 
افراد چاق،  افراد مبتلا به کم خونی ، بیماران سکته مغزی، قلبی و مبتلایان 

به ام اس هستند که توصیه می شود این افراد واکسن آنفولانزا تزریق کنند.

سلامت

آمبلیوپی؛ از علت های اصلی کاهش بینایی در کودکان؛

تنبلی چشم؛ علائم، عوامل و درمان
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ممکن است در طول سفر، با مسافر دیگری دوست شوید 
و سفره دلتان را پپشش باز کنید و رازهایتان را به او بگویید. 
بعد از سفر هم از دوست چندساعته خود خداحافظی 
می کنید. بعد از این خداحافظی، شما به ۲ فرد غریبه 
از  هرکدامتان  اینکه  احتمال  بنابراین  می شوید،  تبدیل 
آنچه می دانید سوءاستفاده کنید، زیاد نیست. نتیجه این 
کار، سبک شدن به خاطر حرف هایی است که به دیگری 

گفته اید.
در سال های اخیر، این روابط کوتاه مدت کمتر شده اند 
به دوست  بعدا  و حتی همان هم سفر هم ممکن است 
آنلاین شما در اینستاگرام تبدیل شود. ارتباطات بلندمدت 
مزیت های بسیاری دارد، اما احتمال سوءاستفاده از رازها یا 

به اشتراک گذاشتن آنها با دیگران را افزایش می دهد.
افرادی که برای رازداری انتخاب می کنید باید قابل اعتماد 
رازهایتان  باشند  بپذیرند، دوست داشته  را  باشند، شما 
رازهای  شنونده  می توانند  که  کسانی  اولین  بشنوند.  را 
همسر  و  خانواده  اعضای  نزدیک،  دوستان  باشند  شما 
شما هستند. شما می توانید برای گفتن اطلاعات مهم و 

خصوصی به این افراد اعتماد کنید.
روش انتخاب فرد مناسب

فهرستی از افرادی درست کنید که به آنها اعتماد دارید 
و احساس می کنید می توانید رازهایتان را با آنها در میان 
بگذارید. اگر تعداد افراد این فهرست زیاد است، به شما 
تبریک می گوییم! شما ارتباطات نزدیک زیادی دارید که 
بسیار ارزشمند است، اما نیازی نیست رازهایتان را به همه 
آنها بگویید. مشخص کنید که اعضای این فهرست را بر 
اساس چه معیارهایی انتخاب کرده اید، سپس معیارهای 
جدیدی را به آنها اضافه کنید و تا می توانید تعداد افراد را 
برایتان ساده تر  این طوری تصمیم  گیری  محدود کنید. 

خواهد شد.
هنگام نوشتن فهرست، به عقاید و تمایلات و ویژگی های 
شخصیتی افراد هم توجه کنید؛ آنها باید ظرفیت لازم برای 

شنیدن رازهای شما را داشته باشند.
فرد رازدار باید چه ویژگی هایی داشته باشد؟

در سال ۲۰۱۸ تحقیقی انجام شد درباره اینکه انسان ها 
اعتماد  کسانی  چه  به  رازهایشان  درمیان گذاشتن  برای 
می کنند. بر اساس این تحقیق، مهربانی و طرز فکر مشابه 
و قاطعیت ۳ ویژگی مهم افراد قابل اعتماد هستند. محققان 
به این نتیجه رسیدند که مهربانی و قاطعیت باعث می شوند 
گوینده به شنونده اعتماد کند و رازهایش را با او در میان 
بگذارد. سپس اشتیاق و پذیرش )طرز فکر مشابه( است 
که گوینده را ترغیب می کند رازهای دیگری را هم به فرد 

مورداعتمادش بگوید.
سنجش  برای  دقیقی  معیارهای  ویژگی ها  این  البته 
میزان رازداربودن افراد نیستند و صرفا بر اساس تحقیقات 
و نظرسنجی از افراد به دست آمده اند. شاید کسی که شما 
برای گفتن رازتان انتخاب می کنید طرز فکر مشابه شما 
نداشته باشد، اما بتواند باورها و رازهای شما را بشنود و 
سپس راه درست را به شما نشان بدهد و در تصمیم گیری 
کمکتان کند. چنین فردی اجازه نمی دهد قضاوت ها و 
نظر شخصی اش روی راهکاری که به شما ارائه می دهد یا 

ارتباطش با شما تأثیر بگذارد.
در ادامه ویژگی هایی را بررسی می کنیم که معمولا باعث 

جلب اعتماد افراد می شوند.
1. مهربانی و شفقت

افراد شایسته اعتماد کردن انسان هایی دلسوز هستند 
که می توانند با دیگران همدلی کنند و بدون قضاوت کردن 
به  افرادی  چنین  بدهند.  گوش  رازهایشان  به  دیگران، 
حرف های شما گوش می دهند و درکتان می کنند. چنین 
فردی بدون اینکه خودش درگیر غم ها و مشکلات شما 
شود، در کنارتان قرار می گیرد و سعی می کند هرآنچه از 

دستش برمی آید برای بهترشدن حالتان انجام بدهد.
افراد مهربان همان کسانی هستند که می توانید بدون 
ترس از قضاوت شدن یا شنیدن نصیحت های کلیشه ای، 

با آنها درددل کنید.
یکی از نکات مهمی که باید به آن توجه داشته باشید 
این است که مهربانی به تنهایی کافی نیست. شاید فردی 
مهربان باشد، با آغوشی باز شما را بپذیرد و به حرف هایتان 
گوش بدهد، اما آن قدر به شما تعهد نداشته باشد که رازتان 
را پیش خودش نگه دارد و به دیگران چیزی نگوید. بنابراین 
لازم است معیارهای مختلفی برای انتخاب دوست رازدار 

داشته باشید تا بعدا دچار مشکل نشوید.
۲. قاطعیت

بیایید با ذکر یک مثال توضیح بدهیم که چرا افراد قاطع 
قابل اعتماد هستند. تصور کنید فردی با نیرنگ از دیگری 
سوءاستفاده کرده و بخشی از دارایی هایش را به ناحق از 
او گرفته است. فرد خطاکار اکنون عذاب وجدان دارد و 
نمی داند چطور می تواند کارش را جبران کند. اگر فردی 
را برای نگهداری رازهایش انتخاب کند که فقط مهربان 
»اشکالی  می شنود:  پاسخ هایی  چنین  احتمالا  است،  
نداره. سعی کن از این به بعد درستکار باشی« یا »من درکت 

می کنم. سعی کن دیگه به اشتباهت فکر نکنی«.
و  خطاکار  فرد  ناآرام  وجدان  چاره  پاسخ ها  این 
جبران کننده زیان مالی فرد قربانی نیست. در عوض اگر 
فرد گناهکار رازش را با انسانی مهربان و قاطع در میان 
بگذارد، بدون شک یک پاسخ می شنود: »چیزهایی رو که 
به ناحق گرفتی به صاحبش پس بده!« این جمله شفاف، 
تکلیف فرد خطاکار را مشخص می کند و او متوجه می شود 

برای بهترشدن حالش باید خسارت را جبران کند.
افراد قاطع کاری که باید را انجام می دهند و به شما هم 

انگیزه می دهند که کار درست را انجام بدهید.
۳. طرز فکر مشابه

هیچ کس دوست ندارد وقتی رازی را به کسی می گوید، 
سرزنش شود. بنابراین لازم است شخصی را برای شنیدن 
رازهایتان انتخاب کنید که بتواند حرف هایتان را بپذیرد و 
بدون قضاوت و سرزنش، راهنمایی تان کند. گاهی اوقات 
بعضی از اتفاقات صرفا به این دلیل به راز تبدیل می شوند 
که برخلاف هنجارها و قوانین جامعه هستند. اگر چنین 
است  معتقد  که  بگذارید  میان  در  کسی  با  را  رازهایی 
هیچ کس حق هنجارشکنی ندارد و هنجارشکن ها باید 

مجازات شوند، به مشکل برمی خورید.
همان طور که پیش از این گفتیم، ممکن است فردی طرز 
فکر مشابه شما نداشته باشد، اما بتواند به صحبت های 
عقاید  درمانگر  روانشناسی،  در  مثلا  بدهد.  گوش  شما 
با مراجع  اما هنگام صحبت  را دارد،  باورهای خودش  و 
بر اساس استدلال و دانش به او راهکار می دهد و درگیر 
قضاوت دیگران نمی شود. شباهت طرز فکر زمانی لازم 
است که کسی بخواهد با توجه به دیدگاه شخصی اش 

رازهای شما را بشنود.
۴. برون گرایی

منظور ما از فرد برون گرا کسی نیست که دوست دارد 
از  و  بگذارند  دورهمی ها  و  مهمانی  در  را  زمانش  همه 
احساس تنهایی فراری است. وقتی کسی برون گرا باشد، 
می تواند به خوبی با شما ارتباط برقرار کند، شنونده خوبی 
است و آمادگی پذیرش دوستی نزدیک با شما را دارد. در 
نتیجه برقراری ارتباط و اعتماد به او ساده تر می شود و شما 

می توانید رازهایتان را با او در میان بگذارید.
گاهی هم ممکن است که فرد درون گرا باشد، اما اعتماد 
شما را جلب کند و احساس کنید که می توانید رازهایتان 
یا  برون گرایی  صورت،  این  در  بگذارید.  میان  در  او  با  را 
درونگرایی او اهمیتی ندارد و می توانید رازهایتان را با او 
در میان بگذارید. برونگرایی صرفا به دلیل ایجاد سهولت 
افراد رازدار محسوب  از ویژگی های  ارتباط یکی  برقراری 

می شود.
چه رازهایی را می توانیم با دیگران در میان بگذاریم؟

این مسئله برای هر فرد متفاوت است. بعضی از افراد 
را  زندگی شان  شخصی  موقعیت های  می دهند  ترجیح 
با کسی صحبت نکنند و  آنها  پنهان نگه دارند و درباره 
را  رازهایشان  مهم ترین  می دهند  ترجیح  دیگر  گروهی 
داشته  یاد  به  بگذارند.  میان  در  قابل اعتماد  با شخصی 
باشید که نیازی نیست در یک جلسه تمام رازهای نگفته 
زندگی تان را به دیگری بگویید. ابتدا از رازها و ماجراهای 
که  بروید  رازی  گفتن  سراغ  کم کم  و  کنید  شروع  ساده 

گفتنش برایتان دشوار است.
بر اساس تحقیقی در سال ۲۰۱۸، افراد مختلف چنین 
افراد مورداعتمادشان در میان گذاشته  با  را  موضوعاتی 

بودند:
سقط  جنسی؛تجربه  گرایش های  و  خیانت؛تمایلات 
آزارهای  و  شدن؛درگیری  تعارضات  جنین؛قربانی 
روانی؛بیماری های  بیماری های  و  فیزیکی؛اختلالات 
ازدست دادن  زندگی؛  در  شکست   و  فریب ها  مقاربتی؛ 
دارایی ها؛اعتیاد؛اعتقادات مذهبی؛جرایم نظامی عمدی 

و غیرعمدی.
بگذارید،  میان  در  کسی  با  را  رازی  می خواهید  وقتی 
مطمئن شوید دانستن اطلاعاتی که در اختیارش قرار 

می دهید مشکلی برای او ایجاد نمی کند.
نیاز ما به صحبت با دیگران به این معنی نیست که باید 
تمام رازها و اتفاقات زندگی مان را برای دیگری تعریف کنیم. 
یکی از مهم ترین نکاتی که هنگام گفتن رازها باید در نظر 
بگیرید این است که مشخص کنید مرز آنچه می توانید با 
دیگران به اشتراک بگذارید و آنچه نباید بگویید کجاست. 
افرادی که این مهارت را دارند، هم می توانند رازهایشان را 
با دیگران به اشتراک بگذارند و ذهنشان را آرام کنند و هم 
اطلاعات محرمانه شان را فاش نکنند تا از آنها سوءاستفاده 

نشود.
کلام آخر

گاهی اوقات اتفاقاتی که در طول زندگی رخ می دهند 
فرد  از  را  قرار  و  آرام  و  نشخوار ذهنی می شوند  به  منجر 
فردی  با  صحبت  موقعیت هایی،  چنین  در  می گیرند. 
قابل اعتماد و گفتن رازها به او، تا حد زیادی کمک کننده 
است. چنین فردی از بیرون به زندگی و مسائل شما نگاه 
می کند و احتمالا راهکارهایی را ارائه می دهد که به ذهن 
خودتان نرسیده است. با گفتن رازها، هم می توانید انرژی 
ذهنی تان را حفظ کنید و ذهن آرام داشته باشید و هم 

راهکارهای احتمالی حل مشکلات تان را پیدا کنید.

فرد رازدار باید چه ویژگی هایی داشته باشد؟

رازهایمان را به چه کسی بگوییم؟

شهید عباس سنجانی:

 همیشه در صحنه سیاسی و نظامی
 حضور فعالانه داشته باشید

در وصیت نامه شهید عباس سنجانی وشنوه می خوانید: لازم است که ملت 
ایران همواره گوش به فرمان خداوند و رسول خداوند و ولی امر باشند و همیشه در 

صحنه سیاسی و نظامی حضور فعالانه داشته باشند.
براساس این گزارش، شهید عباس سنجانی وشنوه در تاریخ دهم خرداد ماه 
۱۳۴۵، در روستای وشنوه از توابع استان قم در یک خانواده مذهبی و متدین 
دیده به جهان گشود. وی پس از چندی مجاهدت در برابر تعرض رژیم بعث عراق 
به میهن عزیزمان در تاریخ بیست و یکم دی ماه ۱۳۶۵، به درجه رفیع شهادت نائل 

آمد. در ادامه وصیت نامه این شهید والامقام را می خوانید.
 حساب نکنید و مپندارید آنان که در راه خدا کشته شدند مردگان هستند بلکه 

آنان زنده اند و نزد خداوند روزی می برند.
به نام الله پاسدار حرمت خون شهیدان و درهم کوبنده ستمگران و ظالمان عالم. 
حمد و سپاس مخصوص خداوندی است که قوی است و لا یزال حکیم است و 

بصیر و آگاه به اعمال تمام بندگانش.
خداوندا معبودا، گناهانم لباس خواری بر تنم کرده است و دوری از تو، درماندگی 
را آرایشم شده است و افزونی لجن گناهانم، ماهی دلم را رانده است. ای نهایت 
آرزویم ای زیباترین مطلوبم و ای تنها پاسخگویم و ای محبوبم، ماهی دلم را با 

جریان زلال توبه پذیرت زنده گردان.
به معرفتت سوگند جز تو بر گناهانم بخشنده ای را نمی یابم و شکستگی خویش را 
جز تو پیوندی نمی بینم. من اینک با بال های تواضع به بارگاه تو باز گشته و پیشانی 
خشوع و خواری خویش را بر درگاه قدرتت نهاده ام و از تو عاجزانه خواستارم که 
بر من ببخشایی گناهان کثیرم و خطاهای بی شمارم را و از من راضی گردان 
پدر و مادر گرامی عزیزم را. پروردگارا !  خدای من، مرا از نزدیک ترین عارفان و 
و  و راستگوترین مطیعان و خالص ترین عبادت کنندگان  بندگان  شایسته ترین 

مخلص ترین روی به تو آورندگان، قرار دهد.
خدمت پدر و مادر گرامی و عزیزم از این که فرزند شما در راه خدا و احیای 
دین خدا در این کره خاکی از دیار خود به سوی جبهه ها به امر و فرمان و رهبر 
و بنیان گذار جمهوری اسلامی هجرت کرده تا گامی هرچند کوتاه و ناچیز در راه 
خدا برداشته و ادای دین کرده باشم، به هیچ وجه به خود ناراحتی راه نداده و چه 

بسا خوشحال و شادمان و سر افراز در پیش خدا و خلق خدا باشید.
شجاعانه به مردم نشان دهید که از شهید شدن فرزندان خود هیچ کدورتی و 
ناراحتی به دل راه نمی دهید و خواهش می کنم که براین شهادت صبر کنید و صدا 
به شیون و گریه بلند نکنید و اگر خواستید از فراق فرزند حقیرتان بگریید در خانه، 
نه در میان عالم بگریید. از شما پدر و مادر گرامی و عزیزم خواستارم که فرزندتان 
را حلال کرده و هر چند که موجبات ناراحتی برای شما فراهم کرده است و گاهی 
به حرف های گهربار شما گوش فرا نداده از این بابت جدا معذرت خواسته و طلب 
عفو و بخشش از شما دارم. اما پدر گرامی و عزیزم و طول مدت این چند سال چه 
اذیت ها که ناآگاهانه نسبت به شما مرتکب شدم و چه ظلم های ناخواسته که بدون 
دلیل و آگاهی نسبت به شما روا داشتم. به خدا قسم که هیچ گاه فرزندی شایسته 
شما نبوده ام و حق فرزندی را ادا نکرده ام. به خدا قسم الان که این وصیت را 
می نگارم شرمنده و خجالت زده هستم؛ وقتی که به یاد می آورم آن نافرمانی ها و آن 
تمردها را، تو را به خدایی که جان تمامی خالق در دست قدرت اوست، این حقیر را 

حلال کنید و ببخشید، ان شاءالله تعالی.
از خواهران و برادر گرامی ام خواستارم و عاجزانه خواهانم که این حقیر را حلال 

کرده و در مورد من دعای خیر کنند، ان شاءالله.
اما سخنی با دوستان و رفیقان و آشنایان، قوم و خویشان. شما پدر گرامی و عزیزم 
عاجزانه خواستارم که از عمو حسین و زن عمو حسین در مورد من جدا حلالیت 
بطلبید و از آن ها بخواهید که رفتارهای نابخردانه مرا که در مورد آن ها اعمال کرده ام 
و احیانا غیبتی از آن ها کرده ام حلال کنند و از خدا بخواهند که این حقیر روسیاه 
را دعا کنند. و اما سخنی با ملت گرامی و همیشه در صحنه ایران، ای امت قهرمان 
و دلیر ایران، اکنون که جنگ در جبهه نزدیک به پیروزی و رسیدن به پیروزی نهایی 
است، لازم است که ملت ایران همواره گوش به فرمان خداوند و رسول خداوند و 

ولی امر باشند و همیشه در صحنه سیاسی و نظامی حضور فعالانه داشته باشند.
و اما که مدتی، البته فکر می کنم که ۵۰ روز روزه به گردن دارم. خواهش می کنم 
که آن ادا کنید و ۶ ماه نماز هم برای من قضا کنید. برای رد مظالم هم مبلغی 
که خودتان می دانید، با خودتان می باشد، بدهید. در محله از تمام کاسب ها، 
دوستان، آشنایان و هر کس که ذکر آن در این وصیت نامه نیامده است، حلالیت 

برای من بطلبید.عباس سنجانی وشنوه، یکشنبه سی ام آذرماه ۱۳۶۵

شهید حسین نظافت: 

افتخارکنید که فرزندتان در راه اسلام جان 
خود را می دهد

در وصیت نامه شهید حسین نظافت آمده است: پدر و مادر عزیز، همواره اسلام 
را یاری کنید و خدا را شکر کنید و افتخار کنید که فرزندتان در راه اسلام جان خود 

را می دهد.
براساس این گزارش، شهید حسین نظافت در اردیبهشت ماه سال ۱۳۴۶ در 
دهستان قم قریه قمرود بدنیا آمد. وی که در جبهه نبرد تک تیرانداز بود، سرانجام 
پس از چندی مجاهدت در عملیات فتح المبین در فروردین ۱۳۶۱ منطقه شوش 
بر اثر تیر مستقیم، به درجه رفیع شهادت نائل آمد. در ادامه وصیت نامه این شهید 

والامقام را می خوانید. 
مخفی و پوشیده نماند که در این برهه از زمان که جنگ تحمیلی را عراق به کشور 
ما تحمیل کرده است، بر هر مسلمانی واجب است که از دین و از کشور عزیزش 
حفاظت نماید. اینجانب حسین نظافت فرزند عباس از قم، به خود واجب دانسته 

در این جنگ تحمیلی شرکت نمایم.
اینجانب هرچند زحمت  و مادر مهربان استدعا دارم که درحق  پدر عزیز  از 
کشیده، حلال نمایند، چون سرنوشت من در جنگ معلوم نیست زنده برگردم و 

یا شهید شوم.
پدرعزیزم، ۲۰ روز روزه واجب دارم، در نبودن بنده جبران نمایید و یک دستگاه 
موتورسیکلت گازی دارم که آن را به داداش محمد تقی بدهید و البته هر چه طلب 

دارم خودتان اطلاع دارید و من به کسی بدهکار نیستم.
پدر و مادر عزیز و فامیل های عزیزم از شما استدعا دارم چنانچه شهید شدم برای 
من گریه و زاری نکنید، همواره اسلام عزیز را یاری کنید و خدا را شکر کنید و افتخار 

کنید که فرزندتان در راه اسلام جان خود را می دهد.
والسلام علیکم و رحمت الله و برکاته

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم:

شهرقم نیازمند ۴۰کتابخانه جدید است
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم با بیان اینکه ۲۴ کتابخانه در 
استان قم فعال است گفت:قم نیازمند ۴۰ کتابخانه عمومی دیگر است تا نیازهای 

استان در این حوزه برطرف شود.
مهدی توکلیان شامگاه شنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: کتابخانه مرکزی قم 
در ۱۷ اسفند سال گذشته تکمیل و آماده بهره برداری بود اما با این وجود به دلیل برخی 

از کمبودها امکان استفاده از این مرکز وجود ندارد.
با  امید است  ابراز داشت:  اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم  سرپرست 

مشارکت خیرین و واقفین شاهد حل مشکلات این کتابخانه باشیم.
توکلیان ابراز داشت: در سفر رئیس جمهور به قم ۱۵ میلیارد تومان برای تکمیل 
کتابخانه مرکزی قم درخواست بودجه شده که ۱۰ میلیارد تومان اختصاص یافته که 

بخشی در اختیار ارشاد قرار گرفت و تا سفر دوم نیز بخش دیگر نیز تخصیص می یابد.
وی بیان داشت: ۸ میلیارد تومان در سال گذشته برای تجهیز کتابخانه قم هزینه شده 
است که البته به دلیل همچنان در حوزه سرمایش و گرمایش و آسانسور مشکلاتی دارد 
که امیدواریم با همت مسئولین هر چه زودتر این پروژه تکمیل و در اختیار مردم قم قرار 

گیرد.
منطقه پردیسان فاقد کتابخانه عمومی است 

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم گفت: هم اکنون وسعت کتابخانه 
های استان قم ۱۵ هزار متر مربع است که در صورت افتتاح کتابخانه مرکزی قم این 

وسعت به ۱۸ هزار متر مربع ارتقا می یابد.
توکلیان با بیان اینکه منطقه پردیسان فاقد کتابخانه عمومی است ابراز داشت: این امر 
مطالبه جدی شهروندان و اقشار فرهنگی منطقه است و نهاد کتابخانه های عمومی به 
صورت قانونی نمی تواند مالک کتابخانه باشد و یا در عرصه ساخت و ساز فعالیت کند و 

فقط می تواند در جهت بهره برداری و تجهیز کتابخانه ها فعالیت داشته باشد.
وی با بیان اینکه ۲۴ کتابخانه در استان قم فعال هستند عنوان داشت: استان قم 
نیازمند به ۴۰ کتابخانه عمومی دیگر دارد تا بتواند نیازهای جامعه در این استان را 
برطرف کند. سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم گفت: هم اکنون ۲۷ 
هزار نفر عضو فعال در کتابخانه های عمومی استان قم هستند که البته این آمار ضعیف 

است و از این تعداد اعضا، ۶۲ درصد آن از دانش آموزان هستند.
توکلیان گفت: سه هزار و ۷۰۰ کتابخانه در سطح کشور وجود دارد که بیش از هفت 
هزار نفر از کتابداران در این کتابخانه ها مشغول فعالیت هستند که خدمات متنوعی در 
قالب های فرهنگی و اجتماعی مبتنی بر نیازهای مراجعین ارائه دهند و اگر شخصی 
عضو یکی از کتابخانه ها باشد می تواند از تمامی این کتابخانه ها خدمات دریافت کند.

در هفته کتاب عضویت در کتابخانه های استان قم رایگان است
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم گفت: ۲۴ آبان به مناسبت هفته 
کتاب عضویت در کتابخانه های استان قم رایگان است که البته عضویت هزینه زیادی 
ندارد و افرادی که کتاب ها را امانت برده اند و نیاوردند در این هفته در صورت بازگشت 

شامل جریمه نخواهند شد.
وی گفت: یکی از وظایف نهاد کتابخانه های عمومی در جامعه ترویج سواد رسانه در 
سطوح مختلف است که البته بدون مشارکت فعال رسانه ها امکان پذیر نیست که این 
آمادگی در نهاد کتابخانه های استان قم وجود دارد تا دوره های را پیش بینی و عملیاتی 

کند.
توکلیان عنوان داشت: در راستای برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم، پویشی 
پیشنهاد شد که هر خانواده یک کتاب دفاع مقدسی را به نیت یک شهید به اداره کل 
کتابخانه های عمومی قم هدیه کند تا در مخزنی به صورت متمرکز جمع آوری و در 

اختیار علاقمندان قرار گیرد.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم ابراز داشت: بیش از ۴۰۰ عضو 

نابینایان در کتابخانه های استان داریم و قم در این زمینه شاخص است.
توقف خط تولید کتاب بریل در استان قم به دلیل گرانی کاغذ

وی بیان داشت: مدتی است که خط تولید کتاب بریل در استان قم به دلیل مشکلاتی 
از جمله گرانی کاغذ مخصوص این کار غیر فعال شده است که امیدواریم اراده کل ارشاد 

و وزارت ارشاد در زمینه تهیه کاغذ مساعدت ویژه ای داشته باشند.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم هنچنین عنوان داشت: کتاب 
نبرد تک خوان در خصوص شهادت دانش آموزان گروه سرود مدرسه قطب راوندی قم 
تهیه و تدوین شده که در این هفته از آن رونمایی می شود و رهبر معظم انقلاب نیز در 
دیدار اخیر با مسئولان برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم بر توجه و پرداخت به این 

سوژه تاکید کردند.
 

حجت الاسلام والمسلمین تراشیون مطرح کرد:

راهکارهای تربیتی حفاظت فرزندان
 از آسیب ها

سخنران حرم بانوی کرامت گفت: تقویت اراده فرزندان، افزایش تلاش و تاب آوری، 
دوری از راحت طلبی و تربیت نسل مقاوم، تقویت اعتماد به نفس و تربیت فرزندان فعال 

و پیشرو از جمله راهکارهای حفظ فرزندان از آسیب هاست.
حجت الاسلام والمسلمین علیرضا تراشیون در ادامه سلسله مباحث خانواده در 
شبستان امام خمینی)ره( حرم بانوی کرامت اظهار داشت: یکی از اتفاقاتی در پیچ 
تاریخی امروز بشر این است که نظام سلطه علاوه بر اینکه به دنبال سلطه اقتصادی، 

نظامی، سیاسی و فرهنگی است به دنبال سلطه تربیتی نیز است.
وی افزود: نظام سلطه به دنبال این است تا خانواده ها به دنبال تأمین مادیات باشند 
و پدر و مادر به دنبال رفع نیازهای عادی و زیستی فرزندان خود باشند و خوراک فکری و 
تربیتی فرزندان را نظام سلطه تامین کند و نهایتا انسان ها چیزی بشوند که نظام سلطه 
می خواهد. حجت الاسلام والمسلمین تراشیون افزود: دهکده جهانی همان چیزی 
است که نظام سلطه به دنبال آن است چرا که خوراک های فکری و فرهنگی را برای 

انسان تامین می کنند.
سخنران حرم بانوی کرامت در ادامه گفت: وقتی ما وارد قلمرو فکری دنیای غرب می 

شویم متوجه می شویم افکار آن ها آلوده است.
وی افزود: نظام سلطه به دنبال انسان محوری و جدایی از خدا محوری است که 

امروزه هم برخی از روشنفکرها به آن دامن می زنند.
حجت الاسلام والمسلمین تراشیون تأکید کرد: لذت محوری از دیگر ویژگی های 
نظام سلطه و دنیای غرب است و نظریه پردازان آن ها نیز همین مسئله را دنبال می 
کنند. کارشناس مذهبی آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها خاطرنشان 
کرد: درنظام سلطه سود و منفعت فردی را به عنوان یک موفقیت می شمارند و انسانی 
که از نظر مالی پیشرفت نموده است را به عنوان الگو معرفی می کنند در حالیکه دین 

اسلام اینگونه نمی داند بلکه انسان های ثروتمند را به ساده زیستی توصیه می کند.
وی تأکید کرد: تنوع طلبی و درگیر نمودن انسان به تنوعات دنیایی از دیگر سیاست 

های نظام سلطه است.
حجت الاسلام والمسلمین تراشیون خاطر نشان کرد: دنیای غرب یک باغ وحش 

منظم است و کسانی متمدن هستند که بتوانند با الگوی نظام سلطه زندگی کنند.
سخنران حرم بانوی کرامت اظهار داشت: بر اساس دین اسلام، انسان برای عبادت 

خلق شده است در حالیکه دنیای غرب به دنبال مادیات است.
وی خاطر نشان کرد: یکی دیگر از برنامه های نظام سلطه مدگرایی است به گونه ای 
که تمام افکار مردم را به سمتی می برند که تمام تلاش خود را معطوف به پوشش های 
متنوع نمایند. حجت الاسلام والمسلمین تراشیون تاکید کرد: رویکرد سبک زندگی 

غربی این است که گناه را یک مسئله عادی جلوه کند.
استاد حوزه علمیه یادآور شد: یکی از بزرگترین تهدیدات که نسل را ما هدف قرار 
گرفته، کم نمودن تعلقات در درون خانواده است که بروز خانه های مجردی از مصادیق 
این مسئله است. وی افزود: نظام سلطه با ارائه کتاب، مقاله، فیلم و… تلاش می کند در 

لایه های زیرین جامعه سبک غلط و آلوده خود را نهادینه کند.
سخنران حرم بانوی کرامت خاطر نشان کرد: والدین این توانایی را دارند که نسل امروز 

را از نظر اعتقادی و فرهنگی برای پنجاه سال آینده بیمه کنند اما شرط هایی دارد.
وی تأکید کرد: باید با شاخصه هایی که تربیت فرزندان را تقویت نماید آشنا باشیم و 

راهکارهای آن را به درستی ارائه کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین تراشیون یادآور شد: نظام سلطه به دنبال از بین بردن 
این  هیئات مذهبی، حجاب، مجالس معارفی و… است چرا که دشمن می داند 

مجالس هست که می تواند نسل را بیمه کند.
وی افزود: تقویت اراده فرزندان، افزایش تلاش و تاب آوری، دوری از راحت طلبی 
و تربیت نسل مقاوم، تقویت اعتماد به نفس و تربیت فرزندان فعال و پیشرو از جمله 

راهکارهای حفظ فرزندان از آسیب هاست.
سخنران حرم بانوی کرامت اظهار داشت: امروزه باید مادران به معنای واقعی کلمه 

مادری کنند و جهاد تربیتی انجام دهند.

ابراز محبت همسران در جمع برای بسیاری از ما امری غیر معمول است، اما در 
مقابل اخم و دعوایشان برایمان عجیب نیست. این در حالی است که دیدن ابراز 
علاقه والدین می تواند به تربیت نسلی آگاه کمک کند اما حد و حدود این صمیمیت 

کجاست؟
یکی از دوستان قدیمی ام که به تازگی ازدواج کرده است؛  می گوید: مادرش 
اجازه نمی دهد با همسرش جلوی دیگران صمیمی برخورد کند و شوخی و خنده 
با شوهرش جلوی دیگران را قدغن کرده، اما همسرش هم از طرف دیگر از او دلگیر 

شده است و از اینکه جلوی دیگران با او مانند غریبه ها برخورد می کند، گله دارد. 
او که به خاطر این موضوع دچار دوگانگی و مشکل شده است، برای حفظ زندگی 
مشترکش و در عین حال راضی نگه داشتن مادرش کمتر در جمع خانواده حضور 

پیدا می کند تا مورد انتقاد خانواده قرار نگیرد.
این ماجرا با شدت های کم یا زیاد ممکن است برای هر خانواده ای اتفاق بیفتد؛ 
عمدتا زوجین از ترس مورد انتقاد قرارگرفتن یا مضحکه خنده نشدن و سوژه جمع 
نشدن، از ابراز محبت به همسرشان در جمع پرهیز می کنند. اما آیا ابراز صمیمت به 

جمع از نظر شرعی گناه است و منعی برای آن وجود ندارد؟ 
در آیات و روایات منعی نسبت به رابطه عاطفی در حریم عمومی وجود ندارد، ابراز 
محبت به همسر در حریم عمومی از نظر اخلاقی اگر در حد معمولی باشد چه 
کلامی و چه رفتاری مانعی ندارد، اما اگر بیش از حد معمول باشد از نظر اخلاقی 

توصیه نمی شود و کاری ناپسند است. 
چرا ابراز محبت زوجین غیر عادی است؟ 

پیامبر اکرم )ص( فرمودند: »یکی از عوامل سعادت خانواده، که امید و حرکت را 
به ارمغان می آورد، محبت زن و شوهر به یکدیگر است. انسان ها نیازهای عاطفی 
فراوانی دارند که نیاز به محبت و عشق یکی از اساسی ترین آن هاست. هر کس 

دوست دارد مورد محبت دیگران واقع شود و دیگران نسبت به او ابراز علاقه کنند. 
زن و شوهر باید هر کدام نسبت به همدیگر ابراز عشق و علاقه کنند و در ظاهر و 
باطن، خیرخواه یکدیگر باشند. به دلیل آنکه زن موجودی عاطفی است و عواطف 
و احساسات او بر جنبه های دیگرش غلبه دارد، نیاز او به محبت بیش از مردان است 
و شاید به همین دلیل است که خداوند نسبت به زنان مهربان تر از مردان است.«  با 
اینکه امامان و پیامبران و حتی در قرآن کریم به صمیمت زوجین توجهی ویژه دارند؛ 

اما چرا برخی از والدین و افراد ابراز صمیمت زوج ها را در جمع را عیب می دانند؟
و  علوم  دانشگاه  روانشناسی  علمی  هیات  عضو  قربان جهرمی«  »رضا  دکتر 
تحقیقات این باره می گوید: »مثل بسیاری از نابهنجاری ها می توان ریشه را در زندگی 
و نگاه سنتی دانست. ما در جامعه ای زندگی می کنیم که تا چندین سال قبل پدران 
و پدرانشان اکثرا با خانواده های خود زندگی می کردند و اختلاف نظر و درگیری و بروز 
خشمی که در هر زندگی پیش می آید، به دلیل زندگی در مجاورت هم، به اطلاع افراد 

فامیل و نزدیکان می رسید. 
در بیشتر مواقع به دلیل ریش سفیدی بزرگترها، این در جریان قرار گرفتن ها بیشتر 
هم می شد. یا به دلیل ازدواج در سن کم و نداشتن آگاهی کافی در مورد مهارت های 
زندگی و وابستگی دختر و پسر به خانواده هایشان که هنوز هم ادامه دارد، اکثرا 

مشکلات درون خانواده به اطلاع والدین زوج های جوان می رسید. 
مشکل اصلی فقدان آموزش های ضروری در این زمینه است؛ جایی که زن و 
شوهر اطلاعات کافی و درست حتی راجع به جنسیت خود و شریک زندگی شان را 
از کودکی کسب نکرده اند و به عبارتی حتی شناخت عمومی هم حاصل نشده، چه 

برسد به شناخت یک شخص خاص.« 
اهمیت احترام زوجین در اجتماع

برخی از زوجین برای سوژه نشدن در جمع فامیل و دوستان شان، سعی می کنند 
در ملاءعام به همسرشان توجهی نکنند و با آن ها مانند غریبه رفتار کنند، برخی 
هم از آن ور بوم افتاده اند و حتی ممکن است به همسرشان در جمع بی احترامی 
هم کنند. خانمی تعریف می کرد: »همسرم در جمع رفتار خوبی با من ندارد. حتی 

چندین بار جلوی بقیه رفتار تندی با من کرده است که بعد از آن بی احترامی خجالتم 
می آید با آن جمع رو به رو شوم.« 

و  علوم  دانشگاه  روانشناسی  علمی  هیات  عضو  قربان جهرمی«  »رضا  دکتر 
تحقیقات، در مورد اهمیت احترام زوجین در حضور بقیه افراد، می گوید: »آسیب 
روانی و زخمی که از یک رفتار ناشایست در حضور جمع بر پیکره شخصیت وارد 
می شود، به مراتب عمیق تر از آن است که همین مورد در خفا رخ دهد. حتی اگر 
طرف مقابل متوجه رفتار ناپسند خود شود و عذر خواهی و اصلاحی را در پیش 
بگیرد، بر طرف کردن این مورد از اذهان افراد ناظر دشوار است. دیگر قضاوت ها و 
بازخوردهای کلامی مانند نیش و کنایه و تمسخر و غیره که جای خود دارد. بنابراین 

احترام به همسر در اجتماع اهمیت زیادی دارد.« 
راهکارهای عادی کردن ابراز علاقه زوجین در جامعه

برخی از والدین از دیدن دعوا زن و شوهر آنقدر تعجب نمی کنند و آن را زشت و 
ناپسند نمی دانند که ابراز صمیمت زن و شوهر در جلوی دیگران را بد می دانند! 
کارشناسان معتقدند از دلایلی که منجر به طبیعی بودن ابراز مشکلات و حتی 
چالش های زندگی زوجین در جمع می شود، ریشه زندگی سنتی گذشتگان ماست 
که به عنوان امری عادی و حتی گاهی ارزش، در نسل ما جا گرفته و نهادینه گشته 
است.  رسانه های غربی در نشان دادن صمیمت زوجین به شکل افراطی از آن طرف 
بام افتاده اند؛ اما منظور ما از کنار همسر بودن و احترام گذاشتن به او بدین معنا 
نیست که به همسرتان بچسبید و هیچ حریم خصوصی برای یکدیگر باقی نگذارید، 
بلکه با کارهای ساده ای مانند تعارف کردن میوه و غذا به او، کنارش نشستن، با 
احترام خطابش کردن، تایید صحبت هایش، حتی نگاه کردن به او و لبخندهای 

عاشقانه زدن به او در جمع نوعی احترام به حساب می آید. 
عضو هیات علمی روانشناسی دانشگاه علوم و تحقیقات در این باره می گوید: 
»جامعه ما در حال گذار از سنت به مدرنیته است. نیاز شدیدی به تغییر در روابط 
همسران وجود دارد. چرا که از دلایل مهمی که منجر به آسیب به ارکان زندگی 
خانوادگی می شود، نداشتن آگاهی و انجام رفتارهای نادرست زوجین در مقابل هم 

در روابط اجتماعی و حضور دیگران هست. 
باید کمپین هایی پیرامون مقام زن و مرد در نقش همسری و ابراز علاقه به هم به 
عنوان یک ارزش انسانی، دینی و امروزی تشکیل شود. البته موضوع دیگری هم که 
نیاز به اصلاح دارد تفکیک روز پدر و مادر از روز زن و مرد است. می تواند کمک شایانی 
به بودن بهانه ای برای ارائه الگویی به منظور ابراز علاقه و محبت به همسران باشد.  
علاوه بر این راه شکستن تابو ابراز صمیمت زوجین در ملاءعام مانند بسیاری از موارد 
دیگر ابتدا بر دوش رسانه است، که البته در کشور ما به دلیل بعضی ملاحظات دشوار 
است؛ سخنران هایی که هر روزه در بسیاری موارد صحبت می کنند و پرداختن به این 
امر و شنیدن این امر موثر است و البته دیدن ابراز علاقه پدر و مادر به هم در مقابل 

کودکان می تواند به تربیت نسلی آگاه کمک کند.« 

همسرانی که در جمع سوژه می شوند ؛

باید و نباید های برخورد با همسر درحضور دیگران
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کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد؛

بیمه سهام اقدامی موثر
 در جلب اعتماد سهامداران

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بیمه سهام که در بسته حمایتی دولت و 
سازمان بورس در نظر گرفته شده است، جزو اقدامات خوبی تلقی می شود که 

می تواند در جلب اعتماد سرمایه گذاران موثر باشد. 
»سعید درخشانی« با بیان اینکه عدم اطلاع رسانی و شناخت ناکافی ابزارهای 
نوین منجر به بی توجهی فعالان بازار سرمایه به طرح های جدید و کوچک شمردن 
اثرات آن ها در بازار می شود، افزود: این اتفاق باعث می شود تا سرمایه گذاران به 
نتیجه بخش بودن این ابزارها امیدواری زیادی نداشته نباشند؛ از این رو لازم است 
سازمان بورس و دولت در این حوزه برای موفقیت بیشتر طرح بیمه سهام جدیت 

بیشتری در حوزه تبلیغات و آموزش آن به سرمایه گذاران به کار ببندند.
وی با اشاره به عدم مشارکت زیاد بازار در مرحله قبلی اجرای بیمه سهام و انتشار 
محدود این اوراق گفت: به نظر می رسد در این حوزه نه تنها فعالان غیرحرفه ای 
بلکه حتی فعالان حرفه ای بازار نیز آشنایی کاملی با این طرح نداشته باشند، 
از طریق  به سهامداران  آموزش های مناسب  و  تا اطلاعات  بنابراین لازم است 

تلویزیون، روزنامه های کثیرالانتشار و دیگر رسانه های در دسترس مردم ارائه شود.
بورس از سال ۹۹ بازار دچار حباب شد

درخشانی در پاسخ به این سوال که اقدامات سازمان بورس و دیگر نهادهای 
تصمیم گیرنده در حمایت از بازار تا چه حد لازم و منطقی است، بیان کرد: متاسفانه 
بورس از سال ۹۹ بازار دچار حباب شد و این اتفاق ناشی از عملکرد دولت قبل بود 

که تاثیر زیادی را در بروز آن داشت.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: تحت تاثیر چنین اتفاقی ذهنیت 
سرمایه گذاران نسبت به بازار سرمایه بسیار منفی شد، گاهی برخی این موضوع 
را مطرح می کنند که این بازار را با توجه به تجربیات رخ داده باید به حال خود رها 
کرد و حمایت از آن لزومی ندارد اما واقعیت امر این است که بازار سرمایه، بازاری 
بااهمیت است که نقشی مهم در اقتصاد کشور دارد؛ بنابراین حمایت از آن امری 

ضروری است.
وی با تاکید بر اینکه بازار سرمایه فقط بازار ثانویه و سهام نیست، گفت: این بازار، 
بازار اولیه را در خود جای داده که در آن تشکیل سرمایه رخ می دهد، همچنین 
دارای بازار اوراق است که شرکت ها می توانند از طریق انتشار اوراق تامین مالی 
کنند. از این رو برای آنکه این بازار بتواند در اقتصاد عملکرد خوبی داشته باشد 

نیازمند حمایت، چارچوب گذاری و رصد مداوم است.
درخشان با بیان اینکه نباید اجازه بدهیم این بازار قالب هیجانات مثبت و منفی از 
حالت تعادل خود خارج شود، تاکید کرد: وجود این شرایط برای بازار مضر است و 
اگر هر یک از این ۲ نوع هیجان در بازار رخ بدهد؛ فرایند تشکیل و حرکت سرمایه ها 

به سمت طرح های با بازدهی زیاد دچار تزلزل می شود.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: برای رسیدن بازار سرمایه به عملکرد 
نهادهای  همه  و  اقتصاد  وزارت  بورس،  سازمان  طرف  از  است  بهتر  مناسب، 
تصمیم گیرنده در کشور مورد حمایت قرار بگیرند؛ همان طور که در همه دنیا نیز 

شاهد حمایت دولت ها از بازارهای کارا هستیم.
ایجاد نوسان در بازار؛ تحت تاثیر اقدامات معامله گران

وی با تاکید بر اینکه همواره بخشی از نوسانات بازار برخواسته از اقدامات معامله 
گران است، گفت: در این شرایط لازم است تصمیم گیران اقتصادی به موقع وارد 

عمل شوند.
درخشان در این باره به نگرانی هایی که از بابت سقوط بورس پس از شهادت 
سردار سلیمانی ایجاد شده بود اشاره کرد و گفت: در آن زمان مسئولان بازار 
سرمایه به سرعت دامنه نوسان را کم کردند، اما پس از چند روز که بازار به حالت 

عادی بازگشت مجدداً دامنه نوسان را به شرایط قبل برگرداندند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: با انجام چنین اقداماتی این اطمینان 
خاطر به سرمایه گذاران داده شد که به دلیل افزایش ریسک های سیستماتیک، 

اجازه ریزش به بازار داده نمی شود.
وی در این خصوص به تجربه بحران بازارهای جهانی اشاره کرد و ادامه داد: در 
زمان بروز هیجان زیاد در بازار سهام آمریکا، دولت دخالت کرده و با حمایت از بازار 
نمی گذارد این بازار در حالت هیجان باقی بماند، البته این به معنای آن نیست که 
اگر بازار سزاوار ریزش است جلوی ریزش آن گرفته شود، بلکه تنها در زمان هایی 
که لازم است سعی شود تا جلوی عدم تعادل و خروج بازار از فرایند عقلانیت 
گرفته شود. این تحلیل گر بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در سال ۹۹ نیز اگر دولت 
دخالت نمی کرد ممکن بود در بورس ایران شاخص به جای رشد تا کانال ۲ میلیون 
واحد به کانال ۸ میلیون واحد ورود می کرد؛ بنابراین حمایت از بازار و دخالت در 
زمان هایی که ضروری است ازجمله اقدامات مفید دولت ها است که می تواند به 

تداوم حکمفرمانی عقلانیت در بازارها کمک کند.

عضو اتاق بازرگانی تهران پاسخ داد؛

تحریم ها چه بلایی بر سر نفت ایران آوردند؟
تهران  بازرگانی  اتاق  عضو 
می گوید اثرات کاهش فروش نفت 
باید در  تاثیر تحریم ها  ایران تحت 
کاهش  و  درآمد  کاهش  بعد  دو 

سرمایه گذاری بررسی شود.
حمیدرضا صالحی ، اظهار کرد: 
سوی  از  که  برآوردهایی  اساس  بر 
اپک اعلام شده و در جلسه اخیر 
اتاق بازرگانی تهران نیز به آن اشاره 
ایران  گذشته  سال   ۱۰ در  شد 
را  دلاری  میلیارد   ۴۵۰ درآمدی 
تحت تاثیر تحریم ها در حوزه نفت از 
دست داده است. به معنی ساده در 
شرایطی که ما می توانستیم با استفاده از فروش نفت این درآمد را وارد اقتصاد کشور 

کنیم دچار عدم النفع شده ایم.
وی با اشاره به جایگاه نفت در اقتصاد ایران بیان کرد: ما در طول تمام دهه های 
گذشته بخش قابل توجهی از درآمد اقتصاد خود را از طریق فروش نفت به دست 
آوردیم هر چند این دیدگاه وجود داشت که باید میزان وابستگی بودجه سالانه به 
نفت کاهش پیدا کند، اما در عمل همچنان دولت بخش زیادی از برنامه های خود 
را در این چارچوب پیگیری می کرد. البته از چند سال قبل با مطرح شدن حساب 
ذخیره ارزی و پس از آن صندوق توسعه ملی بنا شد بخشی از فروش نفت برای 

طرح های زیربنایی به این حساب و صندوق واریز شود.
عضو اتاق بازرگانی تهران عدم فروش نفت ایران را یکی از عوامل عقب ماندگی در 
توسعه زیرساخت ها دانست و گفت: وقتی از یک کمبود درآمد سالانه ۴۵ میلیارد 
دلاری صحبت می کنیم یعنی دولت پول لازم برای حضور در پروژه های عمرانی و 
توسعه زیرساخت ها را نداشته است و ما از سرمایه  گذاری در بسیاری از این حوزه ها 
جا مانده ایم یعنی در کنار بحث کمبود درآمد یکی دیگر از اثرات عدم فروش نفت 

در جاماندن از توسعه زیرساخت ها خود را نشان می دهد.
صالحی ادامه داد: بر اساس صحبت هایی که وزیر نفت مطرح کرده ما در حوزه 
نفت نیاز به سرمایه  گذاری بیش از ۱۵۰ میلیارد دلاری و در حوزه گاز سرمایه  
گذاری بیش از ۷۰ میلیارد دلاری داریم این یعنی حتی برای آنکه بتوان فروش 
و ظرفیت تولید نفت را به سقف ممکن رساند ما به درآمدهای سال های گذشته 
احتیاج داشتیم. عقب ماندن از برنامه توسعه میادین نفتی و گازی مشترک و پایین 
آمدن تولید یک زنجیره عقب ماندگی را به وجود می آورد که ما باید آن را جبران 
کنیم. وی با بیان این که امکان جبران عقب ماندگی سال های گذشته وجود دارد، 
اما نیاز به تغییرات اساسی در رویکردها خواهد داشت تصریح کرد: ما باید تلاش 
کنیم روابط خود با جهان را بهبود بخشیده و تنش زدایی کنیم. با استفاده از این 
اتفاق می توان روابط بانکی و ارزی را از سرگرفت و راه را برای فروش نفت و جذب 
سرمایه های جدید فراهم کرد. اگر این تغییرات رخ دهد امکان آن وجود دارد که در 
یک دوره چهار ساله بخش زیادی از این عقب ماندگی ها جبران شود اما در غیر این 

صورت ما برای بازگشت بازار گذشته خود نیز با مشکل مواجه خواهیم بود.

چالش هایی  سایر  و  خشکسالی  برابر  در  مقاومت  برای  قم  کشاورزی  بخش 
که با آن مواجه است، به راهبرد تغییر الگوی کشت روی آورده  که براساس نظر 
کارشناسان در صورت پیاده سازی دقیق برنامه های آن، به هدف اصلی مورد 

انتظار که همان تامین امنیت غذایی است، خواهد رسید. 
بخش  در  بهره بردار  هزار    ۱۴ بیش از  حاضر  حال  ،در  گزارش  این  براساس 
کشاورزی قم مشغول فعالیت هستند و این استان سالانه حدود ۸۵۰ هزار تُن 
انواع محصولات زراعی،  باغی، دامی،  شیلات و گلخانه ای را تولید و برای تامین 
فعالیت های  می دهد  نشان  آمار  این  می کند؛  ارائه  مصرف  بازار  به  مردم  نیاز 
کشاورزی در قم نقش مهمی در پویایی اقتصاد استان دارد و باید برای حفاظت از 

آن در برابر چالش های موجود و پیش رو به دنبال راهکاری ثمربخش بود.
در همین رابطه مسئولان و کارشناسان بخش کشاورزی استان اعتقاد دارند، 
راهبرد تغییر الگوی کشت همان راهکاری است که نه تنها می تواند کشاورزی قم 
را از آسیب هایی که با آن مواجه است حفظ کند، بلکه با اجرای برنامه های آن، 
زمینه رشد و شکوفایی این بخش مهم اقتصادی استان نیز بیش ازپیش  فراهم 

خواهد شد.
تضمین حیات کشاورزی قم با اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت

برنامه های مورد نظر  پیرامون همین موضوع برای شناخت و بررسی بیشتر 
الگوی  تغییر  راهبرد  اجرای  خصوص  در  استان  کشاورزی  بخش  مسئولان 
ایم؛ رییس سازمان جهاد کشاورزی قم  پرداخت  به گفت وگو  ایشان  با  کشت 
در مورد ضرورت های اجرای این طرح و فواید آن در استان گفت: کشاورزی 
قم طی سال های اخیر با چالش های جدی به خصوص در مساله تامین منابع 
برای  موجود  آب  حجم  کاهش  بر  علاوه  اکنون  که  نحوی  به  مواجه شده   آبی 
فعالیت های کشاورزی، کیفیت این آب نیز پایین آمده است و در چنین شرایطی 
اجرای برنامه های مورد نظر در راهبرد تغییر الگوی کشت استان می تواند عاملی 
برای ادامه یافتن و گسترش فعالیت های کشاورزی در قم به منظور تامین امنیت 

غذایی مردم در زمان حاضر و آینده باشد.
الگوی  تغییر  راهبرد  اساس  بر  اکنون  داشت:  بیان  رضا  حاجی  رضا  محمد 

کشت، به دنبال بهترین نحو استفاده از منابع آبی موجود برای انجام فعالیت های 
کشاورزی در استان هستیم تا هم سطح تولید محصولات حفظ شود و هم میزان 
الگوی  تغییر  برنامه های  در  یابد، همچنین  این بخش کاهش  در  آب  مصرف 
کشت،  بر مبنای اقلیم استان نوع محصولاتی که برای کشت در قم مناسب تر 
است را شناسایی و تلاش می کنیم کشاورزان را به سمت کشت این محصولات در 

سطحی معین، ترغیب کنیم.
وی افزود: از دیگر مزایای مهم اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت در بخش 
کشاورزی استان،  کمک به بهبود وضعیت درآمدی بهره برداران این بخش است،  
چرا که در این راهبرد تلاش می شود با هزینه کمتر، نتیجه بهتری از فعالیت های 
موجب  نهایت  در  موضوع  این  که  شود  گرفته  کشاورزی  بخش  در  تولیدی 

سودآوری بیشتر برای بهره برداران می شود.
وی ادامه داد: قم از جمله استان های پیشرو کشور در زمینه اجرای راهبرد تغییر 
الگوی کشت است و امیدواریم نتایج حاصل از این طرح در استان قم، موجب 
تشویق سایر استان های کشور به سمت اجرای آن شود و در نتیجه بسترهای لازم 
برای ایجاد تحول در بخش کشاورزی که از جمله برنامه های مهم دولت سیزدهم 

نیز است،  در این بخش  به طور کامل تحقق یابد.
راهبرد تغییر الگوی کشت قم با نگاه به ظرفیت های اقلیمی استان

 اجرا می شود
این  پیرامون  نیز  قم  گیاهی سازمان جهاد کشاورزی  تولیدات  بهبود  معاون 
موضوع به خبرنگار ایرنا گفت: راهبرد تغییر الگوی کشت در این استان با درنظر 
گرفتن شرایط اقلیمی و توجه به منابع آبی قم اجرا می شود و امیدواریم این طرح 
با همکاری بهره برداران، موجب بهبود سطح کمی و کیفی فعالیت های کشاورزی 

شود.
دنبال  به  کشت  الگوی  تغییر  راهبرد  اجرای  در  افزود:  سلامی  علی  محمد 
تا  هستیم  قم  جغرافیایی  شرایط  مناسب  و  بر  آب   کم  محصولات  از  استفاده 
فعالیت های اقتصادی در بخش کشاورزی استان به دلیل محدود شدن منابع 

آبی و خشک سالی های اخیر دچار آسیب نشود.

وی بیان کرد: در این طرح، تمام عوامل موثر در کشت محصولات همچون 
وضعیت و مقدار آب مصرفی، میزان اراضی تحت کشت، شرایط اقلیمی منطقه، 
مسائل اقتصادی، استانداردهای محیط زیستی و بسیاری از موضوع های دیگر، 

مورد توجه قرار می گیرد.
وی ادامه داد: هدف این طرح حفظ و پویایی بخش کشاورزی استان قم به 
همراه افزایش میزان تولید محصول های زراعی و باغی است؛ به همین دلیل این 
طرح فرصت های شغلی بخش کشاورزی را تقویت می کند و درآمد کشاورزان را 

ارتقا می دهد.
سلامی گفت: از جمله رویکردهای مورد توجه در راهبرد تغییر الگوی کشت 
استان توسعه کشت گیاهان دارویی است که بر همین اساس طی سال های 
اخیر بسیاری از کشاورزان قمی کشت این گیاهان همچون گل محمدی را در 

زمین های خود آغاز کردند.
قم در اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت در سطح کشور پیشگام است

این  در  نیز  قم  طبیعی   منابع  و  کشاورزی  آموزش  و  تحقیقات  مرکز  رئیس 
خصوص به خبرنگار ایرنا،  گفت: این استان طی چند سال گذشته مطالعات و 
تحقیقات میدانی زیادی را پیرامون طرح تغییر الگوی کشت انجام داده است که 

اکنون از نتایج این تحقیقات در سطح ملی استفاده می شود.
مسعود ترابی بیان داشت: تغییرات اقلیمی و فشار شدید بر منابع آبی باعث 
شده تا اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت درکل کشور و به خصوص در استان قم 
که در حاشیه کویر قرار گرفته  و میانگین بارش ها در آن پایین تر از آمار کشوری 

است،  ضروری باشد.
وی تاکید کرد: با وجود محدودیت های موجود، ما تصمیم  گرفته ایم امنیت 
غذایی پایدار داشته  باشیم که در این رابطه اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت 
مساله ای مهم به شمار می آید و می تواند ما را در تغییر عملکرد بخش کشاورزی 

برای رسیدن به هدف های برنامه ریزی شده یاری کند.
وی افزود: راهبرد تغییر الگوی کشت،  طرحی جامع و چند جانبه  است که 
نیاز به برنامه ریزی و هدف گذاری منسجم دارد و نباید آن را تنها به جایگزینی 
کاشت برخی گیاهان به جای برخی دیگر محدود کرد، بلکه در آن موارد متعددی 
همچون استفاده از روش های نوین آبیاری و تعیین بازده زمانی کشت محصول و 

مشخص کردن سطح زیر کشت نیز مورد توجه قرار می گیرد.
ترابی گفت:  در این راهبرد مسائل متنوعی مطرح است که اجرای دقیق آن 
و  دارد  کشاورزی  بخش  متولیان  با  متعددی  دستگاه های  همکاری  نیازمند 
نمی توان آن را محدود به یک مجموعه دانست،  همچنین طرح تغییر الگوی 
کشت نسخه واحدی نیست که بتوان آن را در سراسر کشور به صورت یکجا پیاده 
کرد،  بلکه نیاز است تا کارشناسان در هر منطقه آن را متناسب با شرایط اقلیمی 

آن تدوین کنند،  مانند کاری که برای قم انجام شد.
وی بیان داشت: در موفقیت اجرای الگوی کشت،  اجرای برنامه های تشویقی 
همچنین  و  نظر  مورد  روش های  از  استفاده  سمت  به  کشاورزان  ترغیب  برای 
موضوع اجرای کشت های قراردادی که در آن کشاورز می داند محصولی که تولید 

کرده به صورت تضمینی خریداری می شود،  از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
آنچه بیان شد نشان می دهد، تغییر الگوی کشت نه یک راه برای گسترش 
فعالیت های کشاورزی در قم بلکه در اصل یک ضرورت برای ادامه حیات آن به 
حساب می آید،  بنابراین نیاز است تا عملیاتی شدن آن به صورت بسیار ویژه مورد 
توجه قرار گیرد،  البته در این مسیر علاوه بر مسئولان و متولیان بخش کشاورزی 
را  طرح  این  اجرای  موفقیت  که  است  قمی  کشاورزان  همراهی  این  استان،  
نفری  اکثر جمعیت ۱۴ هزار  آمار در حال حاضر  بر اساس  تضمین می کند؛  
بهره برداران بخش کشاورزی قم در مناطق روستایی  سکونت دارند و کشاورزی 
به خود  را  استان  در بخش های مختلف  روستاییان  اشتغال  حدود ۵۰ درصد 
اختصاص داده است، بنابراین موفقیت اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت علاوه بر 
حفظ سطح تولید محصولات و تامین امنیت غذایی مردم به معنای پایدار ماندن 
شغل روستاییان و پویایی اقتصاد روستاهای قم و در نهایت حفظ زندگی و نشاط 

در این مناطق است.

1۴  هزار بهره بردار در بخش کشاورزی قم مشغول فعالیت هستند؛

مقاومت کشاورزان قمی مقابل خشکسالی با تغییر الگوی کشت

روابط عمومی استانداری قم تشریح کرد؛

جزییات متمم اعتبارات سفر رئیس جمهور به قم
متمم اعتبارات سفر رئیس جمهور به قم هزار و ۹۴۹میلیارد تومان اعلام شده که از این 
مبلغ هزار میلیارد تومان به احداث تصفیه خانه و خط انتقال فاضلاب پردیسان تا تقاطع 

عمار یاسر و کمربندی امام علی)ع( اختصاص یافته است. 
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی استانداری قم، با پیگیری های انجام شده 
توسط مدیران استانی، هزار و ۹۴۹ میلیارد تومان اعتبار با عنوان متمم سفر رئیس جمهور، 

به استان قم اختصاص پیدا کرده است.
فاضلاب  انتقال  خط  و  تصفیه خانه  احداث  برای  تومان  میلیارد  هزار  مبلغ  این  از 
پردیسان تا تقاطع عمار یاسر و کمربندی امام علی)ع( در نظر گرفته شده است که تعهد 
۵۰۰ میلیارد آن با سازمان برنامه وبودجه کشور و ۵۰۰ میلیارد آن با وزارت نیرو تا سال 
۱۴۰۳ است. همچنین مبلغ ۸۰ میلیارد تومان نیز برای بهسازی شبکه انتقال برق و 
روشنایی معابر روستایی سطح استان توسط وزارت نیرو در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 

اختصاص یافته است.
مبلغ ۳۰ میلیارد تومان نیز از محل مسئولیت اجتماعی نفت در اختیار استانداری برای 
کمک به انجام پروژه های راه سازی، بهداشتی، درمانی، آموزشی، فرهنگی و اجتماعی 

استان در سال ۱۴۰۲ اختصاص یافته است.
بر اساس این گزارش، به منظور رفع نقاط حادثه خیز نیز مبلغ ۱۰ میلیارد تومان در 
سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ از محل وزارت نفت در نظر گرفته شده است و مبلغ ۱۰ میلیارد 
تومان برای تکمیل کتابخانه  آیت الله مرعشی نیز توسط وزارت نفت در سال های ۱۴۰۱ 

و ۱۴۰۲ اختصاص یافته و به منظور بهسازی ساختمان مرکز بهداشت و درمان شهرستان 
کهک نیز مبلغ ۲ میلیارد تومان از محل وزارت نفت در سال ۱۴۰۱ پیش بینی شده است.
برای پروژه تکمیل ساختمان و مجتمع آموزشی درمانی ایمان ۵۰ میلیارد تومان اعتبار 
در نظر گرفته شده است که ۳۰ میلیارد تومان آن توسط سازمان برنامه وبودجه و ۲۰ 
میلیارد تومان برای تجهیزات توسط خیرین در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ تأمین خواهد 
شد. همچنین ۱۰ میلیارد تومان نیز برای تکمیل محوطه سازی اردوگاه دانش آموزی ۱۵ 
خرداد توسط سازمان برنامه بودجه تا آخر خردادماه ۱۴۰۳ تعهد شده است و تکمیل 
مجتمع فرهنگی امام خمینی)ره( نیز توسط سازمان برنامه وبودجه کشور تا خرداد ۱۴۰۳ 

با اعتباری ۱۰ میلیارد تومانی انجام خواهد شد.
گفتنی است، ۵ میلیارد تومان اعتبار نیز برای تکمیل و تجهیز کتابخانه مرکزی قم 
توسط سازمان برنامه وبودجه کشور در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در نظر گرفته شده و 
مبلغ ۱۰ میلیارد تومان نیز برای تکمیل و بهسازی گلزار شهدای استان توسط سازمان 

برنامه وبودجه کشور در سال های ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۳ در نظر گرفته شده است.
مبلغ ۹۰ میلیارد تومان نیز برای بهسازی و آسفالت ۱۸ کیلومتر محور – آوه، که ۵۰ 
میلیارد تومان آن توسط سازمان برنامه وبودجه کشور و مبلغ ۴۰ میلیارد تومان قیر توسط 

وزارت راه و شهرسازی تا پایان سال ۱۴۰۳ تخصیص یافته است.
برای پروژه تکمیل قطعه اول پروژه چهار خطه محور قدیم قم-تهران نیز ۱۵۰ میلیارد 
تومان توسط سازمان برنامه وبودجه کشور، ۵۰ میلیارد تومان قیر توسط وزارت راه و 

شهرسازی تا پایان سال ۱۴۰۳ در نظر گرفته شده است.
قم-جعفریه  محور  آسفالت  روکش  برای  نیز  تومان  میلیارد   ۹۰ مبلغ  همچنین 
پیش بینی شده است که ۵۰ میلیارد آن توسط سازمان برنامه وبودجه کشور و ۴۰ میلیارد 

نیز قیر توسط وزارت راه و شهرسازی تأمین خواهد شد.
پروژه رفع نقاط حادثه خیز استان قم نیز با اعتبار ۲۰ میلیارد تومانی توسط سازمان 
برنامه وبودجه کشور، ۲۰ میلیارد تومان توسط سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای و 
۱۰ میلیارد تومانی وزارت نفت در سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ در دستور کار قرار خواهد 
توسط سازمان  بازآفرینی محلات شهری  برای  نیز  اعتبار  تومان  میلیارد  گرفت. ۱۰ 

برنامه وبودجه کشور در سال ۱۴۰۱ در نظر گرفته شده است.
همچنین مبلغ ۴۰ میلیارد تومان برای بهسازی و روکش آسفالت محور قم-اراک)۲۰ 
کیلومتر( توسط ۲۰ میلیارد تومان سازمان برنامه وبودجه کشور و ۲۰ میلیارد تومان قیر 

توسط وزارت راه و شهرسازی تا خرداد ۱۴۰۳ اختصاص یافته است.
مبلغ ۲ میلیارد تومان برای به روزرسانی تجهیزات سامانه هشدار سیل مرکز تحقیقات 
نظر  در  سال ۱۴۰۱  در  کشور  برنامه وبودجه  سازمان  توسط  قم  استان  هواشناسی 

گرفته شده است.
به منظور تکمیل اتصال خط آهن به منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به ترتیب مبلغ 
۱۵۰ میلیارد تومان توسط سازمان برنامه وبودجه کشور و ۱۰۰ میلیارد تومان توسط 

راه آهن جمهوری اسلامی ایران تا خرداد ۱۴۰۳ اختصاص یافته است.

رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم:

استان قم ترمینال صادراتی صنعت کفش است 

رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم گفت: ایران ۱۱۵ 
میلیون دلار ارز آوری در صنعت کفش ماشینی دارد که ۷۰ 
درصد آن سهم استان قم است و به نوعی استان قم ترمینال 
صادراتی صنعت کفش است.  جواد شعبان زاده  عصر روز 
شنبه درجمع خبرنگاران با اشاره به اینکه صنعت کفش قم 
قدمتی ۶۰ ساله دارد و از تولید گالش و دمپایی از میدان تره 
بار قم )میدان کهنه( آغاز شده است، عنوان کرد: انجمن 
کفش قم ۲۷ سال قبل با هدف رسیدگی به امور اعضا تحت 
پوشش آن تشکیل شد. وی با اشاره به اینکه ایران دوازدهمین 
تولید کننده کفش در جهان است که حدود هفتاد درصد آن 
در استان قم صورت می پذیرد، اظهار کرد: ایران ۱۱۵ میلیون 
دلار ارزآوری در صنعت کفش ماشینی دارد که ۷۰ درصد آن 
سهم استان قم است و به نوعی استان قم ترمینال صادراتی 

صنعت کفش است.
3۲۰ واحد کفش های ماشینی فعال در قم داریم 

وی با اشاره به اینکه ۳۲۰ واحد کفش های ماشینی فعال 
در قم داریم و بسیاری از آن ها صنایع وابسته را نیز تأمین 
می کنند، گفت: میزان اشتغال زایی صنایع کفش ماشینی 
قم بالغ بر ۳۵ هزار نفر است و حدود ۱۰ هزار نفر اشتغال 

مستقیم و ۲۵ هزار نفر اشتغال خانگی دارند.
رئیس انجمن کفش ماشینی قم با بیان این که بسیاری از 
دوخت ها و تزئینات کفش ها به صورت خانگی انجام می شود، 
اضافه کرد: بخش عمده این دوخت ها در روستای اطراف قم 
و بخشی هم در خارج استان مثل اسلام شهر، رباط کریم و... 

انجام می شود.
و  موجود  صادراتی  بازارهای  به  توجه  با  کرد:  بیان  وی 
جامعه ۶۰۰ میلیون نفری کشورهای اطراف ایران که اغلب 
مصرف گرا هم هستند ما سهمی ۵ درصدی داریم در حالی 
که استقبال از کفش ایران بسیار زیاد است به همین خاطر 

برنامه ای ۵ ساله برای افزایش این سهم تدوین شده است.
شعبان زاده با تأکید بر اینکه صنعت کفش قم صنعتی پویا 
و جوان است که حدود ۲۱۰ واحد آن متولدین ۶۰ به بالا 
هستند، بیان کرد: با توجه به پتانسیل بالا این صنعت توافق 
شده است رشته مهندسی صنایع کفش در دانشگاه صنعتی 
قم وارد شود و انجمن نیز درصدد بورسیه برخی از این افراد 
است همچنین برنامه هایی برای آموزش همکاران در حوزه 
قالب سازی، شناخت بازارهای هدف، دیجیتال مارکتینگ 

فروش و... و. تدوین شده است.
کفش، صنعتی پاک، کم آب بر، اشتغال زاست 

وی با تأکید بر اینکه کفش، صنعتی پاک، کم آب بر، اشتغال 
زا و فعال در اشتغال خانگی است، بیان کرد: کفش، فرش و 
مبلمان صنعت های بومی قم هستند و باید تلاش کنیم این 
سه صنعت تقویت شود در همین راستا مجمع همبستگی 
بین این سه صنعت در حال شکل گیری است تا هم پوشانی 
صورت بگیرد و برخی از مشکلات تبادل ارزی در صادرات و 

واردات کاهش یابد.
رئیس انجمن کفش ماشینی قم با اشاره به اینکه در تلاش 
هستیم در زمینه کفش کارگاه های محله محور و مشاغل 
محلی ایجاد کنیم، ادامه داد: صنایع کوچک صنعت کفش 
و پوشاک در دنیا به عنوان اولین صنعت اشتغال زا معرفی 
شدند و رهبر معظم انقلاب نیز در روز کارگر، به و آن اشاره 
کردند و گفتند، تولید تنها خودرو نیست، بلکه در کشور کفش 

و پوشاک نیز وجود دارد.
در خرید پی وی سی همیشه با مشکل مواجه هستیم 
وی با اشاره به اینکه خوشبختانه مسئولین استانی دید 
مثبت به این صنعت دارند، بیان کرد: هدف گذاری که برای 
این صنعت داریم توسعه ای و نوآوری است تا بتوانیم تقاضای 
ماشینی  کفش های  تولید  زیرا  کنیم؛  فراهم  را  مشتریان 
فراوانی زیادی دارد و انواع کفش راحتی، پیاده روی، نظامی، 
را  و صندل های طبی  بهداشتی، دمپایی های پلاستیکی 
شامل می شود. شعبان زاده اضافه کرد: با توجه به امکانات 
از  آسان تر  خارجی  مشتریان  برای  خرید  امروزه  موجود 
مشتریان داخلی است به همین خاطر روزی نیست که کمتر 
از ۱۰ تاجر خارجی به منظور تبادل و دیدار از تولیدی های 

کفش ماشینی در قم نباشند.
رئیس انجمن کفش ماشینی قم با بیان این که بخشی از 
صنایع وابسته این صنعت مثل PVC , EVA, PU وارداتی 
 PU و ۷۰ درصد از مواد EVA هستند، گفت: ۹۰ درصد از
وارد می شوند اما پی وی سی ۱۰۰ درصد در داخل تولید 
می شود اما متاسفانه در پی وی سی همیشه با مشکل مواجه 
هستیم و با توجه به عرضه نامناسب بورس و نظام سهمیه 

بندی غلطی که وجود دارد همیشه از قیمت جهانی بالاتر 
هستیم و گاهی تا صد درصد تفاوت قیمت داریم.

نمایشگاه بین المللی صنایع کفش ماشینی استان قم برگزار 
می شود

محسن سلیمانی، دبیر ستاد نمایشگاه بین المللی صنایع 
کفش ماشینی استان قم، نیز در این نشست عنوان کرد: 
ششمین نمایشگاه تخصصی بین المللی صنعت کفش، 
صندل و صنایع وابسته استان قم از چهارم تا هفتم بهمن ماه 

سال جاری در قم برگزار می شود.
وی ادامه داد: این نمایشگاه از ساعت ۱۵ تا ۲۱ در شهر 
در  تهران  قم  آزادراه  کیلومتر یک  در  واقع  قم  نمایشگاهی 

مساحتی حدود ۲۰ هزار مترمربع برپا می شود.
سلیمانی با اشاره به اینکه این نمایشگاه با هدف افزایش 
صادرات برگزار می شود، اضافه کرد: با توجه به تخصصی 
بودن این نمایشگاه امکان حضور و بازدید برای عموم مردم 
وجود ندارد و بازدیدکنندگان قبل از حضور باید ثبت نام کنند.
وی با بیان اینکه پیش بینی می شود بیش از ۴۰۰ تاجر 
خارجی در این نمایشگاه حضور پیدا کنند، افزود: از تجار 
است  آمده  عمل  به  حضوری  دعوت  کشور   ۳۰ از  بیش 
همچنین متناسب با فرهنگ و علائق هر کشور  برای آنان 

دعوت نامه ای متناسب طراحی شده است.
وی گفت: قم شهری جذاب برای تاجران خارجی است و 
امروزه تاجران بسیاری از کشورها به راحتی در قم حضور می 
یابند و اجناس خود را سفارش می دهند و به راحتی در کشور 
خود تحویل می گیرند. در واقع روزی نیست که چندین تاجر 

خارجی کفش در قم حضور نداشته باشند.
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رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم خبرداد:

افتخارآفرینی والیبالیست های معلول قمی 
با کسب طلای جهان

 رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم از درخشش و افتخار آفرینی 
دو ورزشکار ملی پوش این هیات با کسب مدال طلای والیبال نشسته دنیا خبر داد. 

براساس این گزارش، یکی از هیات های ورزشی فعال و پرافتخار در ورزش استان 
قم هیات ورزش های جانبازان و معلولین است که در رشته های مختلف به این قشر 
از جامعه خدمات رسانی می کند، هیاتی که یک بار دیگر ورزشکاران رشته والیبال 
نشسته  آن در دنیا افتخار آفرینی کردند و به محض ثبت این قهرمانی همگام با دیگر 
ملی پوشان در اقدامی پسندیده با ادای احترام به پرچم مقدس کشور عزیزمان بر 
آن بوسه زدند تا تمام دنیا این اقدام ارزشمند ملی پوشان را در عشق و ارادت به این 
پرچم مقدس و ایران عزیز مشاهده کنند.  رئیس این هیات ورزشی در گفت وگویی 
ورزشکار  دو  حسینی جدّ  سیدمحمدحسین  و  گلستانی  حسین  کرد:  اظهار 
خوش نام و با سابقه ما همراه با تیم ملی والیبال نشسته مردان ایران به رقابت های 
۲۰۲۲ قهرمانی جهان رفتند و با درخشش خود در کنار دیگر ملی پوشان پرتوان 
کشورمان، یک دستاورد و افتخار بزرگ دیگر برای ورزش ایران و استان قم رقم زدند. 
محمد پیروزمنش افزود: رقابت های ۲۰۲۲ والیبال نشسته قهرمانی مردان جهان با 
حضور تیم های مطرح این رشته از کشورهای مختلف دنیا به میزبانی کشور بوسنی  
و هرزگوین برگزار شد و تیم ملی ایران با اقتدار از سد تمامی رقبای خود گذشت و 
هشتمین قهرمانی جهان را به ویترین افتخاراتش افزود. وی خاطرنشان کرد: در 
دیدار نهایی رقابت های جهانی والیبال نشسته، تیم ملی ایران به مصاف تیم کشور 
میزبان یعنی بوسنی و هرزگوین رفت و در سه دست متوالی با امتیازهای )۲۶ بر ۲۴(، 
)۳۲ بر ۳۰( و )۲۵ بر ۱۲( حریف را مغلوب کرد و با شایستگی قهرمان دنیا شد. رئیس 
هیات  ورزش های جانبازان و معلولین استان قم بیان کرد: این هشتمین قهرمانی 
ایران در رقابت های جهانی بود که با حضور سیدمحمدحسین حسینی جدّ و حسین 
گلستانی ملی پوشان والیبال نشسته قم رقم خورد تا بار دیگر ورزشکاران معلول برای 
استان قم افتخارآفرینی کرده و موجب سربلندی و عزّت قمی ها شوند. وی در پایان 
به یک رکورد توسط ملی پوشان نیز اشاره و ابراز کرد: نکته جالب اینکه ملی پوشان 
والیبال نشسته کشورمان در این دوره از مسابقات نه تنها در فینال بلکه در طول تمام 
رقابت های خود حتی یک دست هم به حریفان واگذار نکردند تا موفقیت جدید آنها 

در والیبال نشسته دنیا با یک رکورد نیز همراه باشد.
 

فرماندار شهرستان کهک :

اداره ورزش و جوانان کهک به صورت 
اسمی فعال است 

نشدن  مستقر  موضوع  گفت:  قم  استان  توابع  از  کهک  شهرستان  فرماندار 
هیات های ورزشی در سطح این شهرستان اکنون به عنوان یکی از دغدغه های مهم 

ورزش کهک تبدیل شده  و این موضوع با جدیت پیگیری می شود. 
علیرضا گلچین پور درگفت و گویی اظهار داشت: موضوع مستقر نبودن هیات های 
ورزشی در شهرستان کهک را به اطلاع اداره کل ورزش و جوانان استان قم رسانده ایم 

تا تعیین تکلیف شود.
وی با اشاره به اینکه اکنون تنها هیات های هاکی، کوهنوردی، فوتبال و والیبال در 
شهرستان کهک مستقر شده است تاکید کرد: انتظاری داریم هماهنگی های لازم 

برای استقرار  همه هیات های ورزشی درکهک انجام گردد.
وی افزود: در مورد اینکه هیات های ورزشی به صورت گسترده در کهک فعالیت 
ندارند باید اداره ورزش شهرستان با حمایت اداره کل ورزش و جوانان تسهیل گری 

نماید.

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: هرگز به اینکه دیگران درباره ما چه 
فکری می کنند، اهمیت نمی دهم. ما به خودمان فکر می کنیم و با همان 

اعتقاد و جاه طلبی به سومین جام جهانی خود می رویم. 
کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی در گفت وگو با ESPN در مورد شرایط تیم 

ملی صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
با وجود اینکه ایران در رده بیستم رنکینگ جهانی قرار دارد،  اما خیلی ها بر 

این باورند ایران شانس صعود ندارد. 
هرگز به اینکه دیگران درباره ما چه فکری می کنند، اهمیت نمی دهم. ما به 
خودمان فکر می کنیم. ما نقاط قوت و کیفیت خودمان را داریم و البته مثل 
همه تیم های دیگر، نقاط ضعفی نیز داریم. هیچ طرفی در حال حاضر کامل 
نیست. الان زمان صحبت کردن در زمین مسابقه است. آن حس و حال ها و 
اظهارنظرها به حساب آورده نمی شود اما در آخر مسابقه، موضوعی که مهم 
است، عملکرد عالی و فوتبال  بازی کردن خوب است و باید نتیجه را به خدا 

واگذار کرد. این چیزی است که ما می توانیم انجام دهیم.

ایران تا کنون موفق نشده از گروهش در جام جهانی صعود کند. آیا در 
قطر از شما انتظار صعود می رود؟

از نظر من، این بد نیست که این فشار را برای بالابردن مسوولیت ها، انگیزه 
و وظایف خود احساس کنیم اما در داخل تیم انتظارات برای اینکه عملکرد 
خوبی داشتیم، درست در همان سطح بقیه است. می خواهیم رو به جلو 
حرکت کنیم، بهتر باشیم و مطمئناً انتظارات خودمان را داریم تا به مرحله دوم 
جام جهانی برسیم. چیزی تغییر نکرده است. ما با همان اعتقاد و جاه طلبی به 

سومین جام جهانی خود می رویم.
ایران جام جهانی را با بازی با انگلیس آغاز می کند، تیمی که شانس 

قهرمانی است
من خوشحالم که با انگلیس بازی می کنیم. همانطور که ما در فوتبال ایران 
خوشحال شدیم که با پرتغال و اسپانیا بازی کردیم. ما خوشحال هستیم که 
با بهترین تیم های جهان بازی می کنیم چراکه این زندگی ماست. ما تلاش 
می کنیم در جمع بهترین تیم ها و بازیکنان جهان باشیم. آنجا بودن برای ما 

یک لحظه شادی است. ما تمام زندگی خود را تلاش می کنیم تا در جام جهانی 
باشیم. وقتی به جام جهانی می رویم، ما به  عنوان بازیکنان کم نام و نشان به 
آنجا خواهیم رفت اما وقتی ما در میان ۳۲ تیم برتر جهان هستیم، خب بیایید 

از آن لذت ببریم.
شما در فوتبال انگلیس و منچستر یونایتد کار کردید. شرایط این تیم 

نسبت به گذشته چقدر تفاوت داشته است؟
انگلیس تیم سطح بالایی است. شکی نیست که در طول چند سال گذشته 
و در سطح ملی، انگلیس با آماده سازی بهتر و دید شفاف تر، رشد کرده است. 
این از نتایج انگلیس در زمین مسابقه مشخص است. اما من نمی خواهم بگویم 
که این تیم یا بازیکنان آن از روزهایی که دیوید بکام یا پل اسکولز بودند، بهتر 
هستند. آن ها در آن نقطه نیستند اما در حال حاضر تفاوت در این است که 
انگلیس مسیر و دید روشن را نشان داده که بازیکنان و تیم به کدام مسیر باید 
بروند. این ویژگی ها تیمی را درست می کند که انسجام بیشتری دارد و قادر به 
رقابت است.اما این جام جهانی متفاوت است چراکه ما با آماده سازی کاملا 
برگزاری  و  بازی ها  بین  استراحت  کوتاه  زمان های  هستیم.  روبرو  متفاوتی 
رقابت ها در ماه نوامبر کاملا شرایط متفاوتی را در مقایسه با جام های جهانی 
قبلی رقم زده است. ما بازیکنانی در اروپا داریم که وقتی به قطر می آیند، در ۱۵ 
تا ۲۰ بازی به میدان رفته اند. در جام های جهانی قبلی آن ها با ۶۵ تا ۷۰ بازی 

به تورنمنت می آمدند. ببینیم چه می شود.
بازی شما با آمریکا هم آخرین بازی است و ممکن است تیم 

صعودکننده را تعیین کند. شما سابقه مربی گری در MLS در دهه ۹۰ 
را داشتید. تیم آمریکا و پیشرفت آن ها را چگونه می بینید؟

را در هر جایی می بینم.  فوتبال  پیشرفت  را می بینم.  من پیشرفت هایی 
اکثریت مردم آن  را نمی بینند اما افراد حرفه ای چرا. فوتبال در آمریکا به جلو 
می رود. و بازیکنان سریع تر می شوند، سریع تر فکر می کنند و سریع تر تصمیم 
می گیرند. ما باید نسبت به آن آگاه باشیم.این البته در تمام کشورهای اتفاق 
می افتد، از جمله آمریکا اما سال به سال رو به جلو می روند و با دیگر قاره ها 
مقایسه می شوند. حالا آن ها ارتباطاتی با بازیکنانی در کشورها و مسابقات 
بزرگ دارند. بازیکنان آمریکایی در حال پیشرفت سریع هستند و با کشورها و 

قاره های دیگر مقایسه می شوند.
آیا ایران می تواند همه را در جام جهانی غافلگیر کند؟

آنچه ما در جام جهانی انتظار داریم، بازی ها، مسایقات و عملکرد فوق العاده 
است. ایران، انگلیس، ولز، اسپانیا، پرتغال، آمریکا و همه باید فقط به یک هدف 

چشم داشته باشند؛ ایجاد شادی، خوشحالی و افتخار برای هوادارنمان.

کی روش : هدف ما ایجاد شادی و افتخار است

انتظار داریم تا به مرحله دوم جام جهانی برسیم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۱۹۵۶/۲۸۶/۱۵۴۷ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم اراضی سیارون)یادگار امام بین کوچه ۴۶ و ۴۸،پلاک ۲۷۶(که بنام روح الله والایی پوینده فرزند نعمت الله 
میباشد درحال حاضر درجریان ثبت می باشد که به علت عدم رعایت ماده ۶۷ آئین نامه قانون ثبت)عدم رعایت فواصل آگهی و روز تحدید حدود( تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره 
ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی وبنا به تقاضای مالک مذکور به وارده ۲/۲۲۹۵۱-۱۴۰۱/۰۸/۱۵ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۸ ساعت ۸/۵ الی ۱۲/۵ ظهر در محل 
وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد 
بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع 

ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف 158۶۲(
تاریخ انتشار آگهی: دوشنبه 1۴۰1/۰8/۲3
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل 

تأیید نموده اند:
۱- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۱۲۵مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۲۰مربوط به 
تقاضای آقای خلیل شریعتی جاوید فرزند محمد حسن در ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به 
مساحت ۸۹/۲۵ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره ۳فرعی از ۲۲۷۹- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی از خلیل ا... شاطریان محمدی که مالکیت رسمی ایشان در صفحه ۴۷۸ دفتر ۱۰۲ ثبت 

گردیده است )م الف۱۵۰۱۴(
۲- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۹۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۳۳ مربوط به 
تقاضای آقای ابوالفضل نوری فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت 
۶۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۶۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از 
سید حسبن رضویان ورثه مرحوم سید محمد رضویان که مالکیت رسمی سید محمد رضویان برابر یک فقره اظهارنامه 

ثبتی پذیرفته شده است)م الف۱۵۰۱۵(
۳- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۱۳۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۶۶ مربوط به 
تقاضای آقای رضا نیک فکر فرزند محمدعلی،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۲/۵۱ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۱۹۷۲ و ۱۹۷۳ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۱۹۷۳ اصلی 
تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از فاطمه امینی 

قمی صفحه ۶۷ دفتر ۴۰ )م الف۱۵۰۲۰(
پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۴۱ مربوط  به  ۴- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۶۳۵ مربوط 
به تقاضای آقای هادی بیگدلی فرزند پرویز در ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۲/۵ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از۱۹۶۵- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از سید احمد فاتحی مالک رسمی طبق رونوشت سند موجود در پرونده ثبتی به شماره ۱۲۷۴۴-

۱۳۴۱/۰۷/۰۳ دفتر ۱۴ قم )م الف۱۵۰۸۹(

۵- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۶۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۴۹ مربوط به 
تقاضای آقای اکبر مهاجری چوبوقلوئی فرزند علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۰۸مترمربع پلاک شماره ۳ فرعی از ۱۸۴۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از علی و ربابه پناهنده وراث مرحومه فاطمه پناهنده مالک رسمی به موجب تقسیم نامه شماره 

۲۸۲۷۶-۱۳۳۷/۰۷/۰۴ دفتر ۳ قم)م الف۱۵۰۹۰(
۶- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۱۶۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۶۸ مربوط به 
تقاضای اقای عبداله رضائی فرزند بیرامعلی، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۲/۵۰ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۶/۲۲۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی وخریداری مع الواسطه از رمضان شبانی آشتیانی)م الف۱۵۰۹۲(
۷- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۵۵۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۶۱ مربوط به 
تقاضای آقای سید عباس حسینی فرزند ابوالقاسم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۱۴/۷۷ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۱۵۳۱۴ مورخ ۱۳۸۷/۷/۲۹ دفترخانه ۹ قم )م الف۱۵۰۹۳(
۸- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۲۲۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۷۱ مربوط به 
تقاضای آقای داود زال فرزند مردعلی، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۰ مترمربع در 
قسمتی از پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۲۲۷۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی وخریداری مع الواسطه از حسن محمدی صفحه ۳۰۶ دفتر ۱۴۷)م الف۱۵۱۵۶(
۹- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۶۴۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۸۴ مربوط به 
تقاضای خانم کبری نادری فرزند محمدعلی، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از 

بتول زند صفحه ۱۹۶ و ۱۹۹ دفتر ۳۰۶ )م الف۱۵۱۵۷(
۱۰- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۰۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۸۳ مربوط به 
تقاضای آقای علی حسنی فرزند اصغر ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۴ متر مربع 
درقسمتی از پلاک شماره ۲۸۲ فرعی از ۱۹۵۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از علی میرزا بیگی چرخ لو صفحه ۷۹ دفتر ۱۴۷)م الف۱۵۱۵۸(
۱۱- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰۴۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۴۳ مربوط به 
تقاضای آقای هوشنگ حقی فرزند محمدحسین،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۰ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از۲۱۷۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

رسمی متقاضی که ذیل ثبت ۶۴۸۳۴ صفحه ۴۱۵ دفتر ۳۵۶ بنامش ثبت گردیده است)م الف۱۵۱۵۹(
۱۲- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۲۱۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۴۱ مربوط به 
تقاضای خانم رقیه جعفری مطلوب فرزند محمد ابراهیم،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۹۰ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۲۱۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی وخریداری مع الواسطه از وراث محمد حسینعلی زاده)کما فرض اله()م الف۱۵۱۶۱(
۱۳- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱۶۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۵۹ مربوط به 
تقاضای خانم اعظم جبالی فرزند رمندعلی، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۲/۸۲ متر 
مربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۱۹۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از منیر بیگدلی صفحه ۴۲۱ دفتر ۲۶)م الف۱۵۱۶۲(

۱۴- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۸۳۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۵۷ مربوط به 
تقاضای آقای رضا نقیبی فرزند کتابعلی در ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۶ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از۱۹۵۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از شادی احسانی ورثه ابوالفضل احسانی)م الف۱۵۱۶۳(
۱۵- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۵۶ مربوط به 
تقاضای آقای رضا سلمان پورفرد فرزند صحابعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره  فرعی از۲۱۷۲/۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیک ۷۲۱-۱۴۰۰ )م الف۱۵۱۶۴(
۱۶- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۹۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۹۲ مربوط به 
تقاضای آقای عبداله پناهی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۹۷/۸۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از مهدی شاکری)م الف۱۵۱۶۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 
را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و روزگار(
نوبت اول: 1۴۰1/۰8/۰8
نوبت دوم: 1۴۰1/۰8/۲3
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۹۳۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۴۴مربوط به تقاضای آقای علی مومنی اصلی فرزند خیری 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۳/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی از ۱۱۰۳۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از رضا غره داغی منصور سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۳۴ صفحه ۲۶۵ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۵۳۳۸۲ مورخ 

۱۳۶۶/۰۴/۲۰ دفترخانه ۱۶ قم )م الف ۱۵۰۱۶(
۲- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۹۳۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۲۲مربوط به تقاضای آقای مهدی حمداله زاده اردهائی فرزند 
محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۲۷/۵ مترمربع پلاک شماره ۲۵ فرعی از ۱۱۰۳۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۷۹ صفحه ۷۰)م الف ۱۵۰۱۷(
۳- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۹۱۴مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۵۳مربوط به تقاضای آقای مسعود یوسفی فرزند محمد در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۱/۷۵ مترمربع پلاک شماره  ۱۱۰۰۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از بی بی خانم میری)م الف ۱۵۰۱۸(
۴-رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۹۲۸مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۳۰مربوط به تقاضای آقای غلامرضا خانی فرزند ابوالحسن در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۰/۰۵ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۴۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از جمیله طاهری احد از ورثه گوهر فاطمی)م الف ۱۵۰۱۹(

۵- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۱۶۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۱۹مربوط به تقاضای آقای رضا محمدی فرزند حسین در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۵۰ مترمربع پلاک شماره ۳۷ فرعی از۱۱۳۹۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید محمد رضوی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۶۸ صفحه ۱۶)م الف ۱۵۰۸۶(
۶- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۱۶۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۲۰مربوط به آقای امیر محمدی فرزند رضا در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۵۰ مترمربع پلاک شماره ۳۷ فرعی از۱۱۳۹۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید محمد رضوی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۶۸ صفحه ۱۶)م الف ۱۵۰۸۷(

۷- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۸۴۵مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۸۳مربوط به تقاضای آقای محمدتقی مسلمی کوپائی فرزند 
ابوالفضل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت۲۳۰/۶۹ مترمربع پلاک شماره ۷۷۶۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از منصور بخشوده سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۳ متمم صفحه ۱۳ نسبت به چهار ششم چهار دانگ۲- سند مالکیت مشاعی 

صادره در دفتر ۱۳ متمم صفحه ۱۶ نسبت به دو ششم چهار دانگ )م الف ۱۵۰۸۸(
۸- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۴۱۴مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۵۳مربوط به تقاضای آقای رضا مومن نسب فرزند محمود 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۷۴/۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۱۰۸۱۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۱۵۵)م الف ۱۵۰۹۱(
۹- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۲۴۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۳۵مربوط به تقاضای آقای سید اکبر موسوی فرزند سید 
مجتبی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۸۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۴۰۰۲۰۳۳۰۰۰۱۰۳۰۱۹۸ خریداری به موجب سند رسمی شماره ۱۵۱۶۵۶ مورخ ۱۴۰۰/۰۸/۲۰ دفترخانه ۵۹ قم)م 

الف ۱۵۱۶۰(
۱۰- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۸۶۴مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۲۸مربوط به تقاضای آقای علی غفاریان فرزند حیدر در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۹ مترمربع پلاک شماره ۵فرعی از ۱۰۳۵۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

۷۵۰۲۶ مورخ ۱۳۷۳/۱۰/۲۰ دفترخانه ۱۵ قم)م الف ۱۵۱۶۶(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را 
به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 

تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و روزگار(
نوبت اول: 1۴۰1/۰8/۰8
نوبت دوم: 1۴۰1/۰8/۲3
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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آمریکا در اوکراین چقدر هزینه کرده است؟

قمار پرهزینه بایدن در اوکراین

درحالیکه دولت جو بایدن حمایت نظامی و اقتصادی از کی یف را در اولویت 
سیاست خارجی خود قرار داده و قول داده است که به طور نامحدود به این 
کمک ها ادامه دهد اما این کمک ها از نظر سیاسی برای بایدن و حزبش هزینه های 

فراوانی داشته است. 
به گزارش ایرنا از خبرگزاری اسپوتنیک، بایدن و حزب دموکرات از ماه ها پیش به 
موضوع اوکراین ورود کرده اند و ده ها میلیارد دلار تسلیحات، کمک اقتصادی به 
علاوه انواع پشتیبانی های اطلاعاتی و کمک های برنامه ریزی عملیاتی را در اختیار 
اوکراین گذاشته اند اما کمک های آمریکا از نظر سیاسی برای بایدن و حزبش چه 

هزینه ای داشته و آیا این کمک ها پایدار است؟
آمریکا بیش از ۶۰ میلیارد دلار کمک نظامی و مالی به اوکراین کرده است اما ۶۰ 
میلیارد دلار در آمریکا چقدر است؟ به عنوان مثال صنعت ضبط صوت آمریکا در 
سال ۲۰۲۱ پانزده میلیارد دلار و کل صنعت تولید فیلم و ویدئو در همان سال ۲۵.۱ 

میلیارد دلار درآمد داشته است.
بی  به  دادن  پایان   )Global Giving( غیرانتفاعی  مردمی  سازمان  گفته  به 
خانمانی در آمریکا حدود ۲۰ میلیارد دلار هزینه دارد و به عبارت دیگر، ۶۰ میلیارد 
دلار برای خرید تقریباً تمام سرگرمی های تولید شده در آمریکا در یک دوره یک 
ساله کافی است به علاوه یکی از مهم ترین مشکلات اقتصادی و اجتماعی این 

کشور را حل می کند در عوض کاخ سفید این پول را به اوکراین فرستاد.
خطرات جهانی سیاست آمریکا چیست؟

»سخاوت« واشنگتن در اوکراین از نگاه مسکو دور نمانده است. مسکو از نقش 
آمریکا در تشدید بحران امنیتی اوکراین در سال ۲۰۲۲ و به بحران کشیدن این 
کشور در فوریه ۲۰۱۴ با جایگزینی دولت اوکراین با یک دولت وفادار به واشنگتن 

و بروکسل انتقاد کرد.
مقامات روسیه بارها نسبت به خطرات تشدید تنش در ارتباط با بحران اوکراین 
هشدار داده اند. ماه گذشته پوتین، آمریکا و متحدانش را متهم کرد که »گام هایی 
در سال های اخیر و به ویژه در ماه های اخیر به سمت تشدید تنش برداشته اند« 
و »به جنگ در اوکراین، سازماندهی تحریکات در اطراف تایوان و بی ثبات کردن 

بازارهای غذا و انرژی جهان« پرداخته اند.
آخر بازی بایدن در اوکراین

تا جایی که به آمریکا و متحدانش مربوط می شود، بخشی از دلایل خطرناک 
شدن بحران اوکراین، فقدان یک پایان بازی واضح است. در حالی که روسیه 
اهداف خود را نسبتاً واضح اعلام کرده است )عدم عضویت اوکراین در ناتو(، پایان 
بازی غرب از تغییر رژیم در مسکو و یا تجزیه روسیه به مجموعه ای از دولت های 
کوچک یا حتی طولانی کردن جنگ برای مدت نامحدود، در صورت امکان، شامل 

گزینه های نامحدود می شود.
شطرنج  مهره  یک  فقط  است  ممکن  اوکراین  غربی  ناظران  برخی  گمان  به 
ژئوپلیتیکی قابل مصرف برای آمریکا و ناتو در یک رشته طولانی درگیری ها 

)یوگسلاوی، افغانستان، عراق، لیبی، سوریه( باشد.
پیامدهای داخلی سیاست بایدن در اوکراین چیست؟

سیاست کاخ سفید در مورد اوکراین از کانون توجه مخالفان سیاسی داخلی 
از رکود  نگرانی ها  و  تورم  افزایش هزینه سوخت،  زیرا  نمانده است؛  بایدن دور 
اقتصادی، ایمان به رهبری مفید رئیس جمهور کنونی آمریکا را نزد مردم تضعیف 

کرده و جناح جمهوری خواه را در موضوع برتر قرار داده است.
مارجوری تیلور گرین نماینده جمهوری خواه جورجیا هفته گذشته در یک 
سخنرانی در میان طرفدارانش در آیووا گفت: »حتی یک پنی دیگر به اوکراین 
نمی رسد«. ده ها تن از قانونگذاران حزب جمهوری خواه از جمله ۵۶ نفر در 
مجلس نمایندگان و ۱۱ نفر دیگر از سنا در ماه اردیبهشت علیه الحاقیه ۴۰ میلیارد 

دلاری کمک به اوکراین رأی منفی دادند.
کوین مک کارتی رهبر اقلیت مجلس نمایندگان، ماه گذشته هشدار داد که 
اگر جمهوری خواهان در رأس امور باشند، اوکراین دیگر »چک سفید« از کنگره 

دریافت نخواهد کرد.
موضع بایدن در اوکراین چه تاثیری بر شانس او  در انتخابات ۲۰۲۴ 

خواهد داشت؟
ارتباط بین سیاست دولت بایدن در اوکراین در میزان محبوبیت کلی وی چندان 
مشخص نیست. تنها ۳۴ درصد از رای دهندگان قانونی در نظرسنجی اخیر این 
درگیری را موضوع مهمی می دانند. یک نظرسنجی که پس از رأی گیری روز 
سه شنبه انجام شد نشان داد که دو سوم رأی دهندگان در مورد یک موضوع اتفاق 

نظر دارند: بایدن نباید در سال ۲۰۲۴ دوباره نامزد شود.

پاک آیین سفیر سابق ایران در باکو: 

آذربایجان از اقدامات عکس العملی
 پرهیز کند

سفیر سابق کشورمان در آذربایجان با بیان این که رزمایش ناتو در باکو نشان 
دهنده آن است که جمهوری آذربایجان به دنبال ماجراجویی است و درواقع قصد 
دارد به نحوی پای ناتو را به منطقه باز کند، تاکید کرد: جمهوری آذربایجان باید از 

اقدامات عکس العملی پرهیز کند.  
محسن پاک آیین در گفت وگو با ایسنا در تحلیل  خود از برگزاری رزمایش ناتو در 
باکو و تبعات امنیتی این اقدام اظهار داشت: متاسفانه در طول هفته های گذشته 
شاهد رفتارها و اظهارات غیر دوستانه در جمهوری آذربایجان هستیم که به نظر 
می رسد دوستان آذربایجانی باید مراقبت کنند تا این نوع اقدامات باعث نشود که 
روابط دو کشور دچار اختلاف شود.  وی تصریح کرد: طی هفته های گذشته رسانه 
های آذربایجان مطالب تند، ضد اخلاقی و توهین به مسئولین کشور منتشر کردند 
که بی سابقه بوده؛ در حالی که جمهوری اسلامی ایران در حال خویشتنداری 
است و رسانه های ایران با توجه به اهمیت روابط دو کشور سعی کردند حوزه های 

اخلاقی را رعایت کرده و مانند آن ها رفتار نکنند. 
این دیپلمات پیشین کشورمان همچنین بیان کرد: در پی این مسائل، سفیر باکو 
به وزارت امور خارجه ایران احضار و تذکر لازم داده شد. همچنین از سوی دیگر 
جمهوری آذربایجان در یک اقدام متقابل، سفیر ایران را احضار و اعلام شد که 

رسانه های ایران علیه آذربایجان اقدامی انجام ندهد. 
پاک آیین خاطرنشان کرد: موضوع دیگر همکاری آذربایجان با ناتو در برگزاری 
انجام رزمایش است، اگر چه گفته می شود این اقدام آموزشی است اما نشان 
دهنده آن است که جمهوری آذربایجان به دنبال ماجراجویی است و در واقع قصد 

دارد به نحوی پای ناتو را به منطقه باز کند. 
وی تاکید کرد: باکو باید بداند که حضور ناتو قبل از هر چیزی به ضرر خود آن ها 
است و هر گونه نا امنی جدید در منطقه و خزر با حضور ناتو صورت گیرد این کشور 

با مشکلات جدی به خصوص در مورد صدور نفت و گاز مواجه می شود. 
سفیر سابق کشورمان در جمهوری آذربایجان ادامه داد: به نظر می رسد مقامات 
آذربایجان متوجه نیستند ناتو به دنبال این است کشورهای منطقه را با مشکل 
مواجه کند. امیدواریم دوستان آذربایجانی متوجه اقدامات شان شده و مواضع 

دوستانه دو کشور  برای تقویت روابط با همسایگان را ارج نهند.

تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: واقع امر این است که تمام طرف ها به جز اروپا 
از شرایط کنونی در باب مساله هسته ای ایران حداقل احساس برد دارند که آن 
هم به واسطه اتفاقاتی که در محیط داخلی ایران در جریان است در پاسخگویی 

به افکار عمومی حساس خود بیش از پیش دست به عصا رفتار خواهد کرد
ساسان کریمی مدرس دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران در گفت وگو 
با ایلنا، در پاسخ به این سوال با توجه به سفر رافائل گروسی به تهران و توافق 
بر سر بازرسی از مکان های یاد شده ارزیابی شما از حل و فصل مسئله پادمانی 
ایران و آژانس چیست و چقدر ضرورت دارد تا در این مسئله ایران همکاری لازم 
با آژانس را داشته باشد، گفت: به نظرم لازم است که ایران به عنوان عضو آژانس، 
پادمان و برجام تعهدات خود را به تمامی اجرا کند. اما واقع امر این است که 
بالاخره تغییر رویکرد احتمالی ایران در برخورد با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در شرایط کنونی ممکن است به حساب های دیگری از جمله تضعیف نسبی 
انسجام ملی گذاشته شود. وی افزود: در عین حال این رویکرد، رویکرد غلطی 
نیست اما به توان دیپلماتیک قابل توجهی نیاز دارد. در حال حاضر حداقل ما 
نمی دانیم که کار دیپلماتیک با آژانس بر عهده وزارت خارجه است یا سازمان 
واقعاً  نیروهای  آنکه  یکی  کارگزاری واجب است،  آنچه در سطح  اتمی.  انرژی 
متخصص )که یافتن آنان بدیهی و آسان نیست( در عالی ترین سطح و بدون اینکه 
نظرات کارشناسانشان احیاناً توسط مافوقی غیرمتخصص روتوش شود متولی 
این همکاری شوند و دوم آنکه این همکاری با آژانس باید متمرکز شده و مشخص 

باشد که کدام نهاد مسئول اجرای سیاست ها است.
در  به خصوص  اخیر،  از عملکرد دوران  نقاطی  در  وی تصریح کرد: چرا که 
خصوص  در  است.  شده  دیده  کارگزاری  سطح  در  مشکل  آژانس،  با  مواجهه 

ضرورت این همکاری با آژانس هم اگر قرار باشد ما به سمت احیای برجام برویم 
شرط لازم است. قطعاً بدون همکاری فنی ما و صرفاً با تصمیم سیاسی غرب، 
آژانس صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران را تایید نخواهد کرد و بدون تایید 
آژانس هم طرف های برجام و به خصوص آمریکا توان سیاسی برای قدم گذاشتن 

جدی در مسیر احیای برجام را نخواهند داشت.
کریمی در پاسخ به این سوال که تحلیل شما از دیدار اخیر آقای امیرعبداللهیان 
با وزرای خارجه پیشین چیست چه ارتباطی به مسائل سیاست خارجی ایران به 
ویژه درباره برجام ممکن است، داشته باشد، گفت: البته این گونه جلسات به 
خصوص در وزارت خارجه تازه نیست. به ویژه که در این جمع دو شخصیت موثر 
در انشای برجام یعنی آقایان صالحی و ظریف حضور دارند و شاید برای گشودن 

گره های کور کنونی بتوانند ایده های کمک کننده ای ارائه کنند.
وی افزود: گویی که در دولت جدید تا جایی که می دانم احتمالا اولین باری بود 
که از آقای ظریف نظرخواهی شده است. همچنین ذکر این نکته موجه است که 
آقای ظریف در روابط بین الملل و آقای صالحی در ابعاد فنی حوزه انرژی اتمی و 
همکاری های لازم با آژانس به جز تجربه، واجد تخصص کارشناسانه در بالاترین 
سطح هستند. وی تصریح کرد: به هر حال از این نظر و نیز با توجه به جایگاه 
آقای خرازی در شورای روابط خارجی این دیدار مثبت است به شرط آنکه مباحث 
مطرح شده در آن محتوایی بوده و نظرات به واقع مورد استفاده قرار بگیرند. البته 
با یک جلسه در سطح بالا نمی توان انتظار داشت تمام ضعف های تصمیم سازی و 
اجرا مرتفع شوند. موضوع اصلی در خرد جمعی، جلسات نادر و سمبلیک نیست 
بلکه مهم استفاده از توان کارشناسی موجود در کشور و خروج از حلقه های بسته 

اداری از طریق باز کردن دایره حل مساله تا سطح دانشگاه ها است.

دولت بایدن نیاز و اصراری به احیای برجام ندارد
کریمی در پاسخ به این سوال که با توجه به نتایج انتخابات آمریکا رفتار بعدی 
دولت آمریکا در مواجهه با ایران چیست و ایران باید چه رفتاری در پیش بگیرد، 
گفت: البته دولت بایدن چندان شتابی در همکاری نداشته است که بخواهد با 
ترمز تازه ای در مجلس نمایندگان مواجه شود اما در عین حال به نظر می رسد از 
این موضوع به عنوان گواهی بر بسته بودن بیش از پیش دست خود در مذاکرات 
احتمالی استفاده کند. به ویژه با توجه به یکنواخت بودن شرایط سیاسی کشور 

ما که حربه ای چنین را از دست ما گرفته است.
وی تصریح کرد: به نظر نمی رسد فعلًا دولت بایدن نیاز و اصراری به احیای 
برجام و برداشته شدن تحریم های ایران داشته باشد. تنها مشوق علی الارض 
کنونی اروپا افزایش عرضه انرژی برای فشار بر روسیه است که با سیاست تازه 
سقف قیمت )Price cap( که قرار است اعمال شود، جایگزین می شود. این در 
حالی است که می دانیم مطلوبیت شرایط کنونی که اروپا و روسیه هر دو بیش از 

هر زمان دیگری در فشار قرار دارند، برای واشنگتن بسیار زیاد است.
کریمی افزود: بنابراین تنها چیزی که احیاناً دولت بایدن به طور عملی پیگیری 
خواهد کرد در کوتاه مدت نگه داشتن همگان در وضعیت جنگی و تحریمی 
است. در میان مدت نیز بایدن تلاش خواهد کرد که ایران را بیش از قبل در 
فشار تحریمی قرار دهد تا بتواند شرایطی پرفشارتر را به اجرا گذارد و یا دستاورد یا 
ماموریت بزرگتری را به کنگره بفروشد. در هر حال یادمان باشد که بایدن و به طور 

کلی ایالات متحده از شرایط کنونی در فشار نیست.
احتمال به سرانجام رسیدن مذاکرات نسبت به قبل کمترشده است

وی در پاسخ به این سوال که احتمال از سرگیری مذاکرات برجامی در ماه 
جاری میلادی را چطور پیش بینی می کنید و در صورت از سرگیری مذاکرات 
چقدر احتمال احیای برجام وجود دارد، گفت: ممکن است. اما همزمان ممکن 
است بیشتر طرف ها از ورود به مذاکره هدفی محتوایی را دنبال نکنند و در ذهن 

خود صرفاً به پاره نشدن این ریسمان اکتفا کنند.
وی افزود: واقع امر این است که تمام طرف ها به جز اروپا از شرایط کنونی در 
باب مساله هسته ای ایران حداقل احساس برد دارند که آن هم به واسطه اتفاقاتی 
عمومی  افکار  به  پاسخگویی  در  است  جریان  در  ایران  داخلی  محیط  در  که 

حساس خود بیش از پیش دست به عصا رفتار خواهد کرد.
وی تصریح کرد: آمریکا همانطور که گفته شد فشار بر ایران و احیاناً ناگفته های 
بزرگتری را روی میز سیاست داخلی خود خواهد گذاشت و نیز هژمونی خود را 
با در فشار نگه داشتن اروپا و بسته نگه داشتن راه خلاصی روسیه از تحریم ها 
افزایش می دهد. چین و روسیه از تعامل با ایرانی که گزینه های متعدد رقیب 
برای آنها را در دست ندارد انتفاع افزوده می برند و همین موضوع در کشورهای 
متوسطی نظیر ترکیه، کره جنوبی، هندوستان و غیره که با ایران تعاملاتی دارند 

نیز در سطحی محدودتر برقرار است.
کریمی تصریح کرد: از طرف دیگرِ ماجرا نیز ایران با توجه به فروش محدود نفت 
و محصولات پتروشیمی و بازگشت نسبی مبالغ مربوطه، ضمن پیشروی های 
هسته ای، موشکی و غیره خود را ممکن است برنده این معطلی بداند. گویی که 
شاید هم تمایلی برای گشایش های سیاست خارجی و به تعاقب آن اقتصاد در 
کشور وجود داشته باشد که با توجه به سابقه نگاه راهبردی تری دیده می شود. 
بنابراین احتمال از سرگیری مذاکرات وجود دارد ولی قاعدتاً در شرایط کنونی 
طرف مقابل باید تلاش کند امتیازات بیشتری را درخواست کند و در نتیجه 
به سرانجام رسیدن چنین مذاکراتی احتمال کمتری از دوره های قبل خواهد 

داشت.

ساسان کریمی تحلیلگر مسائل بین الملل: 

تمام طرف ها به جز اروپا از شرایط کنونی مذاکرات احساس برد دارند 

جوادی حصارفعال سیاسی اصلاح طلب  :

رئیس جمهور برای حل مشکلات با روسای قوای قبلی به گفت وگو بنشیند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب  گفت: اگر رئیس جمهور 
می خواهد گفت وگوی منجر به نتیجه کند، لزومی ندارد علنی 
گفت وگو کند، زیرا می خواهد راه برای مشکلی که داریم را پیدا 
کند. ایشان می تواند با روسای جمهور قبل و با روسای قوای 
قبل جلسات موثر و نتیجه بخش برای حل مشکلات بگذارد 
نه این  که از روبه رو شدن با صاحب نظران موثر در ادوار گذشته 
روی گردان باشند. یا نه این که خدایی ناکرده وضع موجود را 

تنها نتیجه تدبیر پیشینیان بداند.
درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  حصار  جوادی  محمدصادق 
رخ  اخیر  اتفاقات  مانند  در کشور  بحرانی  زمان  این که هر 
می دهد ۲ بحث ضرورت ایجاد گفت وگو و برگزاری رفراندوم 

و همه پرسی مطرح می شود آیا امروز زمان آن رسیده است 
که در بحث هایی مانند برجام، رابطه با آمریکا و بازنگری در 
برخی از بخش های قانون اساسی این اتفاق رخ دهد یا این که 
مانند  سنوات گذشته یک بحث مقطعی است و از آن عبور 
می شود، گفت: این موضوع که هر وقت بحرانی در کشور 
به وجود می آید به این دو مقوله ) ضرورت ایجاد گفت وگو و 
برگزاری رفراندوم( تمسک جسته می شود و طرفین رو به گفت  
وگو می آورند، یا بحث به رأی گذاشتن شیوه عمل سیاسی 
در داخل کشور را مطرح می کنند می تواند ۲ وجه داشته 
باشد؛یکی اینکه این مقولات بهترین و در قابل دسترس ترین 
روش های حل مسئله و بحران هستند یا این که چون از نگاه 
بعضی ها سریع الوصول نیستند و به راحتی نمی توان به آنها 
دست پیدا کرد و به هدف غایی رسید، برای پیشگیری از ادامه 
بحران و یا برای فرار از شرایط موجود است و یک دورنمایی را 
مطرح می کنند که فعلا قابل دسترس نیست اما می تواند تا 

حدی  کنترل  و تخلیه کننده باشد.
برای گفت وگو طرفین باید صلاحیت یکدیگر را بپذیرند

فکر  من  کرد:  خاطرنشان  ملی  اعتماد  حزب  سخنگوی 
می کنم در شرایطی که تاکنون با آن رو به رو بوده ایم رویکرد 
بیشتر این جنس ماجرا بوده، یعنی مطرح کردن گفت وگو 
برای عبور از این مرحله نه برای پیدا کردن راه حل نهایی و پایدار 

برای حل ریشه ای بحران؛ طرح مقولاتی مانند رفراندوم، از 
یک طرف حداکثری کردن مطالبات و از یک طرف غیرممکن 
کردن آن ها است. زیرا  وقتی که یک مطالبه حداکثری شود 
در بحران حل نمی شود مگر از طریق روش  های خشونت آمیز 
و رادیکال که در حال حاضر در دسترس نیست و موضوعیتی 
هم خیلی نمی تواند داشته باشد. بنابراین اگر این مقولات در 
چنین شرایطی مطرح می شوند به این خاطر است بتوانند 

همواره بخشی از راه حل باشند. 
وی  درباره این که جریان اصلاحات همیشه بحث گفت وگو 
را مطرح کرده است اما مورد پذیرش واقع نشد، در حالی که 
امروز مشاهده می کنیم رئیس جمهور و رئیس قوه قضائیه 
از این امر مهم سخن می گویند، لوازم کار برای ایجاد یک 
آداب  گفت وگو  کرد:  عنوان  چیست؟  سازنده  گفت وگوی 
این  گفت وگو  آداب  ابتدایی ترین  از  یکی  دارد.  را  خودش 
است که طرفین به آرا و نظرات هم احترام بگذارند و آن ها را 
دارای ارزش مشاهده کنند و برای مفاهمه و کمک گرفتن از 
هم و برای حل یک مشکل به گفت وگو بنشینند. گفت وگو با 
مجادله و مناظره فرق دارد این نیست که یکی بخواهد یکی 
دیگر را »منکوب« کند و بگوید دیدی تو اشتباه می کردی. 
گفت وگو این است که دو طرف صلاحیت هم را بپذیرند، به 
واجد شرایط بودن برای  راهنمایی کردن یکدیگر ایمان پیدا 

و دانش  توانایی  مقابل ظرفیت،  بپذیرند در طرف  و  کنند 
ارائه طریق برای حل مشکل وجود دارد تا بتوانند با یکدیگر 

صحبت کنند.
جوادی حصار ادامه داد: شما اگر کسی را طبیب حاذقی 
کرد،  نخواهید  مراجعه  او  به  درمان  برای  هیچ گاه  ندانید، 
ظرفیت  قابلیت،  پذیرش  گفت وگو  آداب  از  یکی  بنابراین 
نکات  این  است.  مقابل  طرف  در  مشکل  حل  توانایی  و 
است  گفت وگو  لوازم  ابتدایی ترین  از  که  است  چیزهایی 
درصورتیکه در عمل چنین چیزی دیده نمی شود. مثلا اگر 
آقای رئیس جمهور می خواهند گفت وگوی منجر به نتیجه 
کنند، لزومی ندارد علنی گفت وگو کنند، زیرا می خواهند راه 
برای مشکلی که دارند را پیدا کنند. ایشان  می توانند با روسای 
جمهور قبل و با روسای قوای قبل جلسات موثر و نتیجه 
بخش برای حل مشکلات بگذارند نه این  که از روبه رو شدن 
با صاحب نظران موثر در ادوار گذشته روی گردان باشند. یا نه 
این که خدایی ناکرده طبق آن چه که از اخبار شنیده می شود 
وضع موجود را تنها نتیجه تدبیر پیشینیان بدانند. معلوم 
است اگر کسی روش موجود را نتیجه گذشتگان بداند برای 
حل مشکل با آن ها گفت وگو نخواهد کرد آن ها را مقصر وضع 
می داند و به نظرم در این شرایط مشکل به معنای واقعی کلمه 

حل نخواهد شد. 

واکنش نمایندگان مجلس به اظهارات رییس جمهور آذربایجان؛

مقامات و مسئولان آذربایجانی پا از گلیم تان فراتر نگذارید
وکلای مجلس شورای اسلامی از جمله نمایندگان استان های آذری زبان به اظهارات 

اخیر رییس جمهور اذربایجان واکنش اعتراض کردند. 
براساس این گزارش، در ادامه نشست علنی روز یکشنبه ۲۲ آبان ماه مجلس شورای 
اسلامی وکلای مجلس شورای اسلامی از جمله نمایندگان استان های آذری زبان به 

اظهارات اخیر رییس جمهور اذربایجان واکنش نشان دادند.
الهام علی اف رئیس جمهور آذربایجان در ادامه لفاظی ها علیه ایران در سخنانی 
تامل برانگیز در نهمین اجلاس سران سازمان کشورهای تُرک در ازبکستان، گفت که 
کشورش تلاش می کند تا کسانی که به سرنوشت تلخ از کشور آذربایجان جدا شده 

اند، به اندیشه آذربایجانی وفادار بمانند.
نیکزاد: اظهارات رئیس جمهور آذربایجان مبنایی ندارد

سید البرز حسینی نماینده مجلس در اخطاری با استناد به اصل ۱۵۲ قانون اساسی 
خطاب به وزارت امور خارجه گفت: رئیس جمهور آذربایجان اظهارنظری درخصوص 
ممالک ترک نشین کرده که پیشنهاد من این است که وی عهدنامه گلستان را بخواند 
تا بفهمد کجا از کجا جدا شده است! لذا این اظهارنظرها درخصوص تمامیت ارضی 

کشورهای همسایه در شأن رئیس جمهور آذربایجان نیست.
جمهور  رئیس  اظهارنظر  داد:  ادامه  یازدهم  مجلس  در  خدابنده  مردم  نماینده 
آذربایجان غیرواقعی است، اگر قرار بود که عهدنامه گلستان اجرا نشود، آذربایجان 
جزو ایران بود و وی به ریاست جمهوری این کشور نمی رسید، لذا لازم است وزارت امور 
خارجه و مجلس عکس العمل راجع به اینگونه اظهارنظرها داشته باشد، چرا که منطقه 

بیش از پیش نیاز به آرامش دارد.
علی نیکزاد نایب رئیس مجلس که ریاست جلسه علنی را برعهده داشت در پاسخ به 
این اخطار گفت: نوه نمی تواند منکر پدربزرگ شود، بنابراین اظهارات رئیس جمهور 

آذربایجان مبنایی ندارد.
میرتاج الدینی:رئیس جمهور آذربایجان بزرگتر از دهان خود سخن می گوید

در ادامه محمدرضا میرتاج الدینی نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی 
گفت: ابتدا از حضور حماسی مردم شریف ایران در سیزده آبان که ۹ دی دیگری 
در تاریخ ایران آفریدند تقدیر و تشکر می کنم که با حضور میلیونی و حماسی خود 
اغتشاشات، توطئه ها و فتنه های آمریکا، اسرائیل و عوامل آن را خاموش کردند. 
حضور حماسی مردم تبریز و آذربایجان در ۱۳ آبان حماسه دیگری بود که همه یک 

صدا فریاد زدند" آذربایجان اویاختی، انقلابا دایاختی، خامنه ای دن آیریلماز" همچنین 
پیشرفت عجاب آمیز موشکی و آزمایش موشک های فراصوتی و ابر صوت تبریک می 

گویم که این اقتدار نظام اسلامی را نشان داد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس ادامه داد: در اینجا سخنی با جوانان عزیز، 
دانشجویان و دانش آموزان دارم در هیچ دوره ای از تاریخ ایران این میزان عظمت و 
شکوه را خود ندیده است، تاریخ ۲۵۰ سال گذشته را مرور کنید در حال حاضر ایران در 
هندسه قدرت جهانی یک ضلع قوی و یک نقش آفرین موثر است که رهبر عزیز انقلاب 
هم فرمودند به جایگاه برجسته ایران در قدرت نظم نوین جهانی فکر کنید. در چهل و 
اندی سال گذشته شاهد مخالفت ها، تحریم ها و فشارهای سیاسی و اقتصادی بوده 

ایم اما همچنان این ملت با اقتدار به راه خود ادامه می دهد.
میرتاج الدینی تاکید کرد: در ۸ سال جنگ تحمیلی، یک وجب از خاک کشور را به 
دشمن نداده ایم در حالی که در تاریخ گذشته پیمان نامه و عهدنامه های ننگینی چون 
عهدنامه گلستان و ترکمنچای را داریم که ۱۴ ولایت از ایران عزیز جدا شد از جمله باکو، 

قره باغ، ایروان و مناطق دیگر.
وی تصریح کرد:  سخنی با رئیس جمهور آذربایجان دارم، اخیر سخنی بزرگتر از 

دهان خود گفته است و گفته "سرنوشت تلخ جدایی آذری از آذربایجان" ،چقدر این 
رئیس جمهور نسبت به تاریخ بی اطلاع است، دقت کنید آذربایجان از ایران جدا شد 
و این طور نیست که شما می گویید. این نکته را یادآور می شوم  و به خوبی به خاطر 
بسپارید با این لفاظی ها مشکلی در همسایگی ما ایجاد نکنید که نیازی به لشکرهای 
محمدرسول الله)ص(، علی ابن ابی طالب)ع(، لشکرامام حسین)ع( باشد البته تنها 
لشکر عاشورا جواب شما را می دهد.اگر بنا باشد کسی ملحق شود باید نخجوان به 

ایران ملحق شود.
احمدی بیغش:مقامات و مسئولان آذربایجانی پا از گلیم فراتر گذاشتند

در ادامه محمود احمدی بیغش در اخطاری به اصول ۸۴ و ۸۶ قانون اساسی اشاره 
کرد و گفت: این اخطار در خصوص اظهارات مداخله جویانه آقای علی اف رئیس 
جمهور جمهوری آذربایجان و تداوم گستاخی ها و دستورات فرمایشی نمایندگان 
مجلس این کشور و برخی رسانه های متوهم جمهوری آذربایجان و همچنین تعرض 

به هویت ملی ایران است.
نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی افزود: متأسفانه در رخوت و سستی 
آزاردهنده وزارت امور خارجه و سفیر بی کفایت ایران در باکو و انفعال شدید دولت در 
مقابل زبان درازی های مقامات و رسانه های باکونشین، این بی مقداران متوهم مدتی 
است پا از گلیم خود فراتر گذاشته و ضمن دویدن در مسائل تجزیه طلبانه، توهم خیالی 

در سر می پرورانند.
وی ادامه داد: به عنوان نماینده مردم از رئیس جمهور آذربایجان که تکه ای از پاره تن 
ایران است هشدار می دهم از تصورات غلط و توهمات خام بیرون زد و خود را به پشتوانه 

های خیالی هم پیمانان فرصت طلب غربی و اسرائیل غاصب دلگرم نکند.
احمدی بیغش یاداور شد: ضمن احترام به مردم صبور و دوست داشتنی آذربایجان 
که همه آنها را بخشی از وجود ابدی خود می دانیم به برخی مسئولان این کشور به 
ویژه آقای الهام علی اف تذکر می دهم دست از بازی های دیکته شده بردارد و برای 
مردم ستمدیده خود ارزش قائل شود و این را بداند که تمام آذری ها خواهان بازگشت 

هموطنان تحت ستمدیده به آغوش ایران هستند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم اظهار کرد: آرزوی امپراطوری عثمانی و آناتولی 
بزرگ را باید به گور ببرید، استمرار رویه های غلط شما ما را در جریان و الحاق فرورفتگی 

نقشه جغرافیایی مصمیم تر از گذشته خواهد نمود.
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وزارت ارشاد :طرح لباس تیم ملی را تایید نکردیم
دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس در مورد صحبت های مطرح شده در زمینه تاییدیه طرح لباس تیم 
ملی از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: طرح منتخب بدون در نظر گرفتن نکات مطرح شده 
ما، نهایی شده است. سجاد لطفی اعلام کرد: نظر به گفتگوی منتشر شده از سوی مالک یکی از برندها 
در رابطه با تایید طرح لباس تیم ملی از جانب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با روزنامه فرهیختگان لازم به 
توضیح است که این مجموعه هیچ گونه تاییده ای برای طرح انتخاب شده لباس تیم ملی فوتبال نداشته 
است.وی افزود: لازم به ذکر است کارگروه ساماندهی مد و لباس، با معرفی برخی از طراحان متخصص 
در حوزه طراحی لباس ورزشی به فدراسیون فوتبال و شرکت در جلسات نظرسنجی درباره لباس، نکاتی 
را اعلام داشتند که به دلیل کمبود زمان، شرایط برای بازنگری طرح وجود نداشته و طرح منتخب بدون در 

نظر گرفتن نکات مطرح شده، نهایی شده است.

هیات بازرسی در باشگاه استقلال مستقر شد
لقمان کیاپاشا بازرس کل امور ورزش، جوانان و میراث فرهنگی سازمان بازرسی کل کشور از استقرار 
هیات بازرسی در باشگاه استقلال خبر داد.به گزارش روابط عمومی سازمان بازرسی کل کشور، وی با 
بیان اینکه این هیات از هفته گذشته در باشگاه دولتی استقلال مستقر شده است، تصریح کرد: سازمان 
کل کشور بر اساس وظایف نظارتی خود، با استقرار هیات بازرسی در این باشگاه میزان درآمد و هزینه کرد، 
وضعیت قراردادهای بازیکنان و سایر عوامل تیم و همچنین حامیان مالی باشگاه را مورد بررسی قرار خواهد 
داد.بنابراین گزارش، بازرسان سازمان بازرسی کل کشور در حال حاضر در باشگاه پرسپولیس هم مستقر 

بوده و در حال بررسی قراردادها و هزینه کرد مالی این باشگاه هستند.

تکذیب استعفای وزیر راه و شهرسازی 
در پی ادعای برخی خبرگزاری ها درباره استعفای رستم قاسمی، رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی 
وزارت راه و شهرسازی خبر استعفای وزیر راه و شهرسازی را تکذیب کرد.رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع 
رسانی وزارت راه و شهرسازی در گفتگوي تلفني با خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما خبر استعفای وزیر راه و 
شهرسازی را تکذیب کرد.قربانی با تکذیب خبر استعفای وزیر راه و شهرسازی گفت: آقاي قاسمي استعفا 
نداده است و پیرو برنامه ریزی های از پیش تعیین شده به کار خود ادامه می دهد.برخی خبرگزاری ها مدعی 
شدند که رستم قاسمی، از سمت خود استعفا داده است و نامه استعفای خود را نیز تقدیم رئیس جمهور 

کرده است.

سرپرست روابط عمومی دفتر تبلیغات اسلامی معرفی شد
طی مراسمی از زحمات حجت الاسلام احمد اولیایی قدردانی و حجت الاسلام سید مرتضی حسینی 
به عنوان سرپرست اداره روابط عمومی معارفه شد. به گزارش خبرگزاری حوزه، مراسم تکریم و معارفه 
مدیر روابط عمومی دفتر تبلیغات اسلامی با حضور حجت الاسلام والمسلمین مخدوم مدیر کل حوزه 
ریاست دفتر تبلیغات اسلامی برگزار شد.بر اساس این گزارش: در این مراسم، از زحمات حجت الاسلام 
والمسلمین احمد اولیایی قدردانی و حجت الاسلام والمسلمین سید مرتضی حسینی به عنوان سرپرست 

اداره روابط عمومی معارفه شد.

»خاندوزی« عضو شورای عالی کار شد
»سید احسان خاندوزی« وزیر امور اقتصادی و دارایی با تصویب هیأت دولت به عضویت شورای عالی 
کار درآمد.به گزارش ایرنا، در جلسه بعدازظهر روزیکشنبه دولت به ریاست آیت الله »سید ابراهیم رئیسی«، 
هیأت وزیران با پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مبنی بر عضویت وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
شورای عالی کار موافقت کرد. بر اساس این مصوبه، »سید احسان خاندوزی« وزیر امور اقتصادی و دارایی 

به جای »مجید دوستعلی« به عنوان عضو شورای عالی کار تعیین شد.

معاون مرکز بهداشت شهرستان قم:

استقبال میانسالان قمی از خدمات مراکز سلامت 
پایین است

معاون مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: باوجود این که برای ارایه خدمات سلامتی در مراکز خدمات جامع 
سلامت به میانسالان پیگیری های تلفنی و ارسال پیامک انجام می شود، ولی میزان استقبال این گروه از هم 

استانی ها از خدمات نسبت به کودکان و مادران باردار پایین تر است. 
محمدتقی سلطانی در گفت وگویی افزود: عدم آگاهی شهروندان از خدمات بهداشتی مراکز خدمات جامع 
سلامت موجب کاهش مراجعه گروه های سنی مختلف به ویژه میانسالان به این مراکز شده است. وی با بیان 
این که مردم آگاهی مناسبی از خدمات مراکز سلامت ندارند، اضافه کرد: مرکز بهداشت تلاش نموده به 
روش های مختلف در فضاهای اطلاع رسانی از جمله فضای مجازی و پایگاه های خبری اطلاعات کاملی از 
خدماتی که در این مراکز عرضه می شود، ارایه کند. وی با تاکید بر این که پیشگیری از بیماری ها بهتر از درمان 
است، تصریح کرد: هر چه تشخیص بیماری سریع تر اتفاق بیفتد، درمان خیلی راحت تر و با هزینه های کمتر 
انجام می شود. سلطانی گفت: شهروندان از فرصتی که فراهم شده برای حفظ سلامت خود استفاده کنند 
تا به بیماری ها مبتلا نشوند و از سوی دیگر هزینه ها و منابع مالی در حوزه درمان بلعیده نشود. وی افزود: 
برای موفقیت در حفظ و ارتقاء سلامت مردم باید در حوزه پیشگیری سرمایه گذاری کنیم تا شهروندان زندگی 
سالم تری داشته باشند. وی در ادامه با اشاره به خدمات مراکز سلامت در تمامی گروه های سنی و جنسی، 
بیان کرد: این بسته خدماتی شامل اندازه گیری نمایه توده بدنی، اندازه گیری فشارخون، قند خون، چربی 
خون، ارائه مشاوره های روانشناسی، تغذیه و غربالگری سرطان ها از جمله روده بزرگ در مردان، دهانه رحم 
و پستان در زنان است. معاون مرکز بهداشت شهرستان قم افزود: خطرسنجی بیماری های قلبی عروقی و 
مخصوصا سکته های قلبی و مغزی نیز به صورت رایگان برای گروه سنی ۳۰ سال به بالا انجام می شود؛ در این 
برنامه ضمن اندازه گیری قد، وزن، فشار خون، قند خون و چربی خون، بر اساس نتایج و بررسی ها مشخص 
می شود که فرد در ۱۰ سال آینده چقدر احتمال دارد دچار سکته مغزی یا قلبی شود. وی ادامه داد: در 
این راستا مشاوره های لازم و خدمات بعدی به فرد ارایه می شود که اگر بدون خطر یا کم خطر باشند معاینات 
سالیانه انجام می شود و در غیراینصورت مراقبت ها به صورت سه ماه یا ۶ ماه یک بار انجام خواهد شد. به گفته 
وی، خدمات درمانی، سلامت دهان و دندان، مشاوره روانشناسی و تغذیه از دیگر خدماتی است که توسط 
پزشکان، دندان پزشکان، کارشناسان روانشناسی، تغذیه، مراقبان سلامت و بهورزان ارایه می شود. همشهریان 

برای دریافت این خدمات به مرکز و یا پایگاه سلامت محل سکونت خود مراجعه فرمایند.
 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف انواع ابزار آلات ساختمانی قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از کشف انواع ابزار آلات ساختمانی قاچاق در پی توقیف یک 

دستگاه سمند در این استان خبر داد. 
 سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم در عوارضی "قم 
-کاشان" یک دستگاه خودروی "سمند" را به دلیل حمل بار قاچاق توقیف کردند. وی افزود: در ادامه طی 
هماهنگی با مقام قضائی استان اتوبوس موصوف برای بررسی دقیق تر به پلیس امنیت اقتصادی استان 
منتقل و در بازرسی صورت گرفته انواع ابزار آلات ساختمانی قاچاق شامل" ۴ دستگاه برد پروفیل،۲ دستگاه 
دستگاه برش بنزینی، یک دستگاه برش بنزینی کولی ، ۹۶ عدد متر۵ متری ، ۶۰ عدد صفحه سنگ پروفیل 
، ۲۰ عدد صفحه سنگ فرز  ، ۴ عدد انبر دست ، ۴عدد انبرقفلی، آچار لوله گیری ، ۹بسته دسته آچار آلن و 
۲۴ بسته ۱۵ عددی سرپیچ گوشتی ای " کشف شد. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم افزود: 
در این رابطه یک نفر دستگیر و متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی شد.
توقیف خاور حامل 7 تن چوب قاچاق 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم همچنین  از توقیف یک دستگاه خاور و کشف ۷ تن چوب قاچاق در 
استان خبر داد.   سرهنگ ترابی اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری استان یک دستگاه خاور حامل چوب قاچاق را 
در عوارضی "قم- کاشان" متوقف کردند. وی افزود: در بازرسی از داخل خاور توقیف شده، ۷ تن انواع چوب قاچاق 
و فاقد هرگونه مجوز کشف و یک نفر در این رابطه دستگیر شد. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: 

متهم به همراه خودرو توقیفی و کالای قاچاق برای سیر مراحل رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیری سارق قطعات داخل خودرو 
فرمانده انتظامی شهرستان قم  از دستگیری سارق قطعات داخل خودرو در استان با ۳۰ فقره سرقت خبر 
داد.  سرهنگ امیر مختاری اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت داخل و قطعات خودرو، در سطح 
حوزه استحفاظی کلانتری ۱۱ موضوع در دستور کار قرار گرفت. وی افزود: ماموران با انجام یکسری اقدامات 
پلیسی بلافاصله در یک عملیات غافلگیرانه سارق را شناسایی و دستگیر کردند. سرهنگ مختاری اضافه کرد: 
متهم در تحقیقات تکمیلی به بیش از ۳۰ فقره سرقت قطعات داخل خودرو اعتراف کرد. فرمانده انتظامی 
شهرستان قم بیان کرد: متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 
استان شد. سرهنگ مختاری در پایان به همشهریان توصیه کرد: از شهروندان درخواست داریم توجه جدی 
را به هشدارها و تذکرات و آموزش های همگانی که پلیس در راستای پیشگیری از وقوع جرایم ارائه می دهد، 

مدنظر قرار دهند تا شاهد سرقت اموال در حوزه داخل خودرو، قطعات خودرو و معابر نباشند.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد:

اتمام زیرسازی فضای سبز و کاشت 
درختان بلوار پیامبر اعظم)ص( 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم از اتمام زیرسازی فضای سبز و کاشت درختان 
بلوار پیامبر اعظم)ص( در منطقه پنج خبر داد و گفت: عملیات خاک برداری 
و خاک ریزی و کاشت حدود ۶ کیلومتر از بلوار پیامبر اعظم که در این منطقه 
واقع شده بااعتباری بالغ بر ۳ میلیارد ریال انجام شده و حدود ۷ هزار درختچه و 

پرچین کاشته شده است.
زین العابدین قراچورلوی با اشاره به اهمیت بهسازی فضای سبز بلوار پیامبر 
اعظم)ص( در منطقه پنج اظهار داشت: بلوار پیامبر اعظم)ص(به عنوان یکی از 
معابر اصلی منطقه پنج و شهر بوده و با توجه به تردد بالای مسافران و شهروندان 
در این بلوار برای رسیدن به مسجد مقدس جمکران، بهسازی فضای سبز آن در 
دستور کار قرار گرفت. وی بهسازی فضای سبز بلوار پیامبر اعظم)ص( را یکی 
از اقدامات مهم در منطقه پنج دانست و افزود: حدود ۶ کیلومتر بلوار پیامبر 
اعظم)ص( در منطقه پنج واقع شده و عملیات خاک برداری و خاک ریزی پروژه 
به صورت کامل انجام شد و عملیات کاشت آن نیز زودتر از پیش بینی زمان بندی 
آن به اتمام رسید. مدیر منطقه پنج شهرداری قم هزینه لوله گذاری این پروژه را 
عددی بالغ بر یک میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: همچنین هزینه کاشت بلوار 
پیامبر اعظم)ص( نیز عددی بالغ بر ۲ میلیارد ریال شده که ۷ هزار درختچه و 

پرچین تا امروز در این بلوار کاشته شده است.
نیز  را  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  در  اجراشده  کش  زه  چاه های  تعداد  وی 
موردبررسی قرارداد و تصریح کرد: تا امروز ۴۰ چاه اجراشده و در ۶ کیلومتر 

واقع شده در منطقه پنج نیاز به ۳۰۰ چاه بوده که به مرور اجرا می شود.
قراچورلوی در پایان تأکید کرد: با توجه به اجرای لوله گذاری این بلوار و اجرای 
۴۰ چاه زه کش، آبیاری با تانکر در این مسیر به صورت کامل حذف شده و در 

تلاش هستیم آبیاری با تانکر در کل منطقه را حذف کنیم.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

بلاتکلیفی اماکن تجاری پردیسان
جزو  پردیسان  تجاری های  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
دغدغه های مهم و به حق مردم است که لازم بوده تا با حمایت مجموعه مدیریت 

استان، نرخ تجاری های شهری به این منطقه نیز سرایت کند.
روح الله امراللهی در گفت وگویی، با انتقاد از وضعیت اماکن تجاری پردیسان 
اظهار داشت: تجاری های پردیسان جزو دغدغه های مهم و به حق مردم است، 
مبلغ دریافت شده در تمدید تجاری های پردیسان بسیار بیشتر است و لازم بوده 
تا با حمایت مجموعه مدیریت استان، نرخ تجاری های شهری به این منطقه نیز 
سرایت کند. وی با اشاره به تلاش شورای اسلامی شهر قم برای احیای بافت 
فرسوده گفت: با ارائه مشوق دو طبقه تشویقی در بافت های فرسوده، تراکم 
ساختمان حداکثر ۴ طبقه می شود، این در حالی است که در کلان شهرهای 

دیگر مجوز ۷ طبقه تراکم نیز صادرشده است.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: محدوده بافت فرسوده قم 
ازنظر استحکام قابل قبول نیست و در صورت بروز زلزله، وقوع بحران دور از انتظار 

نیست و ایمن سازی در آن ها بشدت مورد مطالبه است.
وی خاطرنشان کرد: قم نیازمند توسعه محدوده شهری است، چراکه قم 
یکی از پرتراکم ترین شهرهای کشور است و جمعیت ساکن در یک فضای بسته 
زندگی می کنند. عضو شورای اسلامی شهر قم همچنین بیان داشت: قم به 
خاطر موقعیت جغرافیایی ترافیک شمال به جنوب کشور را پوشش می دهد و 

لازم است تا پایانه های مسافربری آن باقدرت دنبال شود.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

شکستن رکورد خط کشی معابر مقابل 
مدارس قم

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از رکود شکنی خط کشی 
عرضی معابر مقابل مدارس در سال تحصیلی جاری خبر داد.

حسین شعبان زاده با اشاره به شکستن رکورد خط کشی عرض معابر در مقابل 
مدارس در شهر قم، اظهار داشت: امسال در بیش از ۶۰ نقطه از مقابل مدارس 

به ویژه در خیابان های اصلی خط کشی شده است.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: علاوه بر این، 
رنگ موردنیاز جهت خط کشی مقابل مدارس دیگر نیز به مدیران مدارس شهر 

تحویل شده است.
نصب ۲۰ آسانسور در معابر پرتردد شهری 

به گفته وی، حفظ جان و اطمینان در عبور و مرور دانش آموزان از عرض 
خیابان در سال تحصیلی جاری جزو اولویت های مهم شهرداری قم و معاونت 
حمل ونقل و ترافیک است. شعبان زاده خاطرنشان کرد: همچنین نصب علائم 
راهنمایی و رانندگی در سطح خیابان و مقابل مدارس نیز جزو دستورالعمل های 

مهم شهرداری قم است.
شعبان زاده با اشاره به برنامه شهرداری برای نصب ۲۰ آسانسور مکانیزه در 
پرتردد شهری، عنوان کرد: همچنین نصب پل های هوایی مکانیزه،  معابر 
در  باقدرت  رانندگی  و  راهنمایی  علائم  نصب  و  عرضی  و  طولی  خط کشی 

مجموعه مدیریت شهری قم دنبال می شود.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

بهره برداری ازبوستان خضر نبی)ع( 
تا پایان سال

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: بوستان خضر نبی)ع( بااعتباری 
افزون بر ۱۵ میلیارد تومان تا پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید.

عباس حلوایی زاده با اشاره به احداث بوستان حضرت خضرنبی)ع( اظهار 
داشت: بوستان خضر نبی)ع( بخشی از بوستان فرا منطقه ای ۱۰۰۰ هکتاری 
است که بااعتباری افزون بر ۱۵ میلیارد تومان تا پایان امسال کامل به بهره برداری 
خواهد رسید. وی اضافه کرد: پیش بینی سه لاین مسیر پیاده روی به طول ۲ 
هزار متر و یک لاین مسیر دوچرخه به طول کیلومتر از ویژگی های بارز بوستان 

حضرت خضر نبی)ع( است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به پیش بینی احداث ۵۰ سلول 
پارک در این بوستان، اضافه کرد: به خاطر فقر شهرک قدس در سرانه های فضای 
سبز، مجموعه مدیریت شهری در حال بررسی طرحی جهت ایجاد ارتباط بین 

این شهرک با بوستان خضر نبی)ع( از طریق ارتفاعات پیرامونی آن است.
به گفته وی، تاکنون ۱۳ میلیارد تومان برای بوستان حضرت خضرنبی)ع( 
هزینه شده و این بوستان با پیشرفت ۹۰ درصدی تا پایان سال جاری در اختیار 

شهروندان قرار خواهد گرفت.

با حکم دبیرکل مجمع شهرداران کلان شهرهای ایران:

“اصفهانیان مقدم” رئیس کمیته سیما و منظر 
شهری مجمع کلان شهرهای ایران شد

مهدی اصفهانیان مقدم معاون محیط  زیست و خدمات شهری شهرداری قم 
به عنوان رئیس کمیته سیما و منظر شهری مجمع شهرداران کلان شهرهای ایران 
انتخاب شد. به گزارش روابط عمومی شهرداری قم ، احسان متولیان دبیرکل 
مجمع شهرداران کلان شهرهای ایران در حاشیه نشست کمیسیون محیط زیست 
امور  و  هماهنگی  معاون  جعفری  حسین  حضور  با  که  شهری  خدمات  و 
کمیسیون های مجمع، نجفی رئیس کمیسیون و اعضای کمیسیون محیط زیست 
و خدمات شهری برگزار شد، در احکامی جداگانه روسای کمیته های تخصصی 
این کمیسیون را منصوب کرد. بر مبنای این احکام، مهدی اصفهانیان مقدم معاون 
محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم به عنوان رئیس کمیته سیما و منظر 

شهری مجمع شهرداران کلان شهرهای ایران معرفی شد.

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم از برگزاری کنگره ملی ۶۰۹۰ 
شهید استان قم در مسجد مقدس جمکران با با پیام رهبر معظم انقلاب 

اسلامی و سخنرانی فرمانده کل سپاه خبر داد.
سردار محمدرضا موحد ظهر یکشنبه در نشست خبری برگزاری کنگره ملی 
شهدای استان قم که در سالن جلسات مسجد مقدس جمکران برگزار شد 
اظهار داشت: کنگره ملی ۶۰۹۰ شهید استان قم برای دومین بار در شهر 

مقدس قم و در جوار مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.
دبیر کل کنگره ملی شهدای استان قم بیان داشت: در این مراسم سخنان 
رهبر معظم انقلاب در دیدار با اعضای ستاد کنگره ملی شهدای استان قم 
پخش خواهد شد که امیدواریم بیانات رهبر انقلاب چراغ راه ادامه فعالیت های 

کنگره برای دوره آینده باشد.
سردار موحد افزود: در این کنگره سردار سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی سخنرانی خواهد داشت.
سردار موحد در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مجاهدت های شهدا 
و رزمندگان استان قم در طول هشت سال دفاع مقدس بیان داشت: رزمندگان 
قم با حضور مقتدرانه در ۱۷ عملیات آفندی و ۲۸ علمیات پدافندی در طول 

سالهای دفاع مقدس نقش آفرینی کردند.
وی ادامه داد: پس از دفاع مقدس نیز در هر زمانی که نیاز به حضور لشکر 
علی بن ابی طالب )ع( بوده است پاسداران و بسیجیان قمی در صحنه حضور 
داشتند و در جبهه مقاومت نیز به دلیل رشادت هایشان به فاتحان نبل و الزهرا 

لقب گرفتند.
فرمانده سپاه قم با اشاره به دیدار اعضای برگزاری ستاد کنگره ملی شهدای 
استان قم با رهبر معظم انقلاب عنوان داشت: هفته گذشته این دیدار برگزار 
رهبری  معظم  مقام  شده،  عملیاتی  برنامه های  گزارش  ارائه  ضمن  و  شد 

رهنمودهایی در این زمینه ایراد فرمودند.
رهبر معظم انقلاب تاکید داشتند نام و یاد شهدا باید زنده بماند

وی گفت: رهبر معظم انقلاب تاکید داشتند نام و یاد شهدا باید زنده بماند و 
در عین حال پیام شهدا باید به نسل امروز با ابزارها و قالب های جذاب همانند 

هنر انتقال داده شود.
دبیر کل کنگره ملی شهدای استان قم گفت: کنگره ملی شهدای استان قم 
از ساعت ۹ صبح روز پنجشنبه ۲۶ آبان ماه با حضور خانواده های معظم شهدا، 
ایثارگران، جانبازان و آحاد مختلف مردم قم در مسجد مقدس  رزمندگان، 

جمکران برگزار می شود.
وی بیان داشت: قرار بود این مراسم در صحن اصلی مسجد مقدس جمکران 
برگزار شود که بر اساس پیش بینی ها جوی و احتمال نامساعد بودن هوا، این 

مراسم در صحن کربلا مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.
سردار موحد عنوان داشت: در راستای برگزاری کنگره ملی شهدای استان 
قم از سه سال گذشته تاکنون برنامه های مختلفی در عرصه های متفاوت تدارک 

و اجرا شد.
وی افزود: دیدار با خانواده های معظم شهدای استان قم از جمله برنامه های 
و  دستگاه ها  نهادها،  همکاری  با  شد  تلاش  که  است  بوده  کنگره  اصلی 
گروه های مختلف مردمی از تمامی خانواده های معظم شهدا سرکشی صورت 

گیرد.
فرمانده سپاه قم افزود: در این دیدارها ضمن پیگیری مشکلات خانواده های 
معظم شهدا تابلو فرش تصاویر بازسازی شده شهدا نیز تقدیم خانواده ها شد که 

این دیدارها تا پایان سال ادامه خواهد داشت.
سردار موحد عنوان داشت: برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم به معنای 
پایان کار نیست و تلاش می شود برای دور جدید برگزاری کنگره نیز برنامه ریزی 

لازم صورت گیرد.
شهردار قم مطرح کرد:

ارائه 8۰ نوع خدمت در حوزه ایثار و شهادت
شهردار قم  نیز دراین نشست خبری از ارائه ۸۰ نوع خدمت در حوزه ایثار 
و شهادت در شهرداری قم خبر داد و گفت: برگزاری بیش از ۱۷۰۰ کنگره و 
یادمان شهدا با حمایت و مشارکت شهرداری قم و چاپ ۳۵ عنوان کتاب بخش 
کوچکی از فعالیت های شهرداری در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت بوده و این 

برنامه ها منوط به برگزاری کنگره ملی شهدا نبوده و ادامه خواهد داشت.
سید مرتضی سقاییان نژاد  اظهارداشت اگر بخواهیم شاخصه های فرهنگ 
فرهنگ  این  بگویم  باید  کنیم  تشریح  خلاصه  به صورت  را  شهادت  و  ایثار 
مجموعه ای از ایثار، شهادت، شجاعت، پایداری، وفاداری، استقامت و صبر در 
مقابل مصیبت و گناه،  عدم قضاوت، عدالت، گذشت، اعتقاد به معاد، تکریم و 

اقامه نماز، توجه به دستورات قرآن مجید است که باید به آن عمل کنیم.
سقاییان نژاد وجود مشکلات فرهنگی و ناآرامی ها در جامعه را به خاطر 
بی توجهی به جایگاه و اهمیت مساجد دانست و ابراز کرد: اگر بتوانیم این 
فرهنگ را به درستی در جامعه تبیین کنیم دیگر شاهد این مسائلی که امروز 

جامعه با آن درگیر است، نخواهیم بود و بی بندوباری به وجود نمی آید.
وی با تأکید دوباره بر ادامه ترویج و معرفی فرهنگ ایثار و شهادت بعد از 
برگزاری کنگره گفت: امروز شهر قم به عنوان پایگاه انقلاب و شهر قیام و اقامه 
قیام میزبان برگزاری کنگره ملی شهدا بوده و باید فرهنگ ایثار و شهادت در این 

شهر به وضوح دیده شده و ادامه پیدا کند.
شهردار قم سپس اقدامات شهرداری قم را در برگزاری کنگره ملی شهدا 
موردتوجه قرارداد و افزود: اقدامات شهرداری در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 

نه به عنوان یک وظیفه بلکه یک عقیده انجام می شود.
افق ۱۴۱۴  برنامه های شهرداری قم در چشم انداز  به تشریح  وی سپس 
پرداخت و بیان کرد: در این چشم انداز شهر قم را جهان شهری دینی و پایگاه 
ترویج دین تشیع و تفکر اهل بیت)ع(، سرشار از فرهنگ دینی و الهام بخش 
تمدن اسلامی توصیف می کند که برای تحقق آن نیاز است به چند مهم توجه 

کنیم.
سقاییان نژاد ضروریات رسیدن به یک جهان شهر دینی را مطرح و تصریح 
کرد: برای رسیدن به این هدف باید تمام دستگاه ها و نهادها باهم مشارکت 
داشته و در اجرای برنامه ها وحدت داشته باشند؛ در کنار تمام ارگان ها تک تک 
شهروندان نیز در اجرای برنامه های کلان مشارکت کنند و در اجرای برنامه ها با 

توجه به تأکید مقام معظم رهبری باید استمرار داشته باشیم.
نام گذاری 8۲ درصد معابر شهری به نام شهدا

وی خدمات شهرداری قم را در حوزه فرهنگ ایثار و شهادت ۸۰ مورد اعلام 
کرد و اظهار داشت: ۱۷۰۰ برنامه و بزرگداشت با مشارکت و حمایت شهرداری 
قم در حوزه ایثار و شهادت برگزار و در فضاسازی و تبلیغات محیطی، ۲۰۰ سازه 

تبلیغاتی، ۳ هزار سازه آویزه برای برگزاری کنگره اجراشده است.
شهردار قم ادامه داد: ساخت سردیس شهدا، ساخت تندیس شهید حاج 
قاسم سلیمانی و ابومهدی مهندس، ساخت ۴۸ عدد یادمان، ۲۵ هزار متر 
دیوارنویسی، ۲۵۰۰ نقش برجسته با موضوع شهید و فرهنگ و ایثار و شهادت، 
ساخت المان، مشارکت در ساخت یادواره شهدای گمنام بخشی از فعالیت ها و 

اقدامات شهرداری در این حوزه است.
وی از انتشار ۳۵ عنوان کتاب در حوزه ایثار و شهادت در شهرداری قم خبر 
داد و تصریح کرد: شهرداری قم علاوه بر چاپ این ۳۵ جلد کتاب در چاپ ۵۰ 
جلد کتاب نیز مشارکت داشته و حمایت کرده و در طرح های علمی و پژوهشی 
نیز مشارکت های زیادی داشته است و محتوای متنوعی برای فضای مجازی 

تولید کرده است.
جدید  رشته  ارائه  و  طراحی  در  قم  شهرداری  شد:  یادآور  نژاد  سقاییان 
دانشگاهی با عنوان روایتگری دفاع مقدس نیز مشارکت داشته و در ساخت 
خانه موزه ها نیز به عنوان کانون فرهنگی در نخستین بار در کشور ورود کرده و 

بوستان های زیادی به نام شهدا ساخته  است.
وی از نام گذاری ۸۲ درصد معابر شهری به نام شهدا خبر داد و اظهار داشت: 
اجرای طرح کوچه های آسمانی یکی از طرح های بزرگ در این حوزه بوده و 
نهایتاً بهره گیری از ابزارهای نوین برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در دستور 
کار قرارگرفته و باید بگوییم این کار در شهرداری قم ادامه خواهد داشت و منوط 

به برگزاری کنگره شهدا نیست.
رییس ستاد برگزاری کنگره شهدای استان قم :

برگزاری کنگره شهدای قم به منزله پایان کار نیست 
رییس ستاد برگزاری کنگره شهدای استان قم نیز در این نشست خبری 
گفت: همه دستگاه های حاکمیتی و مردمی برای برگزاری این کنگره پای کار 
بودند و از جمله شاهد برگزاری یادواره شهدا در مساجد، پایگاه های مقاومت 

روستاها و دیدار با خانواده شهدا بودیم.
علی اکبر خوشگفتار با اشاره به این که طی دو سال اخیر اقدام های مختلفی 
برای کنگره شهدا انجام شده است اظهار داشت: طی این مدت ۲۰۰  کتاب 
در حوزه دفاع مقدس، ایثار و شهادت تولید و پنج عنوان کتاب نیز به صورت 
بریل برای روشندلان منتشر خواهد شد. همچنین نمایشگاه ملی کتاب دفاع 

مقدس ذیل برنامه کنگره از پنجشنبه گذشته در قم آغاز شده است.
وی ادامه داد: در راستای تلاش برای شناساندن شهدای قم به جامعه، فیلم 
سینمایی نهر خَیّن با موضوع عملیات کربلای چهار تولید خواهد شد که 

اکنون فیلمنامه آن تمام شده و جواد افشار آن را کارگردانی خواهد کرد.
خوشگفتار همچنین بااشاره به این مطلب که فیلم  شهید زین الدین توسط 
موسسه اوج کار انجام خواهد شد، اظهار داشت: با توجه به  در نظر گرفته شدن 
شهید مصطفی کلهری به عنوان دومین شهید شاخص استان، معرفی وی نیز 

در قالب فیلم در دستور کار است.
وی افزود: ۶۰ فیلم مستند در راستای برگزاری کنگره شهدای قم تولید 
شده است که از این میزان ۲۰ فیلم به اتمام رسیده و بقیه ظرف ۱۰ روز آینده 

تمام خواهد شد که به معرفی شهدای شاخص استان پرداخته است.
خوشگفتار مقدم بیان داشت: برگزاری کنگره شهدای قم به منزله پایان کار 
نیست و این کنگره در سال ۱۴۰۶ مجدد برگزار می شود که باید در برنامه ریزی 
ها تجدید نظر شود و متناسب با گفتمان نسل جوان برنامه هایی تدارک دیده 

شود.
رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم عنوان داشت: ۲۰۰ کتاب در 
سطح استان قم در راستای برگزاری کنگره شهدای قم با محوریت زندگی شهدا 

تهیه و تدوین شده که از این تعداد ۵ کتاب با خط بریل ویژه نابینایان است.
تقدیر خدمات گسترده شهرداری قم 

وی ادامه داد: برگزاری نمایشگاه کتاب دفاع مقدس، انقلاب اسلامی و 
مقاومت نیز با مشارکت حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس سپاه و بسیج 
و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از هفته گذشته در قم دایر و تا ۲۶ آبان در 
مجتمع امام خمینی )ره( گلزار شهدای قم میزبان علاقمندان به حوزه کتاب 

دفاع مقدس است.
خوشگفتار مقدم با بیان اینکه در حوزه تولیدات رسانه ای کارهای خوبی 
صورت گرفته افزود: یکی از ابزارها برای انتقال پیام شهدا فیلم و سریال است 

که در این حوزه کارهای خوبی انجام شده است.
سردار محمدرضا موحد فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( و دبیر کل 
ستاد کنگره ملی شهدای استان و علی اکبر خوشگفتار رئیس ستاد کنگره 
ملی شهدای استان در نشست خبری اجلاسیه نهایی دومین کنگره ملی 
بزرگداشت ۶۰۹۰ شهید سرافراز استان قم، از خدمات گسترده شهرداری قم 

در برنامه ریزی، پیگیری، اقدامات میدانی و… تقدیر کردند.
تشکیل ستاد اجرایی کنگره ملی شهدا با محوریت شهرداری قم

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  نیز دراین نشست خبری 
از تشکیل ستاد اجرایی کنگره ملی شهدای استان با محوریت شهرداری قم 

خبر داد.
 مهدی کلانترزاده با اشاره به اهمیت برگزاری باشکوه کنگره ملی بزرگداشت 
شهدا اظهار داشت: یکی از  کمیته های ۱۸ گانه که ذیل ستاد کنگره فعالیت 
می کرد ، کمیته اجرایی است که ثمره نهایی ۱۸ ستاد را به منصه ظهور خواهد 

گذاشت.
وی زمان برگزاری اجلاسیه نهایی را ۲۶ آبان ماه اعلام کرد و افزود: با توجه 
به حجم کار و اهمیت آن کمیته اجرایی به ستاد اجرایی تبدیل شده است و 
با توجه به پروتکل ها و دستورالعمل های مسجد مقدس جمکران، ۶ واحد 
ذیل این ستاد تشکیل شده و واحد پشتیانی با محوریت سپاه امام علی بن 

ابیطالب)ع( است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ادامه داد: واحد فضاسازی 
که مدیرعامل سازمان پارک ها و فضاسازی شهرداری قم مسئولیت آن را برعهده  
داشته، فضاسازی شبستان و محوطه مسجد مقدس جمکران را انجام خواهند 
داد و واحد فرهنگی نیز مدیرعامل سازمان فرهنگی، اجتماعی شهرداری قم 

مدیریت آن را برعهده  دارد.
وی مسئول واحد مدعوین را نیز رئیس سازمان حج و زیارت قم معرفی کرد و 
گفت: با توجه با حساسیتی که در برگزاری این مراسم وجود دارد و محدودیت 
فضا، این مراسم به صورت زنده از شبکه های خبری پخش خواهد داشت و 
به صورت کامل پوشش خبری داده می شود. کلانترزاده با ابراز امیدواری در 
برگزاری باشکوه کنگره ملی شهدا خاطرنشان کرد: ۶ واحد ذیل ستاد اجرایی 
با نظارت و مدیریت دکتر سقاییان نژاد شهردار قم تشکیل شده و امیدواریم شهر 

قم در اجرای این مراسم بزرگ سرآمد کشور باشد.
 مدیر کل بنیاد شهید و امورایثارگران استان قم  خبر داد؛

انجام دیدار با بیش از ۴ هزار نفر از خانواده  های معظم شهدای قم
مدیر کل بنیاد شهید و امورایثارگران استان قم  نیز دراین نشست خبری از 
انجام دیدار با بیش از ۴ هزار نفر از خانواده  های معظم شهیدان در راستای 

برگزاری کنگره ملی شهدای قم خبر داد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن هنرمند اظهار داشت: استان قم بیش از 

۶۰۹۰ شهید، ۱۶ هزار و ۱۰۰ جانباز و هزار آزاده دارد.
مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم بیان داشت: در راستای 
برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم برنامه ریزی شد تا از تمامی خانواده های 

معظم شهدا و جانبازان دیدار و سرکشی صورت گیرد.
وی گفت: تاکنون برنامه دیدار بیش از ۴ هزار نفر از خانواده ای معظم شهدا 
و همچنین دیدار از ۵ هزار نفر از جانبازان استان قم صورت گرفته است که این 

برنامه تا پایان سال نیز ادامه خواهد داشت.
گرفته  صورت  دیدارهای  در  داشت:  عنوان  هنرمند،  الاسلام  حجت 
نمایندگانی از بنیاد شهید، سپاه قم و مسئولین استانی حضور دارند که تصاویر 
بازسازی شده شهدا که به صورت تابلو فرش درآمده به خانواده معظم شهدا 

اهدا می شود.
مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: این دیدارها هفتگی 
با حضور ۳۰ تیم صورت می گیرد که در مجموع بیش از ۱۱ هزار بازدید از 
خانواده های شهدا و جانبازان استان قم صورت گرفته که برنامه ریزی شده این 

دیدارها تا ۱۶ هزار دیدار برسد.
حجت الاسلام هنرمند، ابراز داشت: رسانه های استان قم در راستای فرهنگ 
ایثار و شهادت و اجرای برنامه های متعدد ستاد کنگره ملی شهدای استان قم 

پای کار بودند که از تلاش های اهالی رسانه تقدیر می شود.

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم تشریح کرد:

جزییات مراسم کنگره ملی ۶۰۹۰ شهید استان قم


